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Omslagets billede: 

Forsidebilledet viser en kvinde i færd 
med at kærne smør, sådan som det var 
sædvane på gårdene helt op i dette 
århundrede. 
Illustrationen er fra Ole Højrups 
Landbokvinden, udgivet af National 
museet, 1967. Bogens henved 200 
illustrationer er udført af Povl Abra 
hamsen efter fotografisk forlæg ved 
hjælp af scraperboardteknik, hvorved 
tegneren formår at tydeliggøre og dog 
bevare det autentiske udgangspunkt. 

Povl Abrahamsen ( f 1921 ) er 
uddannet arkitekt og har udført et 
livslangt arbejde i forbindelse med lryg 
ningsbevaring og - fredning, ikke 
mindst med hensyn til Dragør og 
andre lrysamfund på Amager. 

Udover at have illustreret Landbo 
kvinden, har Povl Abrahamsen været 
forfatter og illustrator af adskillige 
landbohistoriske skrifter. Af hovedvær 
ker kan nævnes Historiske Huse i 
Dragør ( 1987) og Den Danske Hel 
hed (1994 ). 
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FREGATTEN 'JYLLAND" I SANDBJERG VIG 
af Kaj Højbro Rasmussen" 

Kølen til fregatten 'Jylland" blev lagt i 
1857, og den blev søsat den 20. novem 
ber, 1860. Det var en såkaldt skruefregat, 
d.v.s., at den både kunne sejle for sejl og 
skrue, som var drevet af en dampmaski 
ne. For at skruen ikke skulle yde for stor 

modstand under sejlads for sejl, var skibet 
konstrueret på en sådan måde, at den 
kunne hejses op i en indvendig skrue 
brønd. Det var et arbejde for mandfolk at 
hejse den op, fordi det udelukkende fore 
gik med håndkraft. Men værst har det 

Fregatten Jylland for anker i Sandbjerg Vig. 



nok været for den maskinmand, som 
udvendig skulle hejses ned for at oplåse 
den pal, som frigjorde skruen fra skrue 
akslen. Når så skruen igen skulle benyttes 
som drivkraft, måtte han atter ud at hæn 
ge for at låse palen igen. Det har ikke 
været et job for tøsedrenge. 

Under krigen i 1864 klarede danskerne 
sig spm bekendt ikke så godt på landjor 
den, men på havet var det den danske flå 
de, der havde overtaget. Fregatten 'Jyl 
land" var med til at blokere de tyske øster 
søhavne, men da det forlød, at nogle 
fjendtlige krigsskibe var på vej fra Middel 
havet for at forsøge at hæve blokaden i 
Vesterhavet, blev 'Jylland" overført dertil. 
Her kom den sammen med 2 andre dan 
ske krigsskibe i kamp med 2 østrigske og 3 
preussiske krigsskibe i nærheden af øen 
Helgoland, som Danmark knap 50 år for 
inden havde afgivet til England, og som 
derfor nu var neutralt engelsk område. 

Efter nogle timers kamp med flest træf 
ninger på den preussisk/ østrigske side 
blev det største østrigske skib skudt i 
brand, og det betød, at alle de fjendtlige 
skibe tog flugten ind i det neutrale 
farvand ved Helgoland. Chefen for den 
danske flådeenhed sejlede derpå med 
sine skibe tilbage mod de danske vester 
havsøer, hvor han med de danske myn 
digheder ville træffe aftale om iland 
sætningen af de døde og sårede søfolk. 
Imens benyttede de fjendtlige skibe sig af 
lejligheden til at flygte fra Helgoland til 
Cuxhaven. Der var en del kritik af den 
danske handlemåde, men mon ikke det 
skal ses ud fra den synsvinkel, at der mest 
var blevet tænkt på de såredes ve og vel, 
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og samtidigt regnede man med, at en 
våbenhvile var nært forestående. Den 
kom i løbet af kort tid, og den senere 
fredsslutning betød som bekendt, at Dan 
mark mistede landet syd for Kongeåen. 

Senere blev 'Jylland" benyttet til man 
ge spændende togter, bl.a. til de dansk 
vestindiske øer, og da kong Christian d. 
IX rejste til Tusindårsfest på Island i 
1874, blev den indrettet til kongeskib. 
Fregatten blev fra 1892 deklasseret til 
exercer- og kaserneskib og henlå derfor 
som sådan på Holmen, da den udgik af 
flådens liste den 14/5 1908. 

Regeringen ønskede nu at sælge fregat 
ten, og den fik en handel i stand med 
nogle tyske opkøbere, som ville bruge 
tømmeret fra fregatten til brænde. Men 
denne beslutning var der en del utilfreds 
hed med, og det lykkedes for 2 initiativta 
gere, Chr. Løfting" og Carl Holtermann" 
at redde den gamle fregat fra at blive 
ophugget. Redningsaktionen var dog tæt 
på at blive mislykket, for dels var den 
tyske slæbebåd allerede ankommet, og 
dels havde de to mænd svært ved at nå at 
få etableret en indsamling. Rednings 
aktionen lykkedes kun, fordi Chr. Løfting 
ved hjælp af sine egne obligationer kun 
ne garantere for købesummen. 

Fregatten stod uden maskine og rig 
ning, og den var forsynet med et tag som 
overdækning. Den blev nu forsynet med 
en rigning fra en anden fregat, som Fre 
derikshavn Værft havde bevaret i forbin 
delse med en ophugning. Den var en del 
mindre end 'Jylland"s egen rigning hav 
de været, men det synede dog alligevel 
lidt af en stolt fregat. 



Det lykkedes for Løfting og Holter 
mann sammen med Kommandør With 
Seidelin? at danne en "FregattenJylland" 
komite, som kunne financiere skibets 
vedligeholdelse og drift. Fregatten blev i 
de efterfølgende år benyttet som udstil 
lingsskib: I 1909 ved landsudstillingen i 
Århus og i 1910 ved en aeronautisk udstil 
ling ved Langelinie i København. Senere 
blev 'Jylland" benyttet som en flydende 
vandreudstilling for foreningen "Dansk 
Arbejde", og som sådan besøgte den man 
ge danske provinshavne. 

I 1912 løb komiteen imidlertid tør for 
penge, og man kunne derfor ikke se 
anden udvej end at lade fregatten ophug 
ge. Frederikshavn Værft gav et tilbud, og 
Marineforeningen i søfartsbyen Svend 
borg meldte sig som interesseret i at få 
fregatten dertil. Desværre for byen kunne 
der ikke skaffes midler nok til at overbyde 
tilbuddet fra værftet, som var på 40000 kr. 
Som et lille plaster på såret forærede en 
kreds af indbyggere i Svendborg en 
model af fregatten som kirkeskib til Vor 
Frue Kirke i byen. 

Løfting var ikke meget for tanken om, 
at fregatten skulle hugges op. Han fik 
derfor den ide at forsøge at overtale 
godsejer Ejnar Viggo Schou" til Palsgaard 
ved Juelsminde til at købe den. Godseje 
ren var i forvejen skibsinteresseret, vidste 
Løfting, for han ejede allerede den store 
lystyacht "Peter Pan". Han begav sig der 
for til Juelsminde, hvor han fik godseje 
ren i tale og forelagde ham sin ide. 

Stor var Løftings glæde, da godsejer 
Schou efter en kort samtale i enrum med 
sin hustru Elisabeth sagde ja til at købe 
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fregatten for den nette sum af 41000 kr. 
Godsejeren forpligtede sig samtidigt til at 
bevare fregatten til en værdig anvendelse 
i 5 år, hvorefter han kunne lade den 
ophugge på et dansk værft. Forinden 
overtagelsen skulle fregatten have et 
grundigt eftersyn på Frederikshavn Værft, 
og under arbejdet med at sætte den i dok, 
kæntrede fregatten, heldigvis uden at 
den tog nævneværdig skade af uheldet. 
'Jylland" blev nu flyttet til Juelsminde, 
hvor den blev ankret op i Sandbjerg Vig 
mellem Juelsminde og Palsgaard gods til 
stor glæde for både godsejeren og befolk 
ningen i byen. Til at føre opsyn antog 
godsejeren en opsynsmand, som tog 
ophold på fregatten. Det blev kaptajn 
Chr. Christensen, som sammen med sin 
hustru samvittighedsfuldt passede og ple 
jede og især pudsede på fregatten, så den 
altid var i fineste stand. Som løn fik kap 
tajn Christensen 450 kr om måneden 
sammen med fri lys og brændsel og med 
ret til at bebo ligeså mange af fregattens 
25 kahytter, som han ønskede. Ægtepar 
ret Christensen indrettede sig 
kongekahytterne, og de befandt sig godt 
om bord. Godsejeren gav kaptajn Chri 
stensen fuldmagt til at handle efter kon 
duite under alle forhold. 
Juelsmindeborgerne og andre interes 

serede benyttede sig af chancen til at tage 
fregatten nærmere i øjesyn, for det kunne 
nemlig lade sig gøre at komme om bord 
og se det flotte, gamle skib. Det kostede 
kun 10 øre at blive sejlet derud fra 
Juelsminde. Kaptajn Christensen viste 
gerne de besøgende rundt og fortalte om 
skibets historie, og fru Christensen sørge- 
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Æresport ved Veteranfesten, 1914. 

de altid for, at det var muligt at købe en 
kop kaffe. 

I 50-året for Helgolandslaget blev der i 
1914 afholdt en fest for veteranerne fra 
dengang. Festen startede den 8. maj i 
Koncertpalæet i København under over 
værelse af flere medlemmer af kongehu 
set med sange og taler af prominente per 
soner. Den følgende dag var der fest 
gudstjeneste i Holmens Kirke, og bagef 
ter blev Orlogsværftet og Holmen taget i 
øjesyn. Der deltog 67 af 68 endnu leven 
de veteraner, som om aftenen sammen 
med det øvrige selskab gik om bord i 
damperne "Freja" og "Stærkodder", der i 
nattens løb skulle bringe dem til Juels- 

minde, hvor de endnu en gang skulle 
gense deres elskede fregat. 

Selv om de gamle krigskammerater om 
aftenen holdt længe ud på damperne på 
vej mod den jyske kyst, så var der ingen, 
der næste morgen overhørte reveillen. I 
den tidlige morgen var alle mand på dæk, 
hvor der mødte dem et uforglemmeligt 
syn: I dampernes kølvand skummede 
bølgesprøjtet fra 4 undervandsbåde efter 
fulgt af godsejerens flotte hvide lystyacht, 
"Peter Pan", Men ude om styrbord duk 
kede den stolte fregat op. Elegant så den 
ud, som den lå der, blidt svajende for vin 
den og med Palsgaards forårsgrønne sko 
ve i baggrunden. Da var der ikke et øje 



tørt. Mange blev overvældet af minderne 
fra dengang, men alle vågnede brat op, 
da fregatten gav en salut, som genlød 
langt op i det bakkede, jyske landskab. 

Damperne fortøjedes ved Juelsminde 
havn, og samlet begav man sig på vej mod 
den nye Juelsminde Kirke, som året for 
inden var blevet foræret til byen af gods 
ejerfamilien. Undervejs stødte omegnens 
frivillige korps til med vajende faner og 
musik. Langs vejen havde tusinder af 
mennesker taget opstilling for at hylde de 
gamle helte. Kirken var smukt smykket 
med æbleblomster og pyro japonica og 
pastor Thordur Tomasson fra Horsens 
talte varmt og menneskeligt til de gamle 
hjerter. Ved samme lejlighed indviede 
han et kirkeskib, som naturligvis var en 
model af fregatten 'Jylland". Den var byg 
get af en af Holmens dygtigste model 
byggere og skænket af godsejer Schou. 

Efter gudstjenesten gik den store skare 
atter til havnen, hvor en lille flotille af 
motorbåde lå klar til at føre gæsterne ud 
til fregatten, hvor der blev "skaffet" på 
batteridækket. Nu var godsejer Schous 
drøm gået i opfyldelse, for siden sin 
erhvervelse af fregatten havde han gået 
med planer om at se veteranerne hos sig 
som æresgæster om bord på det skib, 
hvor de for 50 år siden havde kæmpet så 
hæderfuldt. En af de få officersveteraner, 
senere postmester i Odense Greve C. J. F. 
Trampe, mindedes i en dybt bevæget tale 
kampen og bad Gud bevare Danmark. Da 
føltes det, som om de 50 år blot var en 
eneste dag og ikke et hjerte forblev urørt. 

Der blev holdt flere taler afvekslende 
med forskellige sange lige fra H. C. 
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Andersens "I Danmark er jeg født" - til 
den i sin tid så yndede: 

Det var ved Helgoland, at sidst vi 
fjenden så, 
Vi satte dampen op og brased ' på. 
Vi gjorde klart til slag, vi hejsede 
vort flag, 
og derpå gav vi ham det glatte lag. 

Det var en vise, som veteranerne endnu 
kunne huske, og de sang alle med uden 
smålig hensyntagen til stemmemidler. 

Da veteranerne vendte tilbage fra ski 
bet, blev de modtaget af stiftamtmanden, 
kammerherre V. Bardenfleth fra Vejle, 
der gav dem en officiel modtagelse. Her 
efter begav processionen sig ad vejen op 
mellem de smukke bakker til en for 
samlingsplads i skoven. Her plantedes 
alle fanerne i en halvkreds bag talersto 
len. Chefen for underbådsflotillen, kap 
tajn Rechnitzer gav en klar og forståelig 
skildring af kampen ved Helgoland og 
om flådens forhold dengang og nu. Her 
efter blev talerstolen overtaget af pro 
fessor Vilhelm Andersen, som var en 
meget god ven af godsejer Schou. I et 
causeri berettede han om, hvordan de 
menige søfolk havde oplevet kampen. 

Efter et lille hvil mødtes man på Fær 
gegaarden JuelsMinde, hvor der var dæk 
ket op til en festlig middag. Den varede til 
efter mørkets frembrud, og da den var 
slut, begav selskabet sig af sted mod hav 
nen, hvor dampskibene lå og ventede på 
at føre det tilbage til København. Turen 
til havnen blev en strålende afslutning på 
en uforglemmelig dag. Ude i bugten lå 
fregatten 'Jylland" flot illumineret, og 
både fra skibet og inde fra strandbredden 



steg kaskader af fyrværkeri i flotte farver 
til vejrs. I Juelsminde var husene også 
illuminerede, og da alle var kommet om 
bord på damperne, serveredes en sidste 
hyldest til byens gæster: Gennem mørket 
snoede et fakkeltog af egnens unge kvin 
der og mænd sig lysende ned mod den lil 
le havn,. og mens skibene langsomt gled 

. ud af havnen, bragede de sidste hurraer. 
En høj og slank mand blev længe ståen 

de på havnen for at betragte dette vidun 
derlige sceneri. Det var dagens gavmilde 
vært, som på denne smukke dag havde set 
sin drøm blive til virkelighed. 

Selv om det sikkert ikke har interesse 
ret godsejer Schou, kan det være meget 
morsomt at vide, hvor meget festen koste 
de ham. På Egnsarkivet i Juelsminde har 
man kopier af regningerne fra Færge 
gaarden, som fortæller, at en middag, 
inkl. kaffe kostede 2,25 kr, en flaske rød 
vin 3 kr, en flaske sherry eller madeira 4 
kr, en flaske akvavit 1 kr, en øl 25 øre og 
en sodavand eller en afgiftfri øl 20 øre. 
Ud over udgifterne til dampskibene var 
den samlede regning fra Færgegaardens 
vært på næsten 1700 kr for beværtningen 
af de omkring 250 inviterede gæster. Der 
blev også tænkt på flådens personale fra 
undervandsbådene, rekylkorpset og 
kanonererne, som blev beværtet om bord 
på fregatten med smørrebrød, øl og vand. 

I genforeningsåret 1920 blev festen 
gentaget. På det tidspunkt levede 40 hel 
golandsveteraner endnu, og den yngste 
var nu fyldt 79 år. Til denne fest var der 
også invitation til de sønderjyder, som 
havde været tvunget til at deltage i 
verdenskrigen på tysk side. 
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Godsejer Schou var meget interesseret 
i radiokommunikationens udvikling. Han 
indrettede derfor en moderne radiostati 
on om bord i fregatten. Det var den ene 
ste større trådløse radiostation i landsde 
len, og den blev derfor benyttet som en 
slags skole for telegrafistelever fra Søfarts 
skolerne. Hver dag kl. 11,49 modtag man 
over skibets radio et tidssignal fra Paris 
Radio, og i samme sekund blev der fra 
fregatten afgivet et skud, så indbyggerne i 
Juelsminde på den måde kunne følge 
med i, hvad klokken var slået. Paris Radio 
kunne høres vidt omkring, fordi den be 
nyttede det 300 m høje Eiffeltårn som 
sendemast. 

Under den 1. verdenskrig ønskede den 
danske marine at få oprettet en radiosta 
tion i Limfjorden. Godsejer Schou stille 
de velvilligt sin fregat og sin radiostation 
til rådighed, og den blev derfor bugseret 
til Ålborg. Foruden at fungere som ra 
diostation husede fregatten også det vagt 
mandskab, som skulle føre tilsyn med 
Limfjordsbroerne. Denne genind 
rullering i flåden betød, at man atter fik 
ret til at føre splitflag. 

Efter krigens afslutning førtes fregat 
ten atter tilbage til sin plads i Sandbjerg 
Vig, hvor den lå til fortsat glæde for 
egnens beboere. Dog skete det, at fregat 
ten lidt ufrivilligt kom ud på en ny sørej 
se, som den godt kunne have været foru 
den: Under den strenge isvinter i 1922 
blev fregatten under en vestenstorm revet 
fri af sine forankringer og ført til havs af 
drivisen. Den blev ført ind over et stenrev, 
hvor vanddybden ikke var stor nok til fre 
gattens dybgang. Det medførte, at der 



opstod svære skader i bunden af skibet. 
Efter at have drevet hjælpeløst rundt for 
vejr og vind i 3 dage gik fregatten på en 
sandgrund nordvest for Endelave. Kap 
tajn Christensen, som sammen med sin 
hustru havde været om bord under hele 
den faretruende situation, forudså en risi 
ko for, at isen atter skulle føre fregatten 
væk fra sandgrunden. Han pumpede der 
for 4 - 500 t. vand ind i skibet, så det kun 
ne komme til at stå så hårdt på sandban 
ken, at det kunne modstå isens kraft. Kap 
tajn Christensen har bagefter fortalt, at 
de svære ankerkættinger var sprunget 
som sytråde under isens tryk, og 2 ankre 
blev mistet. Han havde under uvejret for 
søgt at sende det nye SOS-nødsignal over 
skibets radio, men der var ikke andre 
radioer til at lytte, så det var ikke til nogen 
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hjælp. Han og hustruen havdeværet ban 
ge for, at isens tryk skulle presse fregat 
tens sider ind og dermed sænke den, 
men det skete heldigvis ikke. Fregatten 
var endnu en gang gået sejrrig ud af et 
"søslag". 

Det ene af de mistede ankre blev sene 
re fundet af en fisker fra Horsens. Det 
blev først anbragt på havnemolen i Juels 
minde, men siden er det flyttet til den 
nuværende placering i Odelsgade. Det 
skete i forbindelse med, at byen på kir 
kens 20-års dag under overværelse af amt 
mand Knud Valløe, Vejle, indviede en 
mindepark for godsejer Schou. Da kom 
munen i 1962 skulle have et byvåben, var 
det naturligt, at det skulle have noget 
med søen at gøre. Hovedmotivet i 
byvåbnet blev derfor et skibsanker, som 

Fregattens anker på Odelsgade i Juelsminde. 



har sin model i fregatten ''.Jylland"s tabte 
og genfundne anker, som på den måde 
har manifesteret sig som et stolt vartegn 
for byen. 

Godsejer Schou døde i 1925, og ved 
hans begravelse blev splitflaget, som fre 
gatten havde båret siden verdenskrigen, 
svøbt om hans kiste. 

Godsejerens arvinger så sig ikke i stand 
til fortsat at kunne vedligeholde "[ylland" 
på tilstrækkelig måde. Det kostede alene 
1600 kr. at give fregatten en gang maling. 
Der var nu forløbet meget mere end de 5 
år, som aftalen mellem Løfting og Schou 
lød på, så det blev derfor besluttet at sæl 
ge den til Marineministeriet, som skulle 
sørge for ophugning på Orlogsværftet. 
Fregatten blev herefter flyttet til Holmen, 
og kaptajn Christensen og hans hustru 
fulgte med. Ved denne formodede sidste 
passage af Kronborg gav han salut fra ski 
bets kanoner, og det blev besvaret af 
kommandanten på slottet. 

Ved ankomsten til Holmen blev fregat 
ten modtaget af Marineministeriets direk 
tør, viceadmiral Rechnitzer og baron 
Schaffalitzsky de Muckadell, som begge 
bad Kaptajn Christensen fortsætte med at 
holde opsyn med fregatten, akkurat som 
da godsejeren ejede den. Christensen 
stolede så meget på de høje herrers ord, 
at aftalen ikke blev nedskrevet. Det skulle 
senere vise sig at blive katastrofalt for 
ham. 

På trods af aftalen mellem godsejer 
Schous arvinger og Marineministeriet om 
ophugning af fregatten blev der fortsat 
arbejdet på at bevare det stolte skib, og 
endnu en gang var det Løfting og Holter- 
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mann, som tog initiativet. De havde 
tilsyneladende glemt deres egen aftale 
om, at godsejer Schou efter 5 år kunne 
lade fregatten ophugge på et dansk værft. 
Ophugningen blev ikke til noget, men 
staten kunne dog ikke afse penge til at 
bekoste en bevarelse af skibet. Fra flere 
sider blev der givet tilsagn om penge til 
en restaurering af det efterhånden 
aldrende skib. Bl.a. gav Københavns havn 
tilsagn om at yde 5000 kr, og arvingerne 
på Palsgaard tilbød at frafalde købesum 
men og tillige lægge et tilsvarende beløb 
til. Dog ønskede man at sikre sig, at pen 
gene ikke ville blive spildt, og derfor føje 
de man nogle betingelser til: Staten skul 
le skriftligt garantere, at man var villig til 
at afholde udgifterne til den nødvendige 
vedligeholdelse i 50 år, samt at staten 
skulle fremskaffe et beløb af en størrelse, 
så det sammen med de indsamlede beløb 
ville være nok til en øjeblikkelig istand 
sættelse. 

Staten ønskede ikke at opfylde disse 
betingelser fra privat side. Dermed faldt 
også de øvrige tilsagn væk, og der var 
ingen penge til fregattens vedligeholdel 
se. Imens disse forhandlinger foregik, 
passede kaptajn Christensen på det gam 
le skib. Da han ingen penge kunne få til 
de nødvendige reparationer, måtte han 
tage dem af sine egne midler. 

På trods af den aftale, som ved fregat 
tens ankomst til København blev indgået 
med de højeste embedsmænd fra 
Marineministeriet, fik han heller ingen 
løn. Han havde mange gange forgæves 
forsøgt at få Marineministeriet til at 
refundere sine udlæg til skibets vedlige- 
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Godsejer Schou går i land fra fregatten Jylland, 1914 

holdelse. Engang opdagede og afværgede 
han en brand om bord. Noget der i 
træskibenes dage normalt udløste en 
omgående belønning på 50 kr, men ikke 
engang dem fik kaptajn Christensen. Han 
måtte nøjes med at glæde sig over at have 
reddet fregatten fra at brænde op. I slut 
ningen af august 1928 blev kaptajnen 
kaldt op til Marineministeriet, hvor admi 
ral Rechnitzer sad og viftede med et 
bundt 10-kronesedler. Admiralen fortal 
te, at der var 2000 kr, og at Christensen 
kunne få dem, såfremt han ville under 
skrive en erklæring om, at det var til fuld 
og endelig afgørelse, og at Marinemini 
steriet herefter ikke skyldte ham noget. 
Kaptajn Christensen svarede admiralen, 
at de 3 år, som han havde ført tilsyn med 
fregatten på Holmen, havde kostet ham 

og hans hustru 14000 kr. bare i vedlige 
holdsomkostninger. Desuden havde han 
ikke fået løn i den periode, og derfor 
afslog han at modtage det tilbudte beløb. 
Baron Schaffalitzsky de Muckadell pleje 
de at være mere venligt stemt over for 
Christensen, men desværre var han netop 
rejst til Grønland, så han var ikke i stand 
til at hjælpe. 

Denne hjælp havde ellers nok været 
nødvendig, for en måned senere modtog 
kaptajn Christensen et brev fra Marine 
ministeriet, hvori han blev anmodet om 
at fraflytte 'Jylland" inden udgangen af 
oktober måned. Der blev ikke nævnt 
noget om Christensens udlæg og mang 
lende løn. Det havde han nok også kun 
net frygte, for allerede i begyndelsen af 
1927 havde han fået en skrivelse fra admi- 



ral Rechnitzer, hvori der stod: "Da fregat 
ten er købt af Marineministeriet med 
henblik på ophugning, har Deres sikkert 
udmærkede vedligeholdelse kun værdi 
for en eventuel køber, som vil bevare fre 
gatten. Arbejderne er udført uden Mini 
steriets bemyndigelse, og man ser sig der 
for ikke i stand til at imødekomme Deres 
anmodning om godtgørelse af udgifter 
ne. Desuden er det ikke ministeriet 
bekendt, at der i sin tid er truffet nogen 
aftale med Dem om at føre tilsyn med fre 
gatten, fordi man ikke kunne have nogen 
interesse i, at der blev ført tilsyn med et 
skib, som skulle ophugges. Der er derfor 
heller ikke indgået nogen aftale med 
Dem om gage". Admiralen huskede tilsy 
neladende ikke sin egen mundtlige aftale 
med kaptajn Christensen. Det blev en 
katastrofe for ham, at han uden videre 
havde stolet på de høje herrers ord, når 
de ikke bagefter ville stå ved det. Han hav 
de brugt og dermed mistet alle sine op 
sparede midler ved at bruge dem på fre 
gattens vedligeholdelse. 

Kaptajn Christensen forsøgte på man 
ge måder at få sine krav igennem, men 
uden held. Ikke engang et besøg hos kon 
gen kunne hjælpe, skønt majestæten hav 
de lovet at se på sagen. Christensen mod 
tog blot en meddelelse fra kongens 
adjudant om, at der ikke var noget at 
gøre. En medfølende våbenhandler i 
København forsøgte at lave en indsam 
ling til Christensens fordel, men den slog 
fejl. Efter at have kæmpet i halvandet år, 
fik han endelig refunderet 3000 kr. af 
Marineministeriet og 3000 kr. fra Komi 
teen for Fregattens Bevarelse. Kun den 
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omstændighed, at hustruen var alvorligt 
syg, fik ham til at modtage disse penge. 
De resterende 8000 kr måtte han således 
sammen med den manglende gage be 
tragte som tabt. 

Imens blev der stadig arbejdet på at 
skaffe penge til at foretage de nødvendi 
ge reparationer, og staten trådte i 1934 
mere eller mindre nødtvungent til med 
en garanti for, at man ville påtage sig 
fregattens vedligeholdelse indtil 1980. 
Det glædede tilhængerne. Men det blev 
kun en kortvarig glæde, for det viste sig 
nemlig, at pengene skulle tages fra Flå 
dens vedligeholdelseskonto, så der blev 
kun råd til de allernødtørftigste repara 
tioner. 

I 1936 dannedes "Fregatten Jyllands 
Venner", som ved kontingenter og ind 
samlinger skulle forsøge at skaffe flere 
midler. Reparationen af fregatten kunne 
herefter fortsætte, bl.a. med at der blev 
lavet en ny fregatrigning efter de origina 
le tegninger. Medens disse reparationer 
stod på, benyttedes fregatten af økonomi 
ske årsager som logi for provinsskolebørn 
under deres besøg i hovedstaden. Til det 
formål blev fregatten om sommeren for 
lagt til en plads ved Langebro, og mange 
københavnere glædede sig over at have 
det smukke gamle skib liggende i havnen. 
Under og efter 2. verdenskrig var der 

først tyske flygtninge og siden engelske 
soldater om bord på fregatten, og indtil 
1950 fortsatte man med at huse skole 
børn. 

Der blev arbejdet videre på at få fregat 
ten 'Jylland" bevaret for eftertiden, og 
der var forslag om forskellige placeringer, 
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Kaptajn Christensen og hustru fotograferet på Jylland. 



når istandsættelsen engang var til ende: 
På Holmen overfor Toldboden, ved Lan 
gelinie, i Børsgraven ved Havnegade i 
København og i voldgraven ved 
Charlottenlundfortet. Og man dis 
kuterede, om fregatten skulle bevares i 
vandet eller på en cementbund i en dok. 

I 1957 begyndte Nationalmuseet at 
interessere sig for fregattens bevarelse, 
men heller ikke der havde man midler til 
at overtage forpligtelsen til at vedligehol 
de den. "Fællesudvalget til Fregatten Jyl 
lands Bevarelse", som var etableret i 1952 
af Selskabet Fregatten Jyllands Venner, 
Marineforeningen, Marinehistorisk Sel 
skab og Turistforeningen for Danmark, 
afholdt i 1958 et landslotteri, som måske 
ikke helt svarede til forventningerne, 
men alligevel gav midler til nogle nød 
vendige foranstaltninger til sikring mod 
yderligt forfald. Orlogsværftet fjernede 
rigningen, og der blev lagt et tag ud over 
hele skibet til beskyttelse mod vejr og 
vind. 

Igennem nogle år havde mange for 
skellige jyske byer meldt sig som interes 
serede i at få fregatten til deres by, fordi 
man mente, at en fregat med navnet 'Jyl 
land", og med landsdelens våbenskjold 
(en løve over 9 hjerter) på agterspejlet, 
nødvendigvis måtte placeres i en jysk hav 
neby. 

Nationalmuseet besluttede endeligt i 
1960, at fregatten skulle placeres i Ebel 
toft, og efter mange overvejelser om hvor 
vidt den gamle fregat kunne holde sig fly 
dende på en så lang sørejse, påbegyndte 
man den 20. september en bugsering 
mod Ebeltoft. 
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Ved passagen af Kronborg blev der 
endnu engang givet salut for den stolte 
fregat, som dog så noget amputeret ud 
med sit huslignende tag i stedet for rig 
ning. Det gamle skib overraskede endnu 
en gang skeptikerne, da det viste sig, at 
fregatten stadig kunne klare sig i sit rette 
element. Den tog ikke mere vand ind end 
normalt, og allerede dagen efter ankom 
man til Ebeltoft. Bugserselskabet beløn 
nede den problemfri overførsel ved at 
annullere regningen for bugseringen 
som deres bidrag til bevarelse af fregat 
ten. 

Denne sejltur var dog ikke fregattens 
sidste sørejse, for den definitivt sidste sej 
lads blev foretaget den 11. august 1984, 
da 'Jylland" blev flyttet til den nuværende 
placering i Ebeltoft, hvor den, støttet af et 
stålstativ, nu for al fremtid er hævet over 
vandene. 
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Kildeoplysninger: 
Bjerre Herreds bogen 
Vejle Amts Årbog 1978 
Tidsskriftet Fregatten "jylland" 
R. Steen Steensen: FREGATTEN "jylland" 
Egnsarkivet i Juelsminde 
Frans Holm: Juelsminde. Historisk Redegørelse 
Vilhelm Andersen: Sommer 1926 

Noter: 
1) Kaj Højbro Rasmussen. Trafikkontrollør ved 

DSB, født 1945. Har bl.a. skrevet egnsspillet 
"Vandelgrisen" om Vejle- Vandel- Grindstedjern 
bane, som blev opført i Bindeballe i 1994. 

2) Chr. Løfting. Forstmand, født 1867, død 1935. 
Begravet i Nørre - Risager Plantage ved Rørbæk 
Sø. 

3) Carl Holtermann. Ingeniør, København. 
4) Carl Ludvig With-Seidelin. Kommandør i Flåden, 
født 1850 i Haderslev, død 1924 i Hornbæk. 

5) Einar Viggo Schou blev født den 15. januar 1866 
på Antvorskov ved Slagelse. Han var i en årræk 
ke direktør for Otto Mønsted Margarinefabrik i 
London. I 1907 udtog han patent på en dobbelt 
køletromle til margarinefremstilling, som meget 
hurtigt vandt stor udbredelse over hele verden. I 
november 1908 købte han godset Palsgaard ved 
Juelsminde. Han tilkøbte gårdene Lottrup og Vis 
singgaard og opførte mange medarbejderboliger, 
elektricitetsværk og fabriksanlæg på Palsgaard og 
i Juelsminde. Han opførte Juelsminde Kirke og 
præstegård, og ved sit køb af fregatten "jylland" i 
1912 reddede han denne fra ophugning. I 1914 
og 1920 arrangerede han store fester for veteraner 
fra krigens tid.Han døde i påsken 1925 og ligger 
begravet på Juelsminde kirkegård. 
Hans enke, Elisabeth Schou, født Dikker, og søn 
nen Herbert Schou videreførte godset og 
emulgatorfabrikken, som i dag er grundlaget for 
en stor international virksomhed inden for 
levnedsmiddelbranchen. 
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PEDERJENSEN I FREDERICIA 
Stamfader til slægten J agd 
Af Per Andersen 1> 

Der findes i Danmark omkring 200 nule 
vende personer, der bærer slægtsnavnet 
'Jagd", og de er alle efterkommere efter 
en enkelt stamfader, der levede i Vejle 
amt. 'Jagd" er dog ikke det oprindelige 
slægtsnavn, idet de første 3-4 generatio 
ner kaldte sig 'Jagt". 
Vor søgen efter oprindelsen af slægts 

navnet J agd, bringer os tilbage til Frede 
ricia omkring år 1725. På dette tidspunkt 
boede her fiskeren og skibsmanden 
Peder Jensen. Han var ikke nogen vel 
stående mand, og han boede i det mere 
fattige kvarter af Fredericia kaldet Søberg 
sammen med andre fiskere, færgemænd 
og bådsmænd. Men han var dog bekendt 
med flere af de kendte personer i Frede 
ricia. 
På et tidspunkt omkring 1 726 fik Peder 

Jensen tilnavnet 'Jagt", og i kirkebøger og 
andre kilder ses han herefter på skift 
betegnet "Peder Jensen", "Peder Jagt" og 
"Peder Jensen Jagt". 
Da Peder Jensen Jagt døde i 1 738 og 

blev begravet den 24. marts, skrev 
præsten, Henrik Pontoppidan, i kirkebo 
gen om begravelsen: "Peder Jagt, 50 Aar 
og 2 Maaneder i de Fattiges Jord". Peder 
var altså født omkring januar 1688. Hvor 
han var født fremgår af hans registrering 
hos magistraten i Fredericia i 1718, da 
han besluttede sig for at flytte fra Samsø 
til Fredericia: "Peder Jensen, Barneføed 
udi Breining, Gauerslund sogn. Han 
haver 16 Aar ungefær [omtrent] opholdt 
sig i Bjerris Herred, har sidst været 
Sømand paa Samsøe og vil nu ernære sig 
ved Fiskeriet". 

Inden da havde Peder Jensen ernæret 
sig som sømand på Samsø. Søfart spillede 
en stor rolle på Samsø. Som en ø med 
havet som den eneste forbindelse til 
resten af Danmark var det jo en selvfølge, 
at søfart og handel var veludviklet. Peder 
Jensen færdedes sikkert i dette miljø og 
lærte om søfart - en viden, der senere 
skulle blive ham til hjælp i Fredericia. 

I det hele taget synes forholdene på 



Samsø at have været gode i 1700-tallet. 
Ifølge Thura var maden og ikke mindst 
øllet bedre på Samsø end i resten af lan 
det, hvilket kom de omkring 4000 beboe 
re til gode. Og en almindelig bondemand 
skulle have levet lige så godt som præster 
og forpagtere de fleste andre steder i lan 
det. 

Fra Samsø til Fredericia 
Hvorfor forlod Peder Jensen mon Samsø 
til fordel for Fredericia? Med de gode for 
hold, der tilsyneladende herskede på 
Samsø, kan man undre sig over, at han i 
stedet søgte til stabelstaden. Der er ingen 
tegn på, at Peder Jensen var fallent og 
direkte flygtede i asyl for sine kreditorer, 
hvilket jo var argumentet for nogle af til 
flytterne. 

Fredericia havde heller ikke noget ry 
for at være en god fiskeby. Man kunne 
ganske vist fange en del fisk i havet såsom 
torsk, sild, makrel, flyndere, hvilling og 
hornfisk, alt efter årstiden, og fisk var en 
vigtig bestanddel af den fattige befolk 
nings føde. Men det var ikke nemt at fiske 
fra Fredericia, der jo på dette tidspunkt 
ikke havde nogen havn. 
Tilbage er muligheden, at Peder havde 

en rastløs natur, så han skulle afprøve nye 
spændende muligheder. Det kunne hans 
færden indtil 1718 i nogen grad tyde på. 
Mens mange sønner af bønder og hus 
mænd vendte tilbage til deres eget sogn 
eller et nabosogn, når de skulle stifte 
familie, havde Peder Jensen i adskillige år 
rejst rundt i både Bjerre og Samsø herre 
der. 

Skiftende konger havde med mange 
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midler forsøgt at få Fredericia til at frem 
stå som en tiltrækkende by med store 
muligheder og friheder. Der er derfor 
ingen tvivl om, at byen på den tid blev 
betragtet som noget helt specielt, hvor 
man kunne afprøve lykken. 

Byen virkede som en magnet på mange 
eventyrere, og der var en levende uro i 
befolkningen. Der var hele tiden nogle, 
der ankom og nogle, der ikke havde fun 
det lykken og som derfor forlod byen 
igen. Nogle tog borgerskab og opsagde 
det kort tid efter. Nogle tog til byen bare 
for at prøve forholdene uden at tage bor 
gerskab og forsvandt igen. 
Netop i perioden omkring 1718-19 var 

Fredericia udpint af den "Store Nordiske 
Krig". Selve krigen var blevet udkæmpet i 
Tyskland og Norge, så krigshandlingerne 
havde ikke direkte berørt byen. Men kri 
gen havde medført store krigsskatter, og 
Fredericia var blevet hårdt belastet af 
skatterne og dermed fattigere og fattige 
re. 

Det var på denne baggrund, at Peder 
Jensen den 17. februar 1718 fik udstedt 
borgerskab som fisker i Fredericia - 
måske blot fordi han ville søge lykken et 
nyt sted. 

Giftermål 
Efter ankomsten til Fredericia skulle 
Peder Jensen finde sig et sted at bo. Det 
var vel nogenlunde givet, at han skulle slå 
sig ned på Søberg, hvor byens øvrige 
fiskere, sømænd og færgemænd boede. 

På Søberg lejede Peder Jensen en del 
af et hus, og der var sikkert mange, der 
godt kunne bruge disse ekstra lejeindtæg- 
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ter. Måske lejede han sig ligefrem ind i 
huset hos familien "Madsen" - under alle 
omstændigheder stiftede han sikkert hur- 

tigt bekendtskab med denne familie med 
de tre søskende: Jep Madsen, Jens Mad 
sen og Barbara Madsdatter, der var børn 



af Mads Jepsen. De to brødre var færge 
mænd, og de drev ved siden af dette job 
udskænkning af øl og brændevin på 
Søberg. 

I det hele taget var der mange, der hav 
de to eller flere forskellige næringsveje 
for at få det hele til at nå sammen. Det er 
sandsynligt, at det samme gjorde sig gæl 
dende for Peder Jensen. Så foruden fiske 
riet har han sikkert hjulpet skipperne og 
færgemændene og her gjort god brug af 
den viden om søfart, som han havde med 
sig fra Samsø. 

Efter et par år i Fredericia havde Peder 
Jensen lært Jep og Jens Madsens søster 
Barbara at kende. De kendte i hvert fald 
hinanden så godt, at Peder fik gjort den 
tre år yngre Barbara med barn i juli 1721. 
Den naturlige konsekvens var ægteskab, 
og Barbara må have reageret hurtigt, for 
allerede den 19. august 1721 blev der lyst 
for parret i den tyske kirke ( der kort tid 

· efter blev døbt Michaelis kirke). 
Det var meget almindeligt, at rækkeføl 

gen var graviditet og derefter ægteskab, 
snarere end det omvendte var tilfældet. 
Og det var ikke nødvendigvis fordi, at der 
var tale om unge mennesker - Peder 
Jensen var jo 33 år og Barbara 30 år på 
dette tidspunkt! Realiteten var snarere, at 
man måtte vente i lang tid specielt i de 
lavere sociale lag, inden man havde råd 
til at gifte sig. Det var nemlig først, når 
manden havde indtægter til at forsørge 
en familie - fx ved arv af gård eller hus 
mandssted - at ægteskab var muligt. Altså 
med mindre der var en "bydende om 
stændighed", hvilket jævnligt indtraf tidli 
gere end mandens formue! 
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Brylluppet mellem Peder Jensen og 
Barbara Madsdatter stod den 30. oktober 
1721, og præsten noterede i sin kirkebog 
ægteskabet mellem "den giftbare og for 
standige Karl Peder Jensen med sin Brud, 
den Dydige og Gudsfrygtige Møe Barbara 
Madsdatter". Barbara's far var forlover til 
brylluppet. 

Der har sikkert været en livlig fest på 
Søberg den aften. I hvert fald var der tra 
dition for store fester ved bryllup. Det er 
givet, at den enlige stadsmusikant i Fre 
dericia var hyret til anledningen. Det kan 
også tænkes, at en af byens gøglere deltog 
i festen for at give den lidt kolorit- måske 
Jakob Majer, der året efter fik kongelig 
bevilling i København til at vise de kun 
ster, som hans afrettede hest kunne 
udføre mod en mindre betaling. 

Familien udvides 
I april 1722 nedkom Barbara Madsdatter 
med det første pigebarn, der den 22. 
april blev døbt i den tyske kirke med nav 
net Anna Maria. 
Når der var barnedåb i Fredericia, var 

det tradition, at man kørte til kirken i 
karet. I 1 720 havde Bonnevie fået tilladel 
se til at holde 2 hyrekareter, og der var 
ialt omkring 20 kareter i byen. Om Peder 
Jensen har haft råd til at hyre en af disse, 
ved vi ikke, men det er sandsynligt. 
Niels Iversens hustru bar Anna Maria 

til dåben og fadderne var: Nicolai Lobe 
dantz, Henrik Linnemann, David Weis 
man,Jacob Kiøbings hustru, Hans Thom 
sens hustru og Regine Reimers. Disse per 
soner, hvoraf flere var kendte borgere i 
Fredericia, tegner et godt billede af fami- 



liens sociale status - eller i hvert fald hvad 
den sigtede efter. Lad os derfor et øjeblik 
dvæle ved disse mere og mindre kendte 
borgere i Fredericia. 

Niels Iversen er måske den udskænker 
af øl og brændevin, der boede i Dahlgade 
i sit eget hus. Men idet der var flere med 
dette navn i Fredericia, er identificerin 
gen ikke sikker. 

Nicolai Lobedantz var rådmand og 
købmand med adresse i Danmarksgade. 
Foruden sit hus ejede han en gård og 
nogle jordlodder uden for byen. Nicolai 
havde selv fået et barn tidligere på året. 
Han døde nogle år efter, og enken Ursu 
la Christine Reimers fortsatte hans forret 
ning indtil sin egen død i 1744. 

Henrik Linnemann var en markant 
person i Fredericia. Han var født ca. 1678 
som søn af tobaksplantør Thomas Linne 
mann og boede sammen med de øvrige 
købmænd i Danmarksgade. Foruden at 
drive købmandshandel var Henrik Linne 
mann først og fremmest tobaksspinder, 
men han havde også lidt jordbrug ved 
siden af. Han ejede sit hus, flere gårde, 
jordlodder og havnepladser samt en del 
af den galiot, der var det største skib i Fre 
dericias "flåde". 
Jacob Kiøbing boede i Danmarksgade, 

men levede først og fremmest af 
udskænkning af øl og brændevin. Han 
ejede selv huset og var i 1739 rådmand. 

Hans Thomsen, Danmarksgade, var 
borgmester i Fredericia fra den 20. juni 
1733 til januar 1735. Derudover var han 
købmand og ejede huse i Danmarksgade, 
gårde, jordlodder samt halvdelen af ski 
bet "Rachel", der var en jagt. 
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Fadderne til Anna Maria Pedersdatters 
dåb tegnede altså et billede af det bedre 
borgerskab i datidens Fredericia. Det 
kunne tyde på, at Peder Jensen havde en 
vis social status i starten af sin tilværelse i 
Fredericia. 

Et andet interessant træk er de tætte 
relationer mellem de fleste af fadderne 
og det miljø, som familien færdedes i. To 
af fadderne levede· helt eller delvist af 
udskænkning af øl- og brændevin lige 
som Barbara's to brødre, mens to andre 
af fadderne ejede skibe i Fredericia. Det 
er ikke mindst dette forhold, der tyder 
på, at Peder Jensen ikke alene drev 
næring som fisker i Fredericia, men desu 
den sejlede på skibene. 

Tilnavnet Jagt 
Ægteparrets anden pige blev født 
omkring årsskiftet 1723/24, og hun blev 
døbt med navnet Mette den 6. januar 
1724. 
Det er interessant at bemærke, at 

Peder Jensen ved dåben er benævnt 
"skipper". På dette tidspunkt må Peder 
Jensen i hvert fald have haft relationer til 
ikke alene fiskeriet, men også skibsfarten 
i Fredericia. Han har dog næppe selv ejet 
et skib, men har i stedet nok sejlet som 
besætning på skibe ejet af købmændene i 
byen. 

Der gik nu over 2 år, inden familien 
med de to piger blev udvidet med endnu 
en pige. Det var datteren Maren, der blev 
født i efteråret 1726 og som blev døbt den 
22. september samme år. Hun blev båret 
til dåben af Lauritz Christensens kone, og 
igen finder vi en sammenhæng til skibs- 



miljøet i byen. Lauritz Christensen var 
ejer af tredieparten af en galiot sammen 
med den tidligere omtalte Henrik Linne 
mann, og han ejede et hus på Søberg. 
Peder må have været nære venner med 
denne familie, idet Lauritz Christensens 
datter, Maren, ligeledes var fadder. 

Det er ved denne fødsel, at vi første 
gang støder på navnet 'Jagt". Der er nok 
ingen tvivl om, at Jagt var et tilnavn. 
Enten havde Peder Jensen allerede til 
navnet, eller måske fik han det først på 
dette tidspunkt. Årsagen til, at tilnavnet 
begynder at dukke op på dette tidspunkt 
er rimelig klar: Peder Jensen var blevet et 
meget almindeligt navn i Fredericia, og 
man havde brug for at holde de forskelli 
ge personer med dette navn ude fra hin 
anden. 

En af de andre med navnet Peder 
Jensen havde tilnavnet Møller. Peder 
Jensen Møller må have været nogenlunde 
jævnaldrende med Peder Jensen Jagt, 
idet Møller fik mindst fire børn: Tvillin 
gerne Jens og Iver i juni 1725, Anna 
Maria i 1727 og Iver i april 1729. Når man 
ser, at børnenavnene Jens og Anna Maria 
er fælles for de to familier, er der ikke 
noget at sige til, at det var praktisk med 
forskellige tilnavne. 

Men der var endnu flere med navnet 
Peder Jensen i Fredericia på dette tids 
punkt. I Danmarksgade boede korporal 
og maleren Peder Jensen, der levede af sit 
malerhåndværk. Denne Peder Jensen ses 
at have fået i hvert fald to børn i samme 
periode som Peder Jensen Jagt. I Ridder 
gade boede hjulmand Peder Jensen. Og i 
Vendersgade boede skomager Peder 
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Jensen. Sidstnævnte fik en datter med 
navnet Mette i april 1736 (igen navne 
sammenfald). 

Det var normalt, at folk tog tilnavne 
efter deres fødested, erhverv eller egen 
skaber. Således må Peder Jensen Møller 
have været møller eller ud af en møller 
slægt. Skomager Peder Jensen kaldte sig 
velsagtens Peder Jensen Skomager og til 
svarende med hjulmanden. Men hvordan 
fik Peder Jensen Jagt sit tilnavn? Ja, svaret 
synes snublende nær: Han har sejlet som 
skipper og besætning på byens skibe, her 
under givetvis en eller flere af de tre jag 
ter, som byen havde. Dette spørgsmål vil 
vi vende tilbage til. 

Lad os på dette tidspunkt tilbringe et 
par dage sammen med Peder Jensen i 
Fredericia og opleve, hvordan hans liv 
kan have formet sig. 

Et par dage anno 1728 
En varm dag i juni befandt det lille skib 
"Rachel" sig i Båring Vig i Lillebælt på vej 
mod Fredericia. Skipper om bord på 
Rachel var Berthel Thomsen, der også var 
rådmand i Fredericia og i øvrigt bror til 
borgmesteren Hans Thomsen. Sammen 
ejede de to brødre skibet. Om bord var 
desuden bådsmanden Peder Jensen med 
tilnavnet Jagt og matros Henrik May med 
sin søn som skibsdreng. 

Båden var en 'Jagt", og det var et smukt 
sejlskib at se på. Det omkring 10 meter 
lange skib have smukke, afrundede linier 
i skroget. Bagtil afsluttedes det buttede 
skib med et fladt agterspejl. Skibet gik for 
god vind, og bølgerne slog op omkring 
den røde og blå stribe langs skibets sider. 



Mastens storsejl, et gaffelsejl, var rejst i 
den enlige mast, ligesom de tre forsejl 
forrest på skibet var sat. 

Rachel var på vej tilbage fra Køben 
havn. Det var den anden tur denne som 
mer til hovedstaden, og man havde også 
været på en enkelt tur til Flensborg, hvor 
fra man havde hentet mur- og tagsten til 
de nye huse, der blev opført i Fredericia. 

På denne tur til København havde man 
fragtet både dækspassagerer, nogle af 
Henrik Linnemanns tobaksblade samt 
nogle fedevarer til København, og nu var 
man på vej tilbage til Fredericia igen med 
lidt vin og nogle varer. 

Foruden varerne medbragte man 2 
passagerer fra København. Det var en 
ung mand og hans kone, der havde hast 
med at komme til Fredericia, hvor de hav 
de hørt, at man kunne få asyl for sin kre 
ditorer. De havde sat sig i gæld, og nu 
kunne de ikke se anden udvej end at for 
søge lykken i Fredericia, hvor de i 10 år 
ikke ville kunne røres eller retsforfølges 
af kreditorerne. 

Man havde på denne tur valgt at sejle 
norden om Sjælland og Fyn. Det var den 
korteste vej, og om sommeren hvor vejret 
var godt, sejlede man som regel denne 
vej. Anderledes var det om foråret og 
efteråret, hvor blæst og dårligt vejr gjorde 
den nordlige rute mere usikker - så fore 
trak man som regel den mere sikre, men 
længere tur sønden om øerne. 

Peder Jensen Jagt glædede sig til at 
komme tilbage til familien i Fredericia. 
Han havde været under en uge undervejs 
fra København, men de havde også været 
heldige med vinden. De første dage var 
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turen gået til Hundested, hvor de havde 
kastet anker for natten. Senere var de 
nået til Samsø, og det havde mindet 
Peder om sin tid som sømand på øen. 

Efter de havde lettet anker ved Samsø, 
havde de sat kursen mod deres bestem 
melsessted, Fredericia. Og nu, om efter 
middagen onsdag den 16. juni 1728, var 
de ved at nå deres mål. 

Fredericia i sigte 
Forrest i jagten Rachel stod Peder Jensen 
og holdt udkik, mens skipper Berthel 
Thomsen selv førte roret. De nærmede 
sig grunden nord for Billeshave, som de 
især skulle holde øje med og vogte sig for. 
Her var der kun en meters penge dybt, så 
faren for at løbe på grund var stor. Ellers 
var dybet godt. De fleste steder var der 
allerede ti meter fra land en dybde på ti 
meter. Så det var ikke vanddybden, der 
voldte besvær, når blot de kom sikkert 
uden om de skibsvrag, der siden Sven 
sker-krigene havde ligget her. 
Til gengæld var strømmen stærk i Lil 

lebælt, og det kunne nok kræve en erfa 
ren skipper at føre skibet det sidste stykke 
i Lillebælt rundt om byen Fredericia. 

Man kunne nu se byen fra skibet. Det 
unge ægtepar var også gået frem på skibet 
for at spejde mod byen. Ville den være 
sådan, som de havde hørt? Fredericia var 
en ny by, og for at lokke indbyggere til 
staden havde man givet den store frihe 
der. Blandt andet var der som det eneste 
sted i Danmark religionsfrihed, og byen 
havde status af frihavn - eller stabelrettig 
heder, som det hed. Den blev derfor ofte 
betegnet stabelstaden Fredericia. Men for 



de unge var det jo asylretten for fallenter, 
der var speciel interessant. 

Opførelsen af fæstningen Fredericia i 
anden halvdel af 1600-tallet havde kun 
været det ene problem. Dertil kom udfor 
dringen at få folk til at bosætte sig i den 
nye by. For at fremskynde tilflytningen 
lokkede man med mange midler, bl.a. i 
starten omfattende skattefriheder. Man 
havde specielt udkik efter nye befolk 
ningsgrupper, og derfor tillod man man 
ge forskellige religioner i Fredericia. Til 
flyttede ~dlændinge fik samme rettighe 
der som de indfødte. 

Mest radikalt var dog beskyttelsen af 
fallenter. Når en mand gik fallit eller føl 
te gælden vokse truende over hovedet, 
kunne Fredericia blive hans sidste tilflugt. 
Det eneste, han skulle gøre, var at møde 
for magistraten og betale en årlig afgift 
på 4 rdl., så kunne han få asyl i 10 år. Det 
blev ikke mindre betryggende, da denne 
asylret blev udvidet til også at omfatte 
udenlandske mordere og misgernings 
mænd! 

I havn 
Rachel var nu nået helt frem til "havnen" 
i Fredericia. En egentlig havn var der ikke 
tale om, idet byen måtte nøjes med en 
stor og en lille skibsbro ved stranden på 
sydsiden af byen - den store til skibene og 
den lille til færgefarten. Skulle skibene 
ankre op, eller var de for store til at lægge 
til ved broen, måtte de sejle ind i bugten 
ved Erritsø. De helt store sejlskibe, som 
skibene fra Vestindien og England, lagde 
normalt til ved Strib. 
Faktisk var det manglen på en rigtig 
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havn, der var med til at gøre handelen og 
økonomien vanskelig i Fredericia. Gan 
ske vist havde byen stabel-privilegier som 
frihavn, men det hjalp jo stort, når der 
ingen havn var. Der var godt nok i flere 
omgange planlagt anlæggelse af en havn. 
I 1703 havde Frederik den 4. bedt gene 
ralløjtnant og kommandant Scheel lave 
en plan med en havn ved Bagergården 
forbundet med kanaler ud til vandet ved 
krudttårnet. Selv om udgifterne til dette 
forslag blev vurderet til kun "en tønde 
guld", blev det dog aldrig ført ud i livet. 
Nu gled Rachel hen langs med den ler 

fyldte strand, hvor de store sten var med 
til at bryde bølgerne. Det var ikke let at 
lægge til ved den meget lidt beskyttede 
bro på grund af strømmen og vinden, 
men skipper Thomsen og Peder Jensen 
fik løbet farten af jagten og fik skibet for 
tøjet. 

Den næste udfordring var at komme til 
at losse lasten på grund afde mange men 
nesker, der var stimlet sammen ved bro 
en. Mange havde set jagten komme sej 
lende på afstand, og nu skulle de se, om 
der var noget spændende fra hovedsta 
den at få fingrene i. Det var næsten lige så 
slemt, som når der kom friske varer fra 
Fyn. Soldaterne fra garnisonen var de 
værste, og til borgernes store fortrydelse 
mente soldaterne, at de havde fortrinsret. 
Peder Jensen Jagt fik hjulpet det unge 

ægtepar i land. Han nåede lige at forkla 
re dem vejen til rådhuset i Prinsessegade 
inden Henrik May råbte til ham, at han 
skulle hjælpe med at få varerne bragt gen 
nem den sammenstimlede folkemængde. 

Da man var færdig ved broen, fik Peder 
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Prospekt af Fredericia, set fra syd, 1755. Tegnet af/ens Bang efter forlæg af J J Bruun. 

lov til at slippe, så at han kunne skynde 
sig hjem til sin familie, mens Berthel 
Thomsen og Henrik May ville føre skibet 
til ankerpladsen i bugten ved Erritsø. Her 
ankrede jagten op ved siden af Frederici 
as lille bestand af skibe, der foruden Hans 
og Berthel Thomsens jagt Rachel talte 
endnu to andre jagter: En lille jagt ejet af 
den 28-årige købmand Poul Fenger fra 
Prinsensgade og en lidt større jagt ejet i 
fællesskab af købmand Bertel Johannes 
Bruun fra Danmarksgade og skipper 
Anders Kier på Søberg. 

Derudover var der kun et enkelt større 
skib, nemlig en galiot ejet i fælleskab af 
skipper Lauritz Christensen på Søberg, 
købmand og tobakshandler Henrik Lin 
nemann, der var en af byens mægtige 

mænd, og enken Anna Marie Fester, der 
først havde været gift med rådmand Hen 
rik Richter og derefter med oberst Brink. 
Hun var velhavende, omend hun skyldte 
en del penge til sine børn fra skiftet efter 
sin mand, og hun drev en del handel med 
klæde, silke og andre fine og grove varer 
i Fredericia. 

Galioten var på 13 læster. Det vil sige, 
at den kunne have en last på omkring 35 
ton. De to store jagter var hver på 
omkring 9 læster med en last på 25 ton, 
mens Poul Fengers jagt kun var på 5 1/2 
læste svarende til en last omkring 15 ton. 

Galioten og den ene af de store jagter 
sejlede en eller to gange hver sommer til 
Norge med korn, mjød og brændevin, og 
de kom som regel tilbage med lidt tøm- 



mer og lægter samt jern, fisk, stenkul og 
kakkelovne. De 2 andre jagter sejlede 
mest til København og havde til ladning 
passagerer, tobaksblade, lidt lærred og 
nogle fedevarer. Samme fartøjer sejlede 
undertiden til Lybæk og Flensborg, hvor 
de hentede mur- og tagsten samt vin, hør, 
hamp, tjære og kramvarer. 

Om sommeren, når vejret var godt, lå 
skibene som regel ved Erritsø, men om 
vinteren var området trods alt for udsat, 
og man måtte flytte skibene helt til Gud 
sø vig ved Skærbæk. 

Hjemme igen 
I mellemtiden var Peder Jensen Jagt på 
vej hjem. Han var gået over voldgraven ad 
den store og stærke dæmning, der både 
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tjente til passage og til at forhindre, at 
vandet fra voldgraven løb ud i havet. Han 
havde haft for travlt til at nyde de vilde 
tornplanter langs dæmningen, mens han 
skyndte sig gennem den åbne strandport. 
Strandporten lå mellem Oldenborgs og 
Delmenhorsts bastioner, og uden loft var 
den ikke helt så fin som nogle af de andre 
porte ind til Fredericia. 

Peder var fortsat ad Sundgaden og op 
mod Søberg. Sundgaden mindede mest 
af alt om Nyboderne i København. Dette 
hjørne af byen var en lille verden for sig, 
fattigt og først og fremmest beboet af 
fiskere, sømænd og færgemænd. 

På begge sider afvejen lå de lave, uan 
selige bygninger med de grønne bastio 
ner som baggrund ud mod vandet. Byg- 

Jagten Nordstjerne af Ommel. 



ningerne var i en etage og lavet af bin 
dingsværk. Væggene var tit lerklinede. 
Selv om stråtækte tage længe havde været 
forbudt i Fredericia, var de stadig udbred 
te, specielt i denne mere fattige ende af 
Fredericia. Kun i den finere del af Fre 
dericia, specielt i Vendersgade, fandt 
man grundmurede bygninger på brede 
grundvolde af kampesten og med tegltag. 

Gaden var meget smal, og selv om det 
var midt om sommeren, var renden midt 
i vejen fyldt med mudder. Det kunne ikke 
være anderledes med alt spildevandet, 
der kom gennem en afløbsrende fra 
hvert eneste hus. Den mudderfyldte ren 
de midt i vejen var på hver side omgivet af 
et nødtørftigt fortov lavet af spredte, 
knortede natursten i alle størrelser - men 
kun hvor der var bebygget. 

Stanken af affald og spildevand i gaden 
stod i skarp kontrast til alt det grønne 
omkring den. Selve vejen var fyldt med 
ukrudt og brændenælder, og de fleste 
huse havde en lille have fyldt med blom 
ster og urter. Frugttræerne i haverne blev 
suppleret af asketræer, lindetræer og hvi 
de popler, der var blevet plantet for at 
skabe bare en lille smule læ for efterårets 
og vinterens skarpe vinde. Og imellem 
husene lå gårde, marker med gult korn, 
græsmarker og enge, hvor køerne gik og 
græssede. 

Det tog kun Peder Jensen få minutter 
at gå den korte tur gennem Sundgade til 
Søberg. Mens det meste af byen lå lavt 
ned til kysten og blev gennemskåret af en 
eng - der tidligere havde været en sump - 
var Søberg en naturlig banke hævet lidt 
over terrænet. Det var rart, for så var 
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Peder Jensen fri for de oversvømmelser, 
som man ellers var udsat for i nærheden 
af engen. Oversvømmelserne kom som 
regel i vinterstormen, når slusen mellem 
Pinneberg og Færøerne bastioner ikke 
kunne holde stand. 
Peder Jensen bankede på døren og 

åbnede den i en og samme bevægelse. 
Han så med det samme, at han var ventet, 
og han blev mødt med glæde af den sam 
lede familie. 

En aften hos familien 
Peder Jensen hilste først på sin kone, Bar 
bara Madsdatter. Derefter kom turen til 
de tre børn - "Peders piger" som de blev 
kaldt. Anna Marie var den ældste på 6 år, 
og hun var allerede så småt begyndt at 
hjælpe til derhjemme. Man skulle jo bru 
ge alle ledige hænder for at få tingene til 
at hænge sammen. Den mellemste datter 
på 4 var blevet døbt Mette, og den yngste 
på næsten 2 år var blevet døbt Maren. De 
havde ganske vist fået endnu et barn imel 
lem Anne Maria og Mette, men det havde 
været dødfødt. 

Efter aftensmaden, der bestod af kar 
tofler og lidt fisk, blev børnene lagt i 
seng, og Barbara serverede the for hus 
bond. Han trængte ganske vist mere til øl 
efter den lange tur, men da han vidste, at 
det stod på programmet senere, tog han 
til takke med theen, som jo var billigere. 
Og den var ikke værst; i anledning af hans 
hjemkomst havde hun brygget den på fri 
ske theblade, selv om de oftest måtte bru 
ge bladene adskillige gange. 

De sad og snakkede lidt, og Peder 
Jensen fortalte, at han ville tage på torvet 



næste dag. Her ville han forsøge at sælge 
nogle af de få varer, han havde med til 
bage fra København. Med en smule held 
kunne han tjene lidt ekstra på denne 
måde. Efter en times tid gik Peder over til 
sine to svogre, der boede lige om hjørnet 
på Søberg. 

Barbara Madsdatter var ud af en rigtig 
Fredericia-familie, og hendes to brødre, 
Jens ogJep Madsen, boede lige som hen 
de på Søberg. De var begge færgemænd 
og sejlede personer frem og tilbage mel 
lem Fredericia og Strib - en afstand man 
havde målt til 3 1/2 kilometer engang, da 
bæltet havde været frosset til. Det var dog 
noget overdrevet, da den virkelige 
afstand kun var omkring det halve. 

Selv om afstanden ikke var så stor, var 
det et hårdt job at være færgemand. Der 
var en stærk strøm, og til tider var den så 
kraftig, at færgemændene strandede i 
Strib og ikke kunne komme tilbage hver 
ken med sejl eller årer. Så måtte man 
hente dem med et af skibene. 

Man blev ikke rig af at være færge 
mand. De måtte betale ikke mindre end 
50 rdl. til magistraten i Fredericia for for 
pagtningen af færgestedet, og eftersom 
hver tur kun indbragte 3 mark om som 
meren og 4 mark om vinteren, skulle der 
en del ture til, for at de kunne leve af det. 
Op imod 100 ture skulle der til for bare at 
betale forpagtningen. Til gengæld hjalp 
det lidt, at de personer der tog med frem 
med båd, skulle betale 6 skilling til færge 
manden. 

For at holde skindet på næsen måtte 
brødrene Madsen supplere indtægterne 
med at udskænke brændevin og øl. Det 
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var nu et meget almindeligt erhverv, og 
der var næsten 30 udskænkere rundt om 
i Fredericia. På trods af dobbeltarbejdet 
var de begge i gæld. Jep Madsen skyldte 
en del på sit hus, mens Jens skyldte kan 
celliraad Beentfeldt 200 Rdl. 

Stemningen denne aften var allerede 
høj, da Peder Jensen trådte ind ad døren 
til Jep Madsen. Foruden Jeps broder, 
Jens, var der godt besøgt af den sædvanli 
ge blanding af soldater og fiskere, og 
udskænkningen gik fint. Gæsterne sad 
omkring et par borde, og soldaterne 
holdt sig lidt for sig selv, mens fiskerne 
var i gang med et slag kort. 

Peder Jensen var lige kommet, da de 
hørte, at den store klokke på den tyske 
kirke slog ni slag. Det var signalet til, at 
portene omkring Fredericia blev lukket. 
Så blev vindebroernes klapper hævet, og 
bomme og porte blev lukket. Hvis man 
var så uheldig at strande udenfor, måtte 
man vente med at blive lukket ind til 
næste morgen. Indtil klokken 10 kunne 
man dog betale sig fra at komme ind, 
men derefter måtte man ty til Claus Dit 
mars herberg uden for voldene - med 
mindre man ville overnatte i det fri - for 
der var ingen huse i miles omkreds. 

Det var også signal til, at udskænkning 
af øl og brændevin måtte ophøre. Men 
det tog Jep og Jens nu ikke så alvorligt- så 
længe der var kunder, var der jo forret 
ning - selv om magistraten mange gange 
havde indskærpet, at udskænkning ikke 
måtte ske efter kl. 9. Jep havde for sjov 
stadig den plakat hængende, som byens 
styre havde udsendt nogle år forinden. På 
den kunne man læse: 



"Så for at dog en gang få sådan ulovlig 
nattekrohold afskaffet, bliver hermed alle 
og enhver stadens borgere og indvånere 
endnu denne gang for alle advaret og for 
bødet, at de ikke må lide eller beholde 
nogen rytter eller soldat, som ej er ind 
kvarteret hos ham selv i huset, efter den 
tid om aftenen, som tilforn meldt, at 
trommens tappenslag er gået, langt min 
dre lade nogen sidde længere ved drik og 
spil hos sig". 

Peder Jensen blev hos sine svogre et 
par timer endnu, men derefter gik han 
hjem og krøb til køjs i sengen sammen 
med Barbara og børnene - han skulle jo 
op tidligt næste morgen for at tage på 
marked. 

Næste morgen 
Da Peder Jensen næste morgen havde 

fået samlet sine få varer, begav han sig 
nordpå ad Norgesgade. Vejen førte ham 
bagved nogle marker, der var omgivet af 
levende gærder af gammel hvidtjørn. 
Langs vejen var der denne sommermor 
gen et væld af ravgule ranunkler. Fra 
vejen havde Peder også udsigt til den sto 
re kæmpepil, et såkaldt vietræ, der stod 
midt i byen. 
Vejen var på sine steder temmelig hul 

let, idet folk havde for vane at grave sand 
og ler efter behov. Det var en uskik, som 
var svær at komme til livs, selv om man 
måtte betale 1 mark til fattigkassen for 
hvert læs, man fjernede fra vejene. Og det 
var ikke kun vejene, der var udsatte - bak 
ker og byggepladser blev også benyttet 
som "grusgrav", når man så sit snit til det. 
Han kom forbi den eng, der oprindeligt 
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havde været udlagt til Fisketorvet - det ene 
af byens to planlagte torve. Det andet torv 
skulle have været Akseltorvet, men man 
havde aldrig fået de to torve gjort færdige, 
og i stedet græssede køerne nu lystigt på 
engen. Der var derfor opstået tradition 
for, at man holdt torvedag hver torsdag i 
krydset mellem Danmarks- og Prinsessega 
de, hvor der var god plads. Det var der, at 
Peder Jensen nu var på vej hen. 

Norgesgade førte ham langs med bag 
gårdene og haverne på bagsiden af de 
fornemme huse, der vendte ud mod den 
parallelle Vendersgade. Her var der alle 
rede liv, selv om det var tidligt om mor 
genen. Hundene gøede, og et sted var to 
af tjenestepigerne kommet op at skændes 
om pladsen til vasketøjet. Hønsene kagle 
de og karlene var i gang med dyrene, 
mens der blev skuret og vasket til den sto 
re guldmedalje. 

Peder Jensen fortsatte langs med kirke 
gården til den tyske kirke. Han og hans 
familie hørte til det tyske sogn, der var 
det ene af de to sogne i Fredericia. Det 
danske og det tyske sogn var blevet opret 
tet i 1665, hvor den tyske koloni i byen 
pressede på for at få sin egen kirke. Det 
endte derfor med, at den venstre del af 
byen blev til det tyske sogn med egen kir 
ke og menighed - selv om der i mange år 
derefter var store stridigheder mellem de 
to kirkesogne. Den tyske kirke var des 
uden garnisonskirke. 

I den tyske kirke - eller Michaelis kirke, 
som præsten Henrik Pontoppidan havde 
fået den døbt nogle år forinden - blev 
højmesserne skiftevis holdt på dansk og 
tysk, mens aftensangen skiftede omvendt. 



Kirken var enkel og fattig, og den stod 
altid i gæld, selv om den fik kirketiende 
fra Stoustrup by. Den første kirke var kun 
lavet af bindingsværk, og først i 1722 fik 
kirken et grundmuret kor. 

Kirkegården, der var blevet udlagt i 
1665, var så stor, at kirken i lang tid skaf 
fede ekstra indtægter ved at udleje styk 
ker af den til andre formål. Således var 
den nordlige ende udlejet til haver og 
oplagspladser. 

Jyllandsgade 
Efter kirken drejede Peder Jensen til høj 
re og gik ned ad Jyllandsgade. Ligesom 
de fleste andre gader i Fredericia var det 
en forholdsvis bred gade på omkring 10- 
15 meter. Eftersom den var rimeligt 
bebygget, var den brolagt de fleste steder. 
Dette kunne dog ikke fjerne indtrykket af 
dens rodede tilstand, der blandt andet 
skyldtes de mange løse hunde og svin, der 
gik omkring. De løse svin var ganske vist 
forbudte, men det hjalp ikke stort med 
bøder til ejerne. Ikke engang dengang, 
da militæret skød løsgående svin, kunne 
man holde svinene væk fra vejene. 

Peder Jensen måtte vare sig for ikke at 
træde i det meget møg og affald, der var i 
gaderne, og som på trods af oberst Sca 
venius' klage til magistraten stadig fik lov 
til at florere. Kun de reformerte gjorde 
lidt for at holde det nede, efter de havde 
fået lov til at fjerne alle møddinger på 
vejene for at bruge det som gødning i 
deres tobaksplantager. 

Da Peder Jensen drejede op ad Prin 
sessegade, blev han mødt af en brise. Det 
var dog ingenting i sammenligning med 
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den bidende nordøsten-vind, der om vin 
teren gjorde livet surt for beboerne. Da 
kunne disse vinde brage så kraftigt gen 
nem de lige gader, at plankeværker, por 
te, ja endda huse blæste omkuld. Teglste 
nene på kirketagene kunne heller ikke 
holde stand og raslede ned hvert efterår. 

I Prinsessegade kom Peder Jensen for 
bi rådhuset, der lå tæt ved Danmarksgade 
på den vestlige side. Det var meget beske 
dent at se til, for det var et ganske almin 
deligt hus i to stokværk, og det trængte 
endda til en del vedligeholdelse. 

Torvet 
På torvet blev Peder Jensen mødt af synet 
af de mange mennesker, der enten var 
der for at købe eller sælge. Det var nu 
ikke fordi, Fredericia var en særlig god 
handelsby. Selv om byen efterhånden 
havde fået lov til at holde 5 årlige marke 
der og 2 torvedage om ugen, var det alt 
for meget til den handel, der faktisk var. 
Derfor blev der nu kun afholdt et enkelt 
årligt marked ved Prinsens port, der end 
da var ringe besøgt, og så den ugentlige 
torvedag. 
Hvad byen manglede i handel, havde 

den imidlertid i den højst særprægede 
befolkning. De mange friheder byen hav 
de, kombineret med forsøgene på at lok 
ke udenlandske grupper til Fredericia, 
havde resulteret i en meget sammensat 
befolkning i afstamning, religion og 
sprog. Der var en del jøder på markedet, 
og også de reformerte med deres mar 
kante franske udseende skilte sig ud. Der 
udover var der blandt de 300-400 familier 
flest lutheranere og katolikker. 



De mange sprog blandede sig med hin 
anden på torvet, og selv om de fleste talte 
jysk, kunne Peder høre det jyske blandet 
med plattysk og fransk - eller rettere wal 
lonisk. Men ikke bare sproget var forskel 
ligt, også sindelaget varierede mellem de 
forskellige grupper. Jøderne gik for at 
være de mest forfinede, mens de refor 
merte så afgjort var de mest nøjsomme. 
Til de forskellige nationaliteter kom så 

de personer, der havde opnået asyl i Fre 
dericia. Denne gruppe var med mordere 
og fallenter jo ikke altid lige velset og nok 
med god ret, for tyveri var ret udbredt i 
staden. Ikke engang plankeværket 
omkring kirkegården kunne stå i fred, 
eftersom nogle en nat havde fjernet et 
helt stykke af det. 

Blandt alle disse mennesker forsøgte 
Peder Jensen så at sælge nogle af de få 
varer, han havde haft med sig tilbage fra 
København. Det kneb dog med afsætnin 
gen, og han brugte derfor noget af tiden 
på at købe lidt ost til 4 skilling pundet og 
fisk til 5 skilling pundet. Det var billigere 
end kødet, der blev solgt for 9 skilling 
pundet. Med en dagsløn på 20 skilling, 
når det gik godt, var der sjældent råd til 
kød. Peder så på et par støvler, der koste 
de 3 rdl. - eller en halv månedsløn - men 
så langt rakte økonomien slet ikke. 
To røde tavler på torvet gjorde 

opmærksom på, at der kun måtte holdes 
torvedag til kl. 11 om formiddagen, og 
lidt efter dette tidspunkt begyndte de 
handlende at pakke sammen. Peder 
Jensen måtte tage til takke med det 
beskedne salg og vende næsen hjemad. 

Med det magre resultat i form af nogle 
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småmønter i lommen kunne Peder ikke 
lade være med at spekulere på, at det ikke 
var blevet bedre efter, at han var kommet 
til Fredericia - snarere tværtimod. Det var 
ikke alene økonomien, der var blevet 
strammere og strammere, men han følte 
sig heller ikke længere helt rask, og det 
hårde slid tærede på hans kræfter. 

Det var ikke fordi priserne var højere 
end i andre dele af landet, men når man 
som Peder Jensen ikke havde marklodder 
uden for byen, måtte man leve af diverse 
jobs. For Peders vedkommende var det 
en blanding af fiskeri og hyre på de få ski 
be, der var i byen. Andre levede af at 
udskænke brændevin eller et mindre 
håndværk. 

Omend det var en ringe trøst, var 
Peder Jensen ikke alene om at opleve den 
stigende fattigdom i Fredericia. Bystyret 
gjorde ganske vist noget for at hjælpe de 
fattige ved at fastlåse priserne på fødeva 
rer på et rimeligt niveau. Alligevel var der 
flere og flere, der havde det svært ved at 
få tingene til at løbe rundt. 
Hvad han ikke kunne vide denne dag i 

juni 1728 var, at han kun 8 år senere skul 
le bære sin 42-årige hustru Barbara til de 
fattiges kirkegård ved Michaelis kirke - og 
at han to år efter selv måtte samme vej. 

Slægtsnavnet Jagt 
Der er ingen tvivl om, at slægtsnavnet 
oprindeligt var stavet som 'Jagt". Herom 
vidner alle skriftlige kilder, vi har til slæg 
tens første historie. Det synes umiddel 
bart, at tilnavnet 'Jagt" første gang blev 
givet til Peder Jensen omkring år 1726. 
Helt sikker kan man dog ikke være, idet 
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en person indtil midten af 1800-tallet ofte 
kunne være kendt under et tilnavn, uden 
at det nødvendigvis blev brugt i officielle 
kilder som kirkebøger. 
Teorien om, at navnet 'Jagt" første 

gang blev taget i brug af Peder Jensen 
Fredericia, bliver dog styrket ved, at en 
omfattende eftersøgning af navnet ikke 
viser nogen brug af dette navn før end 
1726. 



Palle Bolten Jagd skriver i et hefte fra 
1981, at "den første bærer af navnet 
Uagt] var fisker og menes i en vis periode 
at have været fører (og evt. ejer) af en 
jagt, der er et ret lille, velsejlende skib ... ". 

Palle Bolten Jagd har øjensynligt den 
ne antagelse fra overleveringer i slægten, 
og de synes at stemme ganske godt over 
ens med de faktiske forhold. Følgende er 
nemlig med sikkerhed konstateret om 
Peder Jensen Jagt i Fredericia: 

* Peder Jensen Jagt havde været sømand 
på Samsø. 

* Han står opført som "fisker" i Frederi 
cia, men levede blandt sømænd og fær 
gemænd. 

* På daværende tidspunkt var der i Fre 
dericia fire skibe, hvor de tre var jagter. 

* Hans omgangskreds i Fredericia talte 
både sømænd og nogle af de personer, 
der ejede jagterne. 

* Der var en del personer med navnet 
Peder Jensen i Fredericia omkring det 
tidspunkt, hvor 'Jagt" ses første gang. 

* Kirkebogen anfører Peder Jensen som 
skipper i 1724 og som skibsmand i 
1736. 

Selv om det endegyldige bevis mangler, 
er det sandsynligt, at Peder Jensen har 
sejlet på en af de jagter, der var i Fre 
dericia. Slægtsnavnet kan derfor sagtens 
være opstået af dette forhold. Baggrun- 
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den kan have været, at der var mange 
med samme navn i Fredericia på det 
pågældende tidspunkt. At et tilnavn var 
affødt af professionen var i øvrigt meget 
almindeligt. 

Et opslag i Søndergaards oversigt over 
danske efternavne viser, at han udlægger 
slægtsnavnet 'Jagd" som et tysk tilnavn, 
idet ordet direkte oversat betyder jagt (at 
jage et bytte). Faktisk er der flere i slæg 
ten, der mener, at den muligvis kan stam 
me fra Tyskland. 

Der findes i dag enkelte personer i 
Tyskland med navnet Jagd. En kontakt 
med den tyske slægtsforsker Klaus Jagd 
viser, at han har kunnet spore slægten til 
bage til Joseph Jagd, født ca. 1752-55 i 
Bartenstein i det daværende Østpreussen 
( det nuværende område ved de baltiske 
stater, Polen og Rusland). I det hele taget 
har denne slægt været koncentreret i net 
op Østpreussen. 

Derudover har Klaus Jagd fundet to 
tidligere personer med slægtsnavnet: Den 
ene er Michael Jagdt, født ca. 1623-25, 
med børnene Regina (født 1649) og 
Michael (født 1652). Den anden Hans 
Jagt, født ca. 1635. Det kan ikke udeluk 
kes, at Peder Jensens fader var efterkom 
mer efter en af ovennævnte personer og 
indvandret fra Østpreussen. Lejligheden 
kunne have været i 1658, hvor polske 
tropper rykkede ind i Sønderjylland for at 
fordrive svenskerne fra Jylland. Det passer 
nogenlunde tidsmæssigt med, at Peder 
Jensen blev født i 1688. 

De fremmede tropper hærgede Jyl 
land, og de var ikke særligt velsete af sam 
me grund. Dette kunne derfor forklare, 



hvorfor Peder Jensens fader lige så stille 
lod »Jagt« gå i glemmebogen. Først 
næsten hundrede år senere dukkede nav 
net så op igen, da sønnen, Peder Jensen, 
begyndte at anvende det. 

En par forhold taler dog imod en 
preussisk oprindelse: 
* Der ses ingen tyske fornavne i slægtens 
første generationer. Både Jens og 
Peder er typisk danske fornavne. 

* Omvendt optræder de tyske navne 
Hans og Michael ikke i de første gene 
rationer af den danske slægt. 

* Der er ingen spor i slægten overhove 
det, der leder tilbage til Østpreussen. 
Selv ikke en levnedsbeskrivelse, som en 
Jagd skrev i slutningen af 1700-tallet og 
begyndelsen af 1800-tallet, nævner 
denne ellers farverige baggrund med 
et eneste ord. 

Det er med de foreliggende oplysninger 
ikke muligt entydigt at afgøre, om slæg 
tens og navnets udspring skal søges i den 
danske muld, eller om der er en Øst 
preussisk indvandring indblandet. 

Begge teorier kan være rigtige. Men 
opvejes alle argumenterne mod hinan 
den, hælder jeg mest til, at navnetjagt er 
opstået uafhængigt i Danmark som følge 
af Peder Jensens profession som sømand. 

FraJagt tilJagd 
Lige så interessant er spørgsmålet om, 
hvordan slægten ændrede navn fra Jagt til 
Jagd. Der er tale om en glidende over 
gang fra ''.Jagt" til ".Jagd" fra 1804 og frem. 
Selv om der forekommer forekomster af 
''.Jagt" efter 1820, ses det store skift i nav- 
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net - i hvert fald i kirkebøgerne - at ske i 
perioden fra 1810-1815. 

Det er nærliggende at tænke på, at 
''.Jagd" var en oversættelse til tysk af ''.Jagt", 
og at ændringen derfor må have en rela 
tion til Preussen eller tysk kultur. Perio 
den, der er tale om, falder sammen med 
den sidste fase af Napoleonskrigene, hvor 
Danmark var blevet tvunget til at opgive 
sin neutralitet og slutte op om Frankrig, 
der blev opfattet som den stærkeste magt. 
Det førte til krig mod England og Køben 
havns bombardement. 
Preussen eksisterede nærmest ikke i 

perioden frem til freden i 1815, idet 
Napoleon tidligt i krigen havde slået 
tyskerne, opløst og indlemmet det Tyske 
Kejserrige i Frankrig. Det er derfor svært 
at se en direkte sammenhæng mellem en 
fortyskning af navnet ''.Jagt" med Napole 
onskrigen. Med Danmarks alliance med 
Frankrig skulle man nærmest forvente en 
afstandtagen fra det tyske - med mindre 
det var en bevidst protest mod alliancen. 

I samme periode skete der en omvælt 
ning, der var betydelig tættere på famili 
en Jagt. Mens slægten frem til starten af 
1800-tallet først og fremmest havde be 
stået af fattige husmænd, skete der nu en 
væsentlig ændring i dette billede. Chri 
sten Henrikjensenjagd var et barnebarn 
til Peder Jensen i Fredericia, og han end 
te sine dage som lærer i Højrup, Herslev 
sogn. Ud af hans fire sønner blev tre som 
de første i familien uddannet som semi 
narie-lærere. Niels Henriksen Jagd dimit 
terede fra Brahetrolleborg på Fyn i 1804, 
og derefter fulgte Hans og Peder fra Bor 
ris Seminarium i henholdsvis 1815 og 



40 

Peder Jensen Jagts børnebørn, Christen Henrik Jensen Jagd ( født 25. sept. 1757) og Peder Jagd (født 3. 
marts 1767) førte slægtsnavnet Jagd videre. Her ses Christen Henrik Jensen Jagds optegnelser om sin egen og sine 
søskendes fedselsdaioer. 

1817. Niels endte som lærer samt klokker 
og organist ved Skt. Michaelis kirke i Fre 
dericia, Hans som lærer og kirkesanger i 
Gårslev ogJerlev og Peder som skolelærer 
i Kolding. 

Skiftet fra formen 'Jagt" til 'Jagd" skete 
derfor netop i den periode, hvor de 
første medlemmer af slægten blev uddan 
net til lærere. 

Selv om lærergerningen ikke var særlig 
godt lønnet, var der alligevel tale om et 
betydelig skift i social status. Det er ikke 
svært at forestille sig, at man også navne 
mæssigt ønskede at distancere sig lidt, og 
måske var man også tiltrukket af et lidt 
mere fremmed og eksotisk efternavn. 
Samme tendens havde man i århundre- 

der oplevet, når de studerende ved uni 
versiteterne antog latinske former af 
deres efternavn. 

Brødrene Niels, Hans og Peder kom 
via seminarierne i tæt berøring med et 
skolesystem, der var stærkt inspireret fra 
Tyskland. I 1700-tallet havde den tyske 
pietisme slået igennem i det danske sko 
lesystem, og da franskmanden Rousseaus 
postive menneskesyn senere kom på dags 
ordenen, gik påvirkningen igen over 
Tyskland og den såkaldte filantropisme. 
Med den tyske påvirkning var det heller 
ikke mærkeligt, at der ved blandt andet 
Borris seminarium blev undervist i det 
tyske sprog. 
Der er således en række klare kulturel- 



le og sociale faktorer, der synes at kunne 
være baggrunden for en fortyskning af 
navnet "[agt". Dels ændrede familien 
generelt social status og dels kom de tre 
sønner i tæt berøring med et tysk påvirket 
skolesystem. Alt dette skete, inden den 
kulturelle dansk/tyske kamp rigtigt våg 
nede i Sønderjylland - og de efterfølgen 
de militære sammenstød. Var det hele 
foregået i 1840'rne og 1850'rne i stedet, 
ville familien næppe have taget et tysk 
klingende efternavn! 

Efterskrift 
I 1730 blev Peder Jensens eneste søn født 
- den søn der senere skulle komme til at 
føre slægtsnavnet Jagt videre til de efter 
følgende generationer. Han fik navnet 
Jens, åbenbart efter Peder Jensens far, 
hvilket var normalt med den førstefødte 
søn. 

Slutningen af 1733 og begyndelsen af 
1734 blev noget omskiftelige for familien 
på Søberg. Barbara var gravid igen og 
nedkom med en dreng, men drengen 
døde allerede efter 6 dage og blev begra 
vet i de fattiges jord på Michaelis kirke 
gård. Kort tid efter døde Barbara Mads 
datter, 42 år gammel. Den 8. januar 1734 
blev Barbara som resten af familien 
begravet i de fattiges jord på Michaelis 
kirkegård. 
Hermed blev Peder Jensen ladt alene 

med 3 små piger og en søn på 3 år. Det 
må have været en svær periode for Peder, 
og i en opgørelse over Fredericias beboe 
re i år 1735 bliver det da også anført, at 
"Fisker Peder Jagt ejer aldeles intet og 
lejer hus". 
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Det er derfor ikke svært at forestille sig, 
at Peder Jensen var blandt de personer, 
der samme år fik travlt, da det rygtedes, at 
der var blevet fundet guldholdig jord i 
bakkerne på Billeshave strand. Ikke alene 
var udsigten til guld tillokkende, men der 
var også brug for alle bådføre mænd til at 
sejle de mange "guldgravere" over Lille 
bælt. Måske har Peder Jensen tjent en 
skilling ved at sejle folk over i nattens 
mulm og mørke. Det viste sig dog hurtigt, 
at det hele var et nummer igangsat af en 
driftig urmager i Fredericia. 

Samtidig har Peder Jensen fundet trøst 
hos en af familiens nære venner på 
Søberg, Lauritz Christensens datter 
Maren. Det var den samme Maren, der 
nogle år forinden havde stået fadder til 
en af Peder Jensens piger. 

I sommeren 1735, et halv år efter Bar 
bara blev begravet, blev denne Maren 
Lauritzdatter med barn, og meget tyder 
på, at Peder Jensen var faderen. De gifte 
de sig ikke lige med det samme, men 
fandt det bedst at vente helt til den 9. 
februar 1736, hvor den højgravide Maren 
Lauritzdatter blev gift med enkemanden 
og skibsmanden Peder Jensen. 

Allerede måneden efter nedkom 
Maren Lauritzdatter med Peder Jensens 
sidste barn. Det var skik, at når en enke 
eller enkemand giftede sig igen, blev det 
første barn i det nye ægteskab opkaldt 
efter den afdøde ægtefælle. Det skete da 
også i dette tilfælde, hvor datteren den 
28. marts blev døbt Barbara efter Peder 
Jensens afdøde hustru. 

Peder Jensen fik ikke lov til at få et 
langt ægteskab med Maren Lauritzdatter. 



De havde kun været gift i godt to år, da 
Peder Jensen døde, kun 50 år gammel. 

Den 24. marts 1738 blev Peder Jensen 
begravet i de fattiges jord på Michaelis 
kirkegård - efter et kort, men omskifteligt 
liv. Efter at have boet forskellige steder i 
Bjerre herred endte han på Samsø som 
fisker og derefter de sidste 20 år af sit liv i 
den helt specielle by Fredericia, hvor han 
sikkert ernærede sig som både fisker og 
sømand. 

Søberg var ikke alene kvarteret for 
sømænd, men også det mest fattige områ 
de af Fredericia. Der er god grund til at 
tro, at Peder Jensen hørte til den fattige 
del af befolkningen. Han ejede ikke sit 
hus, og indtægterne har givetvis været 
små. Og som for så mange andre i Fre 
dericia i disse årtier, blev det kun værre 
og værre - en udvikling, der anes igen 
nem fadder-listerne ved børnenes dåb. 
Fadderne til barnedåb bliver tit anset som 
et socialt barometer, og i Peder Jensens 
tilfælde ændrede disse sig fra at være de 
kendte købmand og rådmænd igennem 
årene til at være mere ukendte værtshus 
holdere og sømænd. Nej, Peder Jensen 
døde ikke som en holden mand. 

Den enlige søn efter Peder Jensen,Jens 
Pedersen Jagt, kom alene til at føre 
slægtsnavnet videre. Det er i den forbin 
delse pudsigt at tænke på, at hvis denne 
søn var død som barn - hvilket jo var 
meget almindeligt - så var slægtsnavnet 
Jagd sandsynligvis aldrig opstået! 
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Biskop Brorsons visitatser i den del af Ribe 
stift, som nu hører til Vejle amt. 
Af Tage Chr. Hansen. 1> 

"Den 12. August i Nykirke:Sogne Præsten 
Hr. Haasum catechiserede 1 :om den 
naturlige Guds Kundskab. 2. : om den 
levende og døde Christi Erkendelse. Han 
blev alvorlig formanet at vogte sig for 
Drukkenskab, som han var berøgtet for, 
og lovede Forbedring. Ungdommen sva 
rede ulastelig." 2> 

Således lyder det i salmedigteren biskop 
H.A. Brorsons indberetning til kongen om 
visitatsen i Øster Nykirke i 1751. 
Hans Adolf Brorson er født 1694 i 

Randrup på Tønderegnen som søn af 
sognepræst Broder Brodersen og Cathari 
na Margrethe Brodersen, født Clausen. 

I ungdomsårene synes han at have 
været urolig og splittet.I København, hvor 
han studerede, passede han ikke sine stu 
dier, men var optaget af andre ting. "Og 
hans Forhold kan ikke siges at have været 
helt ulasteligt"." Således siger litteratur 
professoren Hans Brix det. 

I en periode stopper den unge Brorson 
studierne for at blive huslærer i Løgum- 

kloster. Her vender han sig fra det verds 
lige og gik over til den nye åndelige ret 
ning, Pietismen,der på den tid omkring 
1720 bredte sig nordpå fra Tyskland. 
I 1721 rejser han tilbage til København 

for at få sin teologiske embedseksamen. 
Derefter vender han tilbage til Sønderjyl 
land for at virke som kapellan.I 1729 bli 
ver han præst i Tønder.Her er han til 
1739, da han udnævnes til stiftsprovst i 
Ribe. Det er samme år, som hans digt 
samling "Troens rare klenodie" udkom 
mer.To år efter bliver han udnævnt til 
biskop over Ribe stift. 

Ribe stift var på den tid meget stort. Fra 
Amrum i syd til Harboøre i nord og fra 
Blåvand i vest til den jyske østkyst med en 
stor del af det nuværende Vejle amtstrak 
te stiftet sig. 
Det er om Brorsons visitatsbesøg i det 

te sidstnævnte område, der skal berettes. 

Rejserne rundt i stiftet. 
For at komme rundt i dette store område 



har Brorson haft mange og besværlige 
rejser. Når man tager i betragtning, hvor 
elendige datidens veje var, forstår man 
måske bedre, at loven påbød, at biskop 
perne på deres embedsrejser skulle have 
fri fortæring "med deris Folk og fire 
Heste". 4l 

Det ses da også af auktionen 1764 efter 
Brorsons død, da løsøret skulle sælges, at 
Brorson havde kørt med fire heste. Der 
står nemlig :"Lædertøj til 2 Stanghopper 
og Lædertøj til 2 Forløbere. 1 Par Ham 
mel stokke til Forløbere." Desuden solg 
tes en nyere og en gammel karet. 5l 

Brorson har således kunnet sidde i ly, 
mens hans rejse skred frem.Selv om han 
havde et svagt helbred, der bl.a. i 1746 
næsten forhindrede ham i at visitere i stif 
tet og fra efteråret i 1758 til sin død i 1764 
var besværet af sygdom, drog han på ny 
ud, så snart det var muligt. 

I de sidste år var han på rejserne ledsa 
get af sin hustru "hvis trofaste Omhu og 
Pleje i hans store Svaghed var ham uund 
værlig". 6l Således har hans datter, den 
senere justitsrådinde Fogtmann erindret. 
H.A.Brorson nåede i årene fra 1741-64 at 
visitere 500 gange. Hvert eneste visitats 
besøg er ved årets udgang indberettet til 
kongens generalkollegium. Af disse 500 
er de 100 foretaget i det nuværende Vejle 
amt. 
De fordeler sig således: 
1742 0 (16) 1754 7 (23) 
1743 3 (24) 1755 5 (33) 
1744 0 (32) 1756 4 (21) 
1745 18 (29) 1757 9 (31) 
1746 2 ( 3) 1758 1 (22) 
1747 0 (27) 1759 13 (21) 
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1748 5 (26) 1760 3 (19) 
1749 0 (21) 1761 4 ( 6) 
1750 6 (32) 1762 2 (18) 
1751 7 (36) 1763 1 ( 9) 
1752 11 (27) 
1753 2 (24) 

Tallene i parentes er det samlede antal 
visitatser for det enkelte år. 

1743 er , som det fremgår , det første 
år, hvor Brorson visiterer her i området. 
De to første finder sted i Kolding og Har 
te i dagene 17. og 18. september. Her får 
Brorson meddelelse om, at der af kongen 
er udskrevet ekstraskatter som følge af en 
opstået konflikt med Sverige, der kunne 
medføre en krig.Ordren til biskoppen 
lyder på "at være Commisarius i de extra 
ordinaire Skatters sættelse. "7l Dette kom 
missionsarbejde bevirker, at Brorson 
resten af året må rejse rundt til stiftets 
købstæder. I forbindelse med at han den 
27. oktober, som var en søndag, er i Vej 
le, benytter han lejligheden til at visitere i 
Set.Nicolaj kirke. Om provsten magister 
Mouritz Højer skriver Brorson i sin ind 
beretning, at han prædikede bevægeligt 
over søndagens evangelium (Joh.4,46- 
53) ;men at han med tiden bliver gammel, 
og at han derfor agter at tage en huska 
pellan. 

I 1746, hvor Brorson på grund af svag 
hed kun holder nogle ganske få visitatser, 
må han den 11. august efter visitatsen i 
Herslev ved Kolding rejse hjem til Ribe , 
da han får meddelelsen om kong Christi 
an den Sjettes død, for at forberede del 
tagelse i landesorg. Også året før i 1745 
må han afbryde visitatsbesøgene her i 



området, fordi der hjemme i Ribe skal 
arrangeres en ekstra bededag på grund af 
den voldsomme kvægpest, der er brudt 
ud i mange sogne i Sønderjylland. Ved 
den lejlighed rejser han hjem efter en 
visitats i Holmands herred i Gauerslund, 
Pjedsted og Smidstrup menigheder. Da 
Brorson nogle år senere nemlig den 5. 
juli 1760 igen skal visitere i Gauerslund, 
må han springe det over, da der raserede 
en smitsom sygdom i menigheden og i 
præstegården. Præsten Thiis M.O. Steen 
berg og hans kone dør begge nogle få 
dage senere af den omtalte sygdom, som 
af Brorson kaldes sprinkel.Der er tilsyne 
ladende tale om plettyfus, der kunne 
overføres ved bid fra lus. 

De fleste visitatser er foretaget her 
redsvis, og kun enkelte gange som i 1758 
, hvor biskoppen kommer til Øster 
Nykirke fra Rind kirke ved Herning for 
herfra at rejse hjem, sker dette ikke.Det 
samme år kan man også konstatere, at 
Brorson har fået ny skriver. Foruden den 
anderledes skrift er opstillingen anderle 
des, og herredsinddelingen nævnes ikke 
mere. 

Administrationen i stiftet. 
Biskoppen var sammen med stiftamtman 
den fra 1739, hvor den ny forordning om 
skolegang i landsbyerne kom, øverste 
myndighed til at sørge for, at statsreligio 
nens grundbegreber samt læsefærdighed 
blev indlært. I Ribe stift arbejdede Bror 
son frem til 1748 sammen med stiftamt 
mand, geheimeråd Chr. Carl von Gabel. 

Biskoppen skulle med 5 års intervaller 
visitere ungdommen for at påse, om kri- 
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stendomsundervisningen var i orden. 
Hvis den ikke var tilfredsstillende, kunne 
man ikke blive konfirmeret og uden at 
være det, kunne man ikke blive gift, og 
dermed kunne man ikke gøre sig fortjent 
til en fæstegård, så ungdommen har 
været interesseret. 

Under biskoppen og stiftamtmanden 
rangerede i systemet en amtmand og den 
lokale provst. De skulle årligt besigtige 
skolerne for at kontrollere deres inventar 
og beskaffenhed. Præsten, der var den 
lokale embedsmand, skulle have flittigt 
tilsyn med skoleholderen/ degnen, og 
han skulle ca. hver 14. dag møde for at 
overhøre børnene og vise skoleholderen 
til rette. Dette tyder på, at man fra myn 
dighedernes side ikke havde alt for stor 
tillid til dem, der skulle undervise. 

Konfirmationen blev indført overalt i 
landet ved en forordning af 13. marts 
1 736. Om konfirmationsalderen var fra 
starten intet fastlagt;men en forordning 
fra 1759 fastslog, at man som regel skulle 
være mellem 14 og 19 år. 

Gerningen som visitator har for Bror 
son ikke kun været en besværlig pligt. 
Selv om det har været besværligt med de 
lange rejser rundt i stiftet, så viser hans 
visitatsberetninger helt klart, at han gik 
levende op i den. 
Hans føromtalte datter (justitsrådinde 

Fogtmann) har berettet, at "hvor han en 
Gang har visiteret, der vilde Ungdommen 
gerne, ja med Lyst lade sig overhøre af 
ham".8)Selv om Brorson af sin kollega 
biskop Hersleb i Århus stift, i 1747 beteg 
net som "en god, men enfoldig og ved 
Svaghed fast (næsten) uduelig Mand", så 



viser hans visitatsberetninger noget 
andet.91 

Visitatserne. 
Over for præsterne var Brorson over 
bærende og forstående. Ved at nærlæse 
visitatsberetningerne fås et stærkt indtryk 
af mildhed. 

Brorson har følt det som sin opgave at 
støtte præsterne. Dog kan han vise streng 
hed, hvor han møder pligtforsømmelse 
eller genstridighed. 

Det gælder bl.a. over for sognepræsten 
Jens Ussing for Grejs og Sindbjerg menig 
heder ved Vejle. Han har i 1742 nægtet at 
give foretræde ved landemodet,selv om 
stiftamtmanden og biskoppen har krævet 
det. Præsten har nægtet nogle af menig 
hedernes medlemmer at få det hellige 
sakramente. Derfor anmodes nabo 
præsterne, pastor Selmer i Øster Snede 
og provst Mouritz Højer i Vejle om at give 
menighedsmedlemmer fra Grejs eller 
Sindbjerg, der skulle ligge for døden, den 
hellige nadver. Samtidig skal man dog sik 
re sig mod, at nogen fra hr. Ussings 
menigheder skulle indsnige sig, som 
"efter Kongelig Majestæts Allernaadigste 
Lov og Forordninger derfra bør udela 
des." 10) 

Da Brorson den 12.august 1745 visite 
rer i Sindbjerg menighed, er det kapella 
nen Mathias Wind, der katekiserer. Bror 
son er meget tilfreds med ham fordi han 
har skaffet nogle eksemplarer af det ny 
testamente.Mathias Wind bliver få år 
senere, da han er blevet sognepræst på 
Tønderegnen, gift med en af Brorsons 
døtre.Pastor Ussing nævnes slet ikke. 
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Den 20. august 1752 er der visitation i 
Grejs kirke, og kapellanen Peter Borch 
prædiker. Brorson har derefter skrevet 
"Sogne Præsten Hr.Jens Ussing er endnu 
svag på sindet." li) Han har altså stadig sit 
embede. 
Anderledes gik det med pastor Haa 

sum fra Øster Nykirke, der er omtalt i 
indledningen. Trods Brorsons formanin 
ger om, at han skulle passe på med sit 
drikkeri, hjalp det ikke, og 1754 blev han 
tvunget til at lade sig afskedige med en 
pension på 100 rigsdalere. 
Når det gælder bedømmelsen af 

præsternes prædiken, får den ofte prædi 
katet: opbyggelig, smuk tale, prædikede 
meget smukt, bevægelig,tydelig, udførlig, 
alvorlig, til fornøjelse. Desuden betegnel 
sen skikkelig, som har været mindre god. 
Denne betegnelse, som er den laveste 
vurdering , der er givet her i området, er 
kun givet enkelte gange. 

I de fleste tilfælde blev ved visitatserne 
kun prædiket, når de faldt på en søndag. 
I et brev til provst Einsperg, der var præst 
i Skibet, skriver Brorson i 1759, at han 
agter at foretage visitatser i Tørrild her 
red, nemlig fredag den 1. juni i Skibet, 
lørdag den 2. i Bredsten, pinsedag den 3. 
i Nørup og anden pinsedag ijelling. Alle 
steder undtagen i Bredsten blev der 
prædiket. 

Brorson anmoder i sit brev til provsten 
om, "Predicken ingensteds varer over en 
halv time". 12) 

I Bredsten katekiserer sognepræsten 
Lorentz Buchholtz kun. Katekisationen 
blev af pietisterne brugt som en yndet 
form for undervisning. Her blev der nem- 



lig mulighed for en virkelig samtale om 
kristelige emner. I sabbatsordningen 
1735 befales det, at der foruden degne 
læsning skulle katekiseres af præsten i en 
halv time efter prædikenen. 

I følge et reskript fra 1736 havde Bror 
son pligt til at sikre, at kandidater til et 
præsteembede var fortrolige med at kate 
kisere. 

Når Brorson ikke ønskede en længere 
prædiken, skyldes det sikkert, at hans hel 
bred på dette tidspunkt var svagt. Desu 
den skulle der være tid til overhøring af 
ungdommen. 

Om lørdagen var der mulighed for at 
menigheden kunne komme til skrifte. Så 
skulle man dagen efter ved gudstjenesten 
gå til alters. 

I 1743 sender Brorson et brev til prov 
sten i Vejle. Det handler om en Peder 
Sørensen fra Vinding, der, efter at han en 
lørdag har været til skriftemål, ikke om 
søndagen indfinder sig til alters, men i 
stedet kører med sin vogn for amtsforval 
teren fra Vejle til til Kolding, hvor han er 
tilsagt at møde kl. 10. Brorson vurderer,at 
Peder Sørensen for sin fattigdoms skyld 
skal slippe for at betale mulkt (bøde); 
men, at når han næste gang skal til alters, 
at der så fra prædikestolen fremstilles, 
hvor skrækkelig en synd det har været, 
dersom det var sket på grund af foragt el 
ler ulydighed imod kirkeritualet og Gud; 
men fordi provsten har berettet, at det er 
sket af enfoldighed og uvidenhed, og at 
han er gået i forbøn for Peder Sørensen, 
så skal han bede menigheden om ikke at 
forarges derover. 

De unges præstationer ved overhørin- 
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gen er særskilt omtalt hver gang. Den 
øverste gruppe svarende til nutidens 
karakterskala med 11 og 13 er "meget 
herlig, dejlig, ypperlig, meget bevægelig, 
særdeles munter". Derefter følger "mun 
ter, fornøjelig, meget vel, meget god 
rede" og så den store gruppe :"vel, godt, 
tydelig, god fornemmelse, ganske mun 
ter". 
Den gruppe, som er under middel, får 

betegnelsen "skikkelig, ikke ilde og ula 
stelig". Den ringeste gruppe:"mådelig, 
ringe, meget ringe" er kun anvendt få 
gange her i området. Bl.a. d. 15. sep.1757 
i Eltang, og d.23. maj 1756 i Uldum lød 
det "Ungdommen var kun maadelig"."? 

Brorson har også haft ansvaret for, at 
kirkerne var i forsvarlig stand. I et brev 
dateret den 6. oktober 1747 skriver han 
til ejeren af herregården Haraldskær i 
Skibet sogn, oberstløjtnant Pierre d'Andi 
schon, at den "brøstfældige " Skibet kirke 
endnu ikke er repareret. Dette er ikke 
sket, selv om den forrige provst Jacob 
Jensen, der var sognepræst i Skibet til 
1745, og den nuværende Søren Pedersen 
Stauning ved kirkesyn har indberettet 
derom. Brorson skriver, at kirken er i en 
meget elendig tilstand, så hverken præst 
eller menighed kan bjerge sig for vind 
eller regn. 

Som kirkeejer skal d'Andischon sørge 
for at kirken i det tidlige forår bliver repa 
reret, ellers bliver sagen indberettet til 
kongen. Brorson skriver, at han efter lang 
tålmodighed på ingen måde kan frelse 
sin samvittighed og befri sit embede fra 
dertil selv at være ansvarlig. Allerede den 
25. oktober skriver Brorson igen til d'An- 



diskon. Denne har i et brev lovet at den 
nødvendige reparation skal blive udført, 
og Brorson meddeler ham, at om Gud vil 
spare hans liv og helbred, så vil han i for 
bindelse med en visitationsrejse til Fre 
dericia og Vejle næste sommer med for 
nøjelse kigge inden for i Skibet for at se 
det færdige resultat af reparationen.'? 

D'Andischon anlagde 1741 en fabrik i 
nærheden af godset, hvorfra der i starten 
blev drevet metalvareindustri, stampe 
mølle og lervarefremstilling. Så når det 
gjaldt egne interesser har han været initi 
ativrig. 

Da der i 1740 kommer en henvendelse 
til ham om at oprette en skole for børne 
ne i Skibet og Knabberup, nægter han at 
oprette en skole, som forordningen fore 
skrev, og resultatet blev at bønderne selv 
fik lavet en omgangsskole, hvor skolehol 
deren på skift besøgte områdets gårde, 
som måtte stille et lokale til rådighed. 

Degne og skoleholdere. 
Fra visitatserne har Brorson de første år 
gjort bemærkninger om menighedens 
grebethed; men fra omkring 1750 træder 
disse bemærkninger tilbage, og det skyl 
des, at han interesserer sig mere for sko 
learbejdet, fordi han her igennem så et 
vigtigt middel til fremvækst af kristeligt 
liv. 

Ved visitatsen i Gauerslund kirke d. 3. 
oktober 1750 skriver han: 

"Nogle af Ungdommen svarede skicke 
lig, andre og iblandt dem en stor dreng, 
meget ringe". 15

> Da han bagefter bebrej 
der degnen, som også var skoleholder, 
undskylder denne sig med, at forældrene 
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ikke sendte deres børn hen til ham. Der 
efter formanes forældrene; men om 
eftermiddagen indfinder en del forældre 
sig i præstegården, hvor Brorson ophol 
der sig. De takker for formaningen, som 
de lover af yderste evne at efterkomme; 
men samtidig beklager de sig over , at 
deres børn på 5, 6 og 8 år skal gå en halv 
mil (3,5 km) til den kongelige skole i 
Gårslev, som de var henvist til. 

Forældrene tilbyder at bygge et skole 
hus og betale en lærer, hvis de må slippe 
for at betale til den kongelige skole i 
Gårslev. 
Den kongelige skole, som her omtales, 

er en af de 248 Rytterskoler, som Frederik 
d. 4. lod opføre omkring 1728. I Kolding 
hus rytterdistrikt blev der opført 25 af dis 
se skoler. De var alle bygget af den samme 
bygmester, og de var af usædvanlig høj 
standard efter datidens forhold. 16> 

I et forsøg på at skaffe tilstrækkelig 
med kvalificerede skoleholdere til disse 
skoler, blev der givet tilsagn om, at man 
efter 3 års tjeneste ved en rytterskole hav 
de adgang til et degneembede. 

I flere tilfælde får man oplyst navnene 
på degne og skoleholdere. 

Fra visitatsen den 12. august 1753 i 
Højen kirke står der: "Degnen Michael 
Melchior Studiosus blev intet klaget over, 
men Skoleholderen Jacob Faaberg Studi 
os: blev roost for hans flittighed og Skik 
kelighed: Ungdommen giorte god Rede 
for sig." 
Titlen studiosus viser, at den pågæl 

dende degn eller skoleholder er student. 
Allerede med Danske lov af 1683 blev det 
fastslået, at "til Degn skal herefter alene 



forordnes Studenter". Man kunne som i 
Norske Lov have tilføjet "om de dertil fin 
des", for ofte var omkring 1750 ingen kva 
lificerede,og man måtte især i 
Jylland,hvor de fattige embeder var, tage 
ustuderede.!" 

Nogle steder har man haft en degn, 
som ikke har passet sit embede på for 
svarlig måde. Det gælder degnen i Øster 
Nykirke. Ved den samme visitats,hvor 
præsten formanes at vogte sig for druk 
kenskab i 1751, skriver Brorson :"Degnen 
Jens Nielsen Holm blev borte. Han er et 
slet og Forargeligt Menniske, er udlagt til 
Barne Fader af en Enke til hendes i uære 
avlede Barn; Sagen har været for Provste 
Retten og Lande Modet, hvor ham blev 
nægtet at giøre benægtelses Eed, hvilket 
ham ved Højeste Ret blev tilladt. 

Menigheden er meget bedrøvet over, at 
de længere skal plages med saadant et For 
argeligt Menniske, og den som de desu 
den alle nu anser som en Men Eedere." 18) 

I 1752 lod Brorson igen degnen stille 
for en provsteret for drukkenskab og for 
sømmelighed, og denne gang valgte han 
frivilligt at trække sig. 
Ved visitationen i Skibet d. 2. juni 1759 

skriver Brorson om degnen Niels Tvede, 
at han er ustraffelig, dog eder undtaget, 
som han lastes for, og forresten er han 
flittig i sit skolehold. 

Blandt de skoleholdere, som Brorson 
er meget begejstet for, er skoleholderen i 
rytterskolen i Smidstrup.Jacob Rafn, som 
han hedder, viser i sit hjem i 1745 Bror 
son en del smukke bøger. 

Disse bøger er fra Vaisenhusforlaget, 
og i menigheden er man bange for vrang- 
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lære. Brorson bliver her vred og giver 
dårlige præster, som enten er modstan 
der af Pontoppidans katekismus eller af 
dovenskab ønsker at lade ungdommen 
blive i vankundskab, så de kan leve, som 
de vil, skylden for denne opfattelse i 
menigheden. Om Rafn, der virkede som 
skoleholder i sognet fra 1732-61, ved 
man, at han anvendte salmebogen, en 
bønnebog og en ABC. 19> De vigtigste fag 
i skolerne var stavning, læsning og kri 
stendom; men fra visitatsen d. 22. april 
1750 i Skanderup kirke skriver Bror 
son:". jeg merkede at Skole Mesteren i 
Kongens Skoele hafde allene giort sig 
fliid med Børnene i Regnen og Skriven, 
og det efter de fleste Forældres ønske, 
men i deris Christendorn og Børnelær 
dom vare de kun ringe"."? Også her giver 
Brorson en formaning. 
Når dette sker, kan årsagen dertil være, 

at elevernes forældre måtte betale skole 
holderen ekstra for denne undervisning. 
Læreren har på den måde suppleret sin 
løn, som ikke var så stor. 

Fra en brevveksling mellem Brorson og 
provst Bang i Balle ved Bredsten fremgår 
det også, at skoleholderen i Jelling uden 
sognepræstens vidende ofte har forsømt 
skolen for at passe et job som tingskriver 
ved Skovgård birketing i nabosognet Kol 
lerup. 

Lønnen til degn og skoleholder var 
meget ringe i forhold til præstens. I 1751 
slutter Brorson sin indberetning af med 
en anmodning til kongen om at lade deg 
nene få "tiende" som præsten. Om ikke 
en trediedel af præstens del, så mindst en 
sjettedel, så de arme degne med mere lyst 



og uden hindring kunne forrette deres 
embeder, hvilket ville blive skolerne til 
forventelig særdeles nytte.t" 

Ved rytterskolerne skulle skoleholde 
ren have en løn af 24 rigsdaler, græsning 
til 2 køer og 6 får, noget hø og halm samt 
3 læs træbrænde om året og 24 læs tørv. 
Desuden skulle han have 2 dages arbejde 
om året af hver husmand (jordløse), som 
havde børn i skolen. 

Ved visitatsen i Nørup kirke den 4. juni 
1759 skriver Brorson, at der foruden deg 
nen og en skoleholder i Lihme, er 2 
omløbende skoleholdere, nemlig en i 
Limskov og en i Randbøl. Begge disse 
holder kun skolegang fra Mikkelsdag den 
29. september til påske. 

Brorson bemærker til sidst i sin beret 
ning, at præsten privat har klaget over, at 
nogle forældre "var sene til at holde deres 
børn til skolenV" Ved visitatsen i Trinita 
tis kirke ( den danske skole) i Fredericia 
den 24. august samme år skriver Brorson: 
"Blev ellers klaget over endeel Forældre, 
som ere forsømmelige i at lade deres 
Børn gaae i Skole".": Det har tilsynela 
dende været svært rundt omkring i sog 
nene at få børnene til at møde. Det kan 
skyldes flere ting; men det kunne skyldes, 
at børnene skulle hjælpe hjemme eller en 
lang og besværlig skolevej. 

Præsten Hans Henrik Neuchs. 
Den af præsterne , som Brorson regner 
mest, er Hans Henrik Neuchs. 
Han er født 1719 i Hvorsbøl ved Tøn 

der og dimitteret 1741 fra Kolding latin 
skole. Her blev han grebet af pietismen. 
Året efter i 1742 blev han lærer (hører) 
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ved skolen. 1743 tog han baccalaurgra 
den og blev efter attestats 1746 medhjæl 
per hos den føromtalte provst Høyer i 
Vejle. 1750 blev han residerende kapellan 
for Vejle og annekset Hornstrup og sam 
tidig sognepræst i Vinding. Allerede ved 
en visitats i 1751 skriver Brorson, at der 
hidtil havde været meget "død", men at 
der "ved den nuværende Kapellan 
Neuchs' utrættelige hellige Arbejde un 
der alle Slags Lidelses og Modgang gjort 
en dejlig Opvækkelse".'? 

I sine bestræbelser for at hævde kirke 
tugten stødte Neuchs sammen med en 
slagterkone, som i en stolestadestrid med 
en løjtnantsfrue var dømt til at vige plad 
sen og nu kun ville gå i kirke, når hun 
skulle til alters. Ved et skriftemål bebrej 
der han hende dette, og hun forlader 
sammen med sin mand i vrede kirken. 
Herefter nægter Neuchs hende at gå til 
alters. Brorson accepterer Neuchs hand 
ling og siger, at hun ikke må komme, før 
hun har fortrudt sin synd. 

Pastor Neuchs nidkærhed kan fornem 
mes i flere af Brorsons breve. 

I et af dem afsendt til provst Risom i 
Brande i 1750 fremgår det, at der er 
berammet en provsteret imod kordegnen 
og klokkeren i Vejle, Anders Roetsteen, 
fordi han har taget en ryttersoldat Cle 
men Jensen til "hemmelig" skriftemål 
uden at denne har været konfirmeret. 
Neuchs, der bliver beskikket anklager, er 
tilsyneladende også anmelderen. 

Af brevet fremgår det, at Anders Roet 
steen har begået sin forseelse den 19. 
januar samme år, og han undskylder sig 
med, at den tidligere klokker Myhlenstet 



er død dagen før, og at han ikke havde 
det mindste at rette sig efter uden sin 
"formands" eksempel. Et reskript fra 
januar 1741 har han været uvidende om, 
og desuden har han , som han udtrykker 
det, ikke kunnet forestille sig, at en rytter, 
som virkede i kongens tjeneste og derfor 
har aflagt den sædvanlige troskabsed, 
ikke skulle være konfirmeret. Sagen slut 
ter med , at Roetsteen skal betale en rigs 
daler til fattige enker. 

Neuchs synes at være kommet godt ud 
af det med menighedsmedlemmerne i 
både Vejle, Vinding og Hornstrup i 
almindelighed. Det ses af, at hans hustru 
i alt fald i den første tid har været benyt 
tet som gudmoder. Det fremgår af kirke 
bøgerne. I Hornstrup sogn havde Neuchs 
nær forbindelse til herskabet på Store 
Grundet, oberst Schack Brochdorff og 
især hans hustru Sofie Hedevig Grabow, 
der blev stærkt grebet af hans forkyndelse 
og oplevede et pludseligt gennembrud, så 
hun altid højtideligholdt dagen. Da går 
den blev ombygget i 1750, indviedes den 
af Brorson. 

I slutningen af sin visitatsindberetning 
for 1750 udtrykker Brorson tilfredshed 
med, at flere og flere præster udbreder 
sig ligesom Neuch, altså er pietister. Han 
fortsætter med at sige, at der er andre, 
som lader den sag være mindre vigtig, og 
som nu tager masken af for at vise sig i 
deres rette gestalt. Der er til Brorson ind 
kommet klager over præster, som i sel 
skaber fører an i drillerier, usømmelige 
diskussioner, dans og kortspil. 

Brorson beretter, at han ved årets lan 
demode i Varde har behandlet det; men 
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han beder kongen om, at der kommer en 
forordning, som forbyder den slags. Som 
Brorson ræsonnerer, at selv om de ikke 
derved bliver bedre for Gud, så blev de 
dog mindre forargelige for andre.v' 
Ved samme landemode bemærker 

Brorson, at en og anden iblandt præster 
ne meget letsindigt "tracterer" deres 
embede, og undertiden kommer så ufor 
beredt på prædikestolen, at de næppe 
selv ved, hvad vil sige, så endog den enfol 
dige almue kan forstå det og støder sig 
derover. Derfor befaler han, at samtlige 
præster herefter skal indføre i en dertil 
indrettet bog i det mindste en udførlig 
disposition over det vigtigste indhold af 
deres prædikener hver søn- og helligdag. 
Disse bøger skal være i en stand, så de kan 
forevises for provsten og biskoppen ved 
visitatserne. 

De forargelige julelege. 
Alt er altså efter Brorsons opfattelse ikke, 
som det skal være. Befolkningen er han 
heller ikke altid tilfreds med. Af visitats 
beretningen den 18.maj 1745 i Gauers 
lund ses det, at provsten og sognepræsten 
til Brorson har klaget over menighedens 
"forargelige Iuule-leeg" iblandt dem end 
nu ikke var afskaffet. De gav Brorson 
hånd på, at det aldrig mere skulle ske, og 
de lovede at købe nogle eksemplarer af 
Det nye Testamente til deres børn. 

Dagen efter ved visitatsen i Pjedsted 
lover menigheden med "megen bevægel 
se" det samme angående julelege, og også 
de lover at købe Det nye Testamente."? 

Ved julegilder rundt om i sognene har 
man i datiden efter indtagelse af god mad 
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Jelling gl. præstegård. Tegnet af lærer Mathias Jørgensen, 1867. (Lokalhistorisk Arkiv, Jelling) 

og rigelige mængder af spmtus og øl 
leget forskellige julelege. En af disse var 
bispelegen, hvor en karl udklædt med en 
hvid skjorte fik en hvid pind i munden 
med et lys i hver ende. Han blev sat på 
gulvet med et fad vand foran sig og en 
karklud. Så gik alle i selskabet rundt om 
ham og sang. Under sangen ofrede alle 
efter hinanden nødder og æbler. Når 
julebispen ikke var tilfreds med gaven, 
slog han dem i hovedet med den våde 
karklud. Når han således selv var blevet 
"bispeviet", begyndte han så at vie unge 
mennesker sammen. Disse "ægteskaber" 

gjaldt så resten af aftenen og naturligvis 
til langt ud på morgenen. 

De fromme, pietistiske præster har set 
på disse lege med allerstørste foragt, både 
fordi de som bispelegen gjorde grin med 
de kirkelige handlinger, og efter præster 
nes opfattelse opfordrede til usædelighed. 

Præstekonen ijelling. 
Den 10. april 1745 besøger Brorson 
menigheden iJelling. 

I hans indberetning omtales sogne 
præsten magister Peder Henriksen 
Moos.(1688-1750). Han har før han kom 



til embedet i Jelling-Hover undervist kon 
gens morianere i 1 7 år. Disse sorte kam 
mertjenere fra en af kolonierne i Afrika, 
Indien eller Vestindien har han undervist 
i kristendom. Han må have været velan 
skrevet på højere steder, og Brorson 
betegner ham som både flittig og retsin 
dig; men at han har et stort "huus-kors" i 
sin kone Marie Christensdatter. Brorson 
betegner hende som en arrig kvinde både 
imod sin mand og andre. Brorson vil sæt 
te hende alvorligt i rette; men hendes 
sagtmodige mand beder indtrængende 
Brorson at lade være dermed under sit 
ophold i præstegården. Ellers vil præsten 
lide derfor bagefter, og han kan ikke for 
vente en times ro til de mange prædike 
ner, der skal forberedes i påsketiden. 
Brorson beretter at bortset fra nogle mil 
de udtalelser ved afskeden,så tier han. 
Det gør han især, fordi præsten håber at 
få afvænnet sin kone fra brændevin, der 
skal være den største årsag til hendes 
adfærd. 

Brorson er meget berørt af sin oplevel 
se i Jelling. Beretningen er den længste af 
alle indberetninger, og bortset fra en visi 
tats i Andst, hvor præsten har levet "ilde" 
med sin hustru og har slået hende, er det 
eneste gang i de 500 visitatser, en præste 
kone omtales. Den 8. juni samme år skri 
ver Brorson til Tørrild herreds provst 
Jacob Jensen i Skibet. I brevet skriver han, 
at han har hørt "det slette rygte" om 
præstekonen i Jelling og selv ved sit besøg 
i præstegården har erfaret, at rygtet talte 
sandt, så skal der derfor afholdes en 
provsteret, som skal ledes af nabopræsten 
fra Bredsten, Jørgen Bang."? 
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Denne provsteret må så være foretaget. 
Det fremgår af et brev, som Brorson den 
21. oktober samme år sender til pastor 
Bang. Af brevet fremgår det, at Marie 
Christensdatter ikke har forbedret sig, 
tværtiod har Brorson fået indberetning 
om, at hun den 17. oktober om aftenen 
skal have slået degnens vinduer ind og 
opslået husets døre, slået degnen og hans 
kone i deres hjem, opkradset degnen i 
ansigtet, brugt adskellige skældsord, så 
det var at frygte, at hun kunne lave en 
ulykke på sig selv eller andre. 

Det bliver pastor Bangs opgave at 
undersøge, om det indberettede er sandt, 
og desuden skal han undersøge alt, hvad 
hun har begået siden sin ankomst til Jel 
ling. 

Det må Bang så have gjort, for den 8. 
januar 1746 sender Brorson et nyt brev til 
ham, hvori Brorson skriver :"at endelig er 
magister Moss' kone kommet til eftertan 
ke om hendes forargelige og ukristelige 
opførsel imod hendes mand og andre". I 
tilfælde af at hun skulle få tilbagefald, 
skal sagen stå åben. Således slutter bre 
vet. 28) 

Fire år senere i januar 1750 modtager 
Brorson et brev fra Jørgen Bang, som nu 
er blevet provst i herredet. Brorson erfa 
rer med "megen Mishag", at præstekonen 
i Jelling er fortsat med "sit forargelige 
Levned".291 

Derfor bifalder Brorson, at hendes for 
hold fremstilles for kongen; men forin 
den behøver han underretning om alle 
hendes ondskaber. 

Den 15. maj 1750 sendes brevet til kan 
celliet. I dette fremstiller Brorson hele 



forløbet og omtaler flere gange den tål 
modighed, man har haft med præsteko 
nen. Det fremgår også af brevet, at provst 
Bang kort tid før brevets afsendelse har 
holdt visitats i Jelling kirke, hvor han har 
bedt menigheden be- eller afkræfte ryg 
terne om hende. Provsten har fået det 
svar, at det desværre var alt for sandt, og 
at det var at frygte , at der skulle ske en 
ulykke. 

I brevet gør Brorson også kancelliet 
opmærksom på, at præstekonens vold 
somme fremfærd mod sin mand, tjene 
stefolk og naboer er kendt over det meste 
af landet, og overalt har vakt forargelse. I 
brevets slutning beder Brorson om, at 
hun bliver tiltalt og dømt. 

Elleve dage senere dateret den. 26. maj 
samme år skriver Brorson et nyt brev til 
kancelliet. Det starter med :"I allerdybe 
ste underdanighed indberettes at sogne 
præsten for Jelling og Hover menigheder 
i Tørrild herred her i stiftet, magister 
Peder Henric Moss ved døden er bortkal 
det, hvilket vakante embeds indtægter 
årlig kan være ungefær 300 rigsdalere't.?" 

Pastor Moss er altså død umiddelbart 
efter, at brevet om konen er afsendt til 
København.Hvordan Moss, der blev 62 
år, er død, oplyses ikke;men tre uger efter 
den 19. juni skriver Brorson et brev til 
hans højhed greve H. von Holstein. Til 
indledning i dette brev står:" Da sogne 
præsten for Jelling og Hover menigheder 
magister Moss og hans hustru kort tid 
derefter begge ved døden er afgangne og 
haver efterladt sig 3 umyndige børn, 
hvoraf det ældste er i sit 7. år og det yng 
ste nogle få uger gammel.. ... ".'1> 
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Brevet fortsætter med at berette, at 
børnene ikke kan forvente noget i arv 
efter forældrene. De 3 ulykkelige børn 
har hverken på fædrene eller mødrene 
side nogen familie, der kan tage sig af 
dem. Brorson beder derfor om, at efter 
følgeren i præsteembedet hvert år skal 
betale 60 rigsdaler af sin løn, så de efter 
provst Bangs anvisning kan få ophold hos 
en ordentlig familie. Kongen resolverer 
senere, at dette beløb årligt skal betales af 
efterfølgeren i kaldet. 

Præstekonen er altså død kort tid efter 
sin mand. Dødsårsagen oplyses heller 
ikke her, og desværre eksisterer kirkebo 
gen ikke mere fra denne periode, så 
oplysninger kan ikke gives; men man kan 
frygte ,at hun har taget sit eget liv. 

Afrunding. 
Dette har været et forsøg på at kaste lys 
over biskop H. A. Brorsons person og 
embedsførelse i den østlige del af det sto 
re stift i årene fra 1743-1763. Der igen 
nem får vi også et indtryk af præsterne, 
degnene, skoleholderne og livet rundt 
om i alle sognene. 

Det fremtræder mange gange, at den 
danske kirke den gang i virkeligheden var 
noget helt andet end nu. Det gælder f.eks 
privat skriftemål over for præsten. Skrifte 
målet var betingelse for for at komme til 
alters. 

Skolegangen, især på landet, er i disse 
år kommet i faste rammer. 

Det skyldtes især den fromme konge 
Christian d. Sjette, der indførte konfir 
mationen. Denne betingede, at de unge 
kunne læse og kendte til bibelen. Derfor 



Hans Adolf Brorson 
Til Ribe kom han 
1737 som 
stiftsprovst og fra 
1741 som biskop. 

var det nødvendigt med skolegang og 
oprettelse af skoler, hvor disse ikke fand 
tes. 

Mange af de ældste degne har ikke 
magtet undervisningen, og det har været 
svært at skaffe kvalificerede skoleholdere. 
Trods alt dette har Brorson som en from 
pietist forsøgt at føre befolkningen i den 
retning, han gerne ville. 
Han har fået hjælp af de præster, der 

som han selv var pietist; men mange 
præster har ikke levet op til hans krav. 

Det viser sig bl. a., da Brorson kræver, 
at alle præster skal nedskrive en dispositi 
on for hver eneste prædiken og kritikken 
ved landemoderne, hvor han kritiserer 
nogle af præsternes livsførelse og optræ 
den i samvær med menighederne. 

Alligevel indberetter han næsten hver 
gang sin tilfredshed med præsterne og 
menighederne. 

På grund af sygdom og svaghed har 
Brorson ikke i den østlige del af stiftet 
fået lavet så mange visitatsbesøg, som der 
var foreskrevet; men man fornemmer 
bl.a. gennem hans breve, at han har været 
velorienteret om, hvad der rørte sig i sog 
nene. Han er skredet ind, hvis tingene 
ikke var, som de skulle være og har haft 
myndighed til at få dem forsøgt rettet. 
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En ny teori om Horsens klosterkirkes 
bygningshistorie 
Af Ricardt Riis" 

Den nuværende kirke set fra vest. Ca. 1910. 

I årene fra 1888 til 1892 blev Klosterkir 
ken i Horsens restaureret så gennemgri 
bende, at det næsten kan· kaldes en 
ombygning. Arkitekt var professor H. B. 
Storck. Storck havde den opfattelse, at 

det ved restaurering af kirker drejede sig 
om at føre kirken tilbage til det oprinde 
lige; og han mente i kirkens murværk at 
kunne finde oplysninger om, hvordan 
man oprindelig havde tænkt sig at udvide 
den gamle kirke, noget, der dog uvist af 
hvilken grund ikke blev til noget. Hvad 
var så mere naturligt end at gennemføre 
den ombygning, man dengang havde 
påtænkt, men ikke havde magtet at 
udføre? Dette burde gøres så meget 
mere, som en sådan ombygning ville lade 
kirken fremstå som en helt anderledes 
helstøbt bygning end den kirke, diverse 
forandringer og ombygninger havde 
efterladt. 

Den bygning, der kom ud af det, den 
nuværende Klosterkirke i Horsens, er 
ganske rigtig smuk og helstøbt i sin frem 
træden. Men historiens vidnesbyrd er 
brutalt blevet borthugget. Og det er en 
skam. 

Dertil kommer imidlertid, at det, man 
her i Horsens ville genskabe, ikke var "kir- 



ken, som den engang havde set ud", men 
"kirken, som bygmestrene i 1400 (for nu 
at tage et lidt tilfældigt årstal) havde fore 
stillet sig den". Blot blev denne idealkirke 
ikke bygget; senere tider havde ikke den 
idealitet, der skulle til; man formåede 
ikke at fastholde det smukke ideal. Men 
det smukke ideal blev set af Storck, skønt 
det lå skjult i den gamle kirke, og ud fra 
dette ideal var det, han restaurerede kir 
ken. 

Derved bliver en bygningshistorisk teo 
ri så at sige indbygget i kirken. Hvis 
nogen dengang havde kunnet påvise en 
fejl i Storcks bygningshistoriske argumen 
tation, ville han have kunnet ændre 
restaureringsplanerne, teoretisk i hvert 
fald. Nu blev kirken ombygget uden 
nogen protest, tværtimod, alle syntes, den 
nye var meget smukkere end den gamle. 
Men dette, at kirken blev bygget, gør ikke 
den bygningshistoriske teori, den blev 
bygget efter, rigtig. Den må stadig, trods 
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den kirke, der blev bygget i dens navn, 
kunne kritiseres. 
Og det er da, hvad der skal forsøges 

her. To kritikpunkter skal fremføres. Det 
første vender sig imod den påstand, at 
Storck ved at forsyne det nordlige side 
skib med et særskilt tag og derved gøre 
gesimsen synlig fulgte en middelalderlig 
bygmesters ideal. Den anden vender sig 
imod den tanke, at nogen havde tænkt sig 
at bygge fire arkadebuer i stedet for tre 
mellem det nordlige sideskib og midtski 
bet. 

Disse lidt kryptiske bemærkninger 
trænger til opklaring, og for at de kan få 
det, er det nødvendigt at se lidt på den 
del af kirkens bygningshistorie, som der 
er enighed om. 

Af spor, fremdraget over det nordlige 
sideskib, spor, der forøvrigt stadig er syn 
lige (se figur 1) fremgår det, at den æld 
ste kirke har været en enskibet kirke med 
et kor i to fag og et skib i tre fag. Korets 
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Snit gennem det nordlige sideskib. Fig. 1. 



fag har af størrelse været som fagene i 
nutidens kor (men nutidens kor har fire, 
det ældste kor kun to fag), mens skibets 
fag har været lidt længere end det 
nuværende skibs fag. Fagene i koret har 
været forsynet med et enkelt vindue, 
mens hvert fag i skibet har haft tre smal 
le, lige høje vinduer. Denne konstruktion 
fortæller også, at koret nok kan have 
været overhvælvet, men skibet ikke. Kir 
ken har ikke været så høj som den nu 
værende; på korets sydmur ser man et 
stykke oppe en savsnitfrise, der markerer 
højden på den ældste kirke. Længden af 
den ældste kirke har været mindre end 
den nuværendes. Kun to fag i koret og 
kun tre i skibet ( det vestligste fag er først 
bygget omkring 1500). 

Så langt, så godt. 
Men pas på, nu kommer problemerne! 

Oven over den ældste kirke er der byg 
get et stykke mur til; man har på et tids 
punkt gjort kirken ca. 2,8 m højere. I ski 
bets højkirkemur har man anbragt fire 
spidsbuede åbninger. Problemet er: 
Hvorfor fire? Skibet var jo fra begyndel 
sen af delt i kun tre fag. Storck har lagt 
mærke til, at man ved at opdele skibet i 
fire fag opnår at få fag af samme størrel 
se som korets. Storck skriver derom i sin 
indberetning til ministeriet, offentlig 
gjort i Ministerialtidende 12. april 1894: 
"De ovenomtalte gotiske Tilføjelser (de 
fire spidsbuede åbninger), der ere at 
betragte som en af ukendte Grunde 
afbrudt Plan til Kirkens Omdannelse i 
Spidsbuestil, opfordrede i og for sig til 
Benyttelse som Grundlag for en Restau- 
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ration, og denne Vej var yderligere given 
derved, at de vare i god Overensstem 
melse med Koret, hvor Forandringen 
allerede var gennemført. Pillerne ombyg 
gedes derfor og Hvælvingerne hævedes 
til den for dem fra gammel Tid paatænk 
te Højde, saaledes at Triforiumsbuerne 
(de spidsbuede åbninger) kom til Syne 
inde i Kirken". 

Hvorfor fire spidsbuede åbninger? var 
problemet. Og Storck svarer, at denne 
firedeling viser, at man havde planer om 
at ændre tredelingen i skibet, men blot 
ikke fik sat dem i værk. Men er det sandt? 
Kan man drage så vidtgående slutninger 
af forekomsten af de fire spidsbuede 
åbninger? 

Man kan lægge mærke til, at Storck går 
ud fra, at man allerede havde gennemført 
den forandring, man havde i tankerne, 
for korets vedkommende. Og sandt er, at 
man på et tidspunkt har hævet kormuren 
ca. 2,8 m og føjet to fag og et trappetårn 
til koret. Men vi ved ikke noget om, hvor 
vidt det er sket før eller efter, at man byg 
gede forhøjelsen på midtskibsmurene. 

Men disse forhøjelser har flere kom 
plikationer ved sig endnu. Indadtil, 
omkring de spidsbuede åbninger, var der 
afsat leje for gotiske hvælvinger, skriver 
Storck i sin indberetning; og han føjer til, 
at de udvendig afsluttedes af en profileret 
gesims. 

Ikke blot var der imidlertid tegn på, at 
man ville have overhvælvet skibet med 
hvælv, der lignede korets, der var også 
udvendig spor efter stræbepiller. Storck 
nævner dem ikke i sin indberetning, men 
Vilhelm Lorenzen nævner dem i sit værk 
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Skitsetegning af den gamle kirkes tagkonstruktion. Fig. 2. 

,,De danske Fransciskanerklostres Byg 
ningshistorie" fra 1914 (side 52). Den 
oplysning har han sikkert fra Storck; i 
hvert fald bringer han under omtalen af 
Horsens Klosterkirke Storck en tak for de 
mundtlige meddelelser, han har fået. 
Han kunne også have læst oplysningen 
hos 0. Fabricius: ,,Horsens Kjøbstads 
Beskrivelse og Historie" fra 1879, side 65. 
Men hvor han end har oplysningen fra, 
han synes ikke at bruge den. For har man 
villet bygge stræbepiller på det sted, så 
har man ikke tænkt på noget sideskib. Og 
det er endnu et af de problemer, som den 
omtalte forhøjelse af midtskibsmurene 
rejser: Hvordan passer sideskibet ind i dis 
se planer? 

Det spørgsmål svarer Storck kun indi 
rekte på. Han skriver: ,,Kirken fik et nyt 
Tagværk - Hovedskibets afskilt fra Sideski 
benes -, saaledes at den ovenomtalte gam 
le Gesims blev fremdragen". Den gamle 
kirke, kirken, før Storcks restaurering, 

havde et stort tag, der dækkede både 
hovedskibet og sideskibene; den gamle 
gesims var derfor skjult under dette store 
tag, ligesom de spidsbuede åbninger var 
det. Og man kan måske læse ud af denne 
korte sætning, at Storck mener, at han 
ved at fremdrage den gamle gesims har 
fulgt de gamles intentioner. 

Men gjorde han det? 
Det er, som før annonceret, her, jeg 

først vil sætte ind med min kritik. 
Den gamle kirkes tag var mærkeligt, ja, 

man kan direkte sige, at det var uæstetisk. 
Det er måske grunden til, at man ikke har 
noget billede af den gamle kirke set fra 
sydøst; man har sørget for at afbilde kir 
ken set fra dens pæne side. Og det var 
ikke sydøst. Derfra ville man nemlig se 
den usædvanlige sammenføjning af 
korets tag og skibets tag; og det ser ikke 
kønt ud. Der må vel have været andre 
gamle kirker, der har haft en tilsvarende 
tagkonstruktion, men hidtil har jeg kun 



fundet den nu nedrevne Svendborg 
Gråbrødreklosterkirke; den afbildes i 
Lorenzens ovenfor omtalte værk (side 
75). 

Konstruktionen bygger på, at man 
lader kor og skib have fælles tagryg; det 
forhold, at skibet er bredere end koret, 
når man regner sideskibene med, tager 
man højde for ved at ændre på hældnin 
gen; koret får derved et tag med stejl 
hældning, mens skibenes tag har mindre 
stejl hældning; og hvor det ene tag går 
over i det andet, opbygger man en gavl 
trekant med en stump vinkel (se figur 2). 

Som sagt: Det ser ikke kønt ud, og 
Storck skal derfor ikke fra mit æstetiske 
jeg høre det mindste for, at han har ænd 
ret på denne tagkonstruktion. Men han 
skal nok fra mit historiske ditto høre 
noget for, at han mener, at han derved 
har ramt de gamles hensigt. Det ved vi 
faktisk ikke ret meget om. 
Jeg skal prøve at vise, at ganske mange 

ting taler for, at den sære tagkonstruktion 
er samtidig med det nordlige sideskib, og 
at man, da man gav sig i lag med at bygge 
dette sideskib, gav afkald på at få den 
gamle gesims gjort synlig. 

Lorenzen nævner en ting, der kunne 
pege i modsat retning, så lad mig tage 
den først. Han skriver (side 52): ,,Af 
Blændingsdekorationer paa Kirkens Vest 
gavl, som denne var før Restaurationen, 
fremgaar det, at man har ladet det tilbyg 
gede Sideskibs Tag støde til Midtskibet 
umiddelbart under Gesimsen". 

På figur 3 ser man den omtalte vestgavl 
med dens blændingsdekorationer. Der er 
to stræbepiller på gavlen. De findes, hvor 
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Den gamle kirkes vestgavl, tegnet af Storck i 1883. 
Fig. 3. 

højkirkens mure støder til vestgavlen. Så 
en linie fra vindfløjens fod til den ydre 
del af den nordlige stræbepille afbilder 
nogenlunde tagfladens hældning, 
såfremt midtskibet var taglagt for sig. Og 
man kan godt ved en overfladisk betragt 
ning få det indtryk, at de mærkelige kors 
figurer på gavlen følger denne linie. Men 
dels danner de nu ikke nogen særlig lige 
linie, dels går den nederste og den øver 
ste figur ret langt ud og dels er der ingen 
figurer på den modsatte side. Så argu 
mentet er ikke særlig overbevisende, når 
man ser nærmere til. 

Men det væsentligste er dog, at der fin 
des temmelig mange modargumenter. 

1) Der findes i Landsarkivet for Nørre 
jylland i Viborg, afd. C 621, 20A, nogle 
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Del af murstensudregning fra Storcks arkiv. Fig. 4. 

papirer, Storck har efterladt sig vedrøren 
de Horsens Klosterkirkes restaurering. 
Blandt dem er der en kladdeagtig udreg 
ning af, hvor mange mursten der kan fås 
ved de nedbrydningsarbejder, der skal 
foretages, og hvor mange der går til ved 
den opbygning, der senere skal foretages 
(se figur 4). Heraf fremgår det, at der fra 
vestgavlen er nedtaget 735 + 1950 + 6090 
+ 7920, ialt 16.695 munkesten og (fra en 
ikke her vist kolonne) 3456 almindelige 
sten; disse sidste fra gavlen ved Lichten 
bergs kapel. Vel kan man ikke slutte fra 
det forhold, at man anvender munkesten, 
til, at bygningsdelen er middelalderlig, 
men anvendelsen af munkesten udeluk 
ker det dog ikke. Og da andre ting taler 
for en middelalderlig oprindelse af dob 
belttaget, taler vestgavlens byggemateria 
le altså ikke imod. 

2) Den samme kladde afbilder både 
kirkens sydside og dens nordside med 
angivelse af, hvad der skal hugges ud og 

hvad der skal tilmures. Af tegningen og af 
de tilhørende udregninger fremgår det, 
at der fra den nordlige sideskibsmur blev 
nedtaget 10.132 munkesten; noget, der 
også antyder, at muren i hele dens højde 
er af middelalderlig oprindelse (se figur 
5). 

3) Endvidere kan det ses på tegningen 
(figur 5), at den gamle kirkes vinduer 
,,ragede op i" det areal, der skulle ned 
hugges. Dette gør det næsten umuligt at 
tænke sig, at den af Storck nedrevne del 
af muren er bygget til senere; for vindu 
eshøjden bestemmer højden på hvælvin 
gerne; vil man have højere vinduer, må 
man ombygge hvælvingerne. Og da hvæl 
vingerne, også ifølge Lorenzens under 
søgelser af deres ribbesten, er middelal 
derlige, må vel også muren i hele sin høj 
de være det. 
4) Man kan så spørge: Hvorfor rev dog 

Storck det øverste af muren ned? Svaret 
er, at det var han nødt til, hvis han ville 



Kladde, der viser ændringerne på nordsiden. Fig. 5. 

have tilstrækkelig fald på sideskibstaget. 
Taget støder på den nuværende kirke til 
højkirkemuren lige under gesimsen. Men 
den nødvendighed, der tvang Storck, vil 
le jo også have tvunget en middelalderar 
kitekt. Med andre ord: Hvis den gamle 
kirkes nordmur er oprindelig i hele sin 
udstrækning, må sideskibet fra første 
færd have været overdækket af et tag, der 
gik i et med skibets tag, og man har ikke 
kunnet se den gamle gesims. 

5) Om den ældste kirke skriver Loren 
zen: ,,Lisenerne paa den ældre Kirkes 
søndre Mur viser, at denne oprindelig 
har staaet frit, og at fra først af ingen 
Korsgang her har stødt op til Kirken" 
(side 49). Jeg vil ikke give Lorenzen ret i 
selve sagen; liseneme på kirkens sydside 
befinder sig i en højde fra ca. 5,5 m til ca. 
7,4 m; hvad de viser, er blot, at inden for 
det felt har intet tag over korsgangen 
stødt til kirken; og forøvrigt tyder det for 
hold, at der på den ældste kirke ikke har 
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været vinduer i skibets sydlige side, på, at 
der fra første færd har været bygget en 
korsgang sammen med kirken. Men den 
sag lader vi ligge; jeg er ude efter selve 
iagttagelsen: ,at tilstedeværelsen af lise 
ner fra en tidligere periode bevirker, at 
man ikke kan tænke sig, at noget tag har 
stødt til muren i dette felt'. Hvis man 
nemlig anvender denne iagttagelse på 
nordsiden af kirken, bliver det plat umu 
ligt at forestille sig, at der på noget tids 
punkt har stødt et tag fra sideskibet ind 
mod højkirkens mur. Denne er nemlig 
forsynet med fire lisener i hele forhøjel 
sens udstrækning ( se figur 1). 

6) Det kan også nævnes, at den tegning 
af kirken, Resen leverer os i sit atlas fra 
1677, viser en kirke med fællestag. 
7) Og endelig vil vel også tilstedeværel 

sen af stræbepillespor på ydersiden af 
højkirkemurens forhøjelse indicere, at 
man, da man lavede forhøjelsen inklusive 
gesims, ikke havde tænkt sig, at der skulle 



tilbygges noget sideskib. Den tanke har 
man så åbenbart fået senere, og efter det 
skjult sine første hensigter under et stort 
fællestag. 

Lorenzen siger det modsatte: ,,Gesim 
sen, de paatænkte Hvælvinger og Spore 
ne af Stræbepiller kunde tyde paa, at man 
har tænkt sig denne Del af Kirken, enten 
som en ligefrem Fortsættelse af Koret, saa 
den hele Bygning bibeholdt den ældre 
langstrakte Type og forblev eenskibet, 
eller som en Højkirke, hævende sig op over et 
nyt tilbygget nordre Sideskib. Det første vilde 
æstetisk virke højst uheldigt, da det sam 
menflikkede i Bygningen vilde være 
traadt stærkt frem; den anden Tanke - 
med et Sideskib paa fire Fag, aabnende 
sig ved Arkader ind mod Hovedskibet - 
maatte være langt mere tiltalende! Det er 
- som det synes denne sidste Plan man har 
fulgt- eller villet følge, dog ikke helt. Den 
paatænkte Inddeling af Vestpartiet i fire 
Fag er bleven opgivet; i Stedet derfor del 
tes Højkirken i tre Fag, hvis Krydsribbe 
hvælvinger kom til at ligge lavere end 
Korets" (side 52. Lorenzen fortsætter 
med at fortælle, at det må være en fordel 
for sideskibets samhørighed med hoved 
skibet, at der kun er to piller mellem de 
to skibe). Af dette citat kan man se, hvor 
dan Lorenzen allerede efter tre linie 
glemmer sporene efter stræbepiller; de 
kan på ingen måde, som han påstår, tyde 
på, at man har tænkt sig denne del af kir 
ken som en højkirke hævende sig op over 
det nyt tilbyggede nordre sideskib, tvært 
imod, de gør denne tanke umulig. Men 
man kan også se, hvordan han tilslutter 
sig Storcks restaureringsteori: den kirke, 
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han, Storck, byggede, var den kirke, man 
egentlig helst ville have bygget i middel 
alderen. 
Nået så langt vil jeg mene at have vendt 

mig ret grundigt imod den påstand, at 
Storck ved at forsyne det nordlige side 
skib med et særskilt tag og derved gøre 
gesimsen synlig, fulgte en middelalderlig 
bygmesters ideal. Efter al sandsynlighed 
har der aldrig eksisteret en kirke med 
særskilt tag for det nordre sideskib, før 
Storck byggede en. 
Nu gælder det så den anden påstand: 

at nogen i middelalderen havde tænkt sig 
at bygge fire arkadebuer i stedet for tre 
mellem det nordlige sideskib og midtski 
bet. 
Og jeg har jo allerede nævnt, at pro 

blemet her er, hvad de gamle egentlig 
havde tænkt sig med de fire spidsbuede 
åbninger, de byggede i midtskibsmurenes 
forhøjelser, her afbildet i figur 1. Hvad 
var det for en kirke, de havde i tankerne? 

1) Det første, man må sige, er, at de 
åbenbart har haft en enskibet kirke i tan 
kerne; det er tilstedeværelsen af stræbe 
pillespor, der får mig til at mene det. 

2) Det næste, jeg vil gøre opmærksom 
på, er, at både Storck og Lorenzen går ud 
fra som en selvfølge, at koret er blevet 
udvidet først. Man har, siger de, udvidet 
koret med to fag mod øst, man har for 
højet det med ca. 2,8 m, og man har først 
derefter taget fat på at forhøje skibets 
mure og bygge de sære fire spidsbuede 
åbninger. Men den rækkefølge er rent 
gætværk. 

3) I mit tredie argument må Lorenzen 
holde for igen. Han fastsætter ud fra 



detaillernes form og hvælvingernes ind 
pasning korets opførelsestidspunkt til 
ikke senere end år 1400, og skriver så 
(anførte værk, side 55): ,,Vanskeligere bli 
ver det at udtale sig om Tidspunktet for 
de øvrige Forandringer i Kirkens Byg 
ning. Naar er Midtskibets Hvælvinger og 
nordre Sideskib, naar er Korsgangen byg 
get? Den store Simpelhed og Mangel 
paa Form viser - foruden den almindelige 
Byggesammenhæng - at Midtskibets Hvæl 
vinger, hele nordre Sideskib og Korsgangen i 
Klosterkirken ikke blot er yngre end Koret, men 
tilhører samme Byggeperiode". Og ud fra for 
skellige ret usikre detailler fastlægger han 
denne byggeperiode til at ligge i tredie 
fjerdedel af det 15. århundrede. 

Dette er meget ubetænksomt. Man er 
nødt til at spekulere lidt på, hvordan mon 
egentlig kirken har set ud i tiden mellem 
de to byggeperioder. Selvfølgelig kan 
man tænke sig, at en kirke ligger hen som 
noget nær en ruin i 75 år. Men man kan 
ikke tænke sig, at et nogenlunde velfun 
gerende kloster har haft en kirke, der har 
bestået af på den ene side et smukt kor, 
på den anden side et ufærdigt skib uden 
hvælvinger, med en overdel i fire fag og 
en underdel i tre, begge dele synlige både 
udefra og indefra, som de der står og skri 
ger til hinanden. Her gælder virkelig 
skriftens ord, at den, der vil bygge et tårn, 
må sætte sig hen og regne ud, om han 
har penge til at fuldføre det (Luk. 
l 4,28ff). Naturligvis kan noget gå galt 
undervejs, f.eks. kan man miste de penge, 
man havde regnet med at bygge for. Men 
så vil der igennem samfulde 75 år bestå 
en næsten uimodståelig trang til at få byg- 
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get færdig. Og det skulle dog være mær 
keligt, om man ikke i løbet af et sådant 
tidsrum ville have fået råd til færdiggørel 
se af byggeriet. For mig at se må man 
prøve at beslutte sig. Om man ud fra de 
mere kunsthistoriske detailler vil bestem 
me sig for 1400 eller 14 75, er i denne 
sammenhæng ligegyldigt, men af byg 
ningshistoriske grunde kan man ikke 
spænde opførelsestiden ud over meget 
mere end fem år; her tænker jeg på tiden, 
fra man forhøjer murene, til sideskibet 
står færdigt, dækket af det store fællestag. 
4) Der er imidlertid en detaille ved for 

højelsen af skibets mure, som hverken 
Storck eller Lorenzen gør opmærksom 
på, skønt Storck omhyggeligt tegner den 
ind i sine arbejdstegninger, og skønt den 
er at se i kirken den dag idag. Den detail 
le er den ulige fordeling af de spidsbuede 
åbninger. Se figur 6! Den spidsbuede 
åbning i det østligste fag sidder mærkelig 
skævt i forhold til hvælvingen. Det gælder 
både åbningen mod nord og mod syd, og 
begge dele kan ses i kirken. Og tager man 
nu for sig tegningen, afbildet i figur 1 (og 
eventuelt også den tilsvarende tegning af 
det sydlige sideskib), så kan man måle sig 
frem til, at afstanden mellem åbningerne 
i fag 2 og 3 er den samme som afstanden 
mellem åbningerne i fag 3 og 4, mens 
afstanden mellem åbningerne i fag 1 og 2 
er ca. 1/2 meter længere. Men man kan 
også se, at afstanden mellem de spidsbue 
de åbninger, der findes i det vestligste fag 
i koret, og åbningerne i fag 1 er den sam 
me som afstanden mellem åbningerne i 
fag 2 og 3 og 3 og 4. Vi har altså med fem 
sæt åbninger at gøre. Og det er kun 
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Storcks tegning af den nye kirkes hvælvinger og af de fire spidsbuede åbninger. Fig. 6. 

afstanden mellem åbningerne i fag 1 og 
2, der skiller sig ud fra de andre afstande 
ved at være større. 
Hvad kan nu det betyde? 
Ja, hvis vi vover at droppe tanken om, 

at koret er blevet bygget først med udvi 
delse i både højden og længden - og den 
er ganske uunderbygget, så det skulle 
ikke være svært - så tyder denne iagttagel 
se på et andet forløb af udvidelsen af den 
ældste kirke, eller, for at sige det på den 
måde, på en anden hensigt hos de mid 
delalderlige bygmestre, end Storck har 
regnet med: 

Man har haft sin lille enskibede og gan 
ske smukke kirke fra 1275 igennem 
næsten et par hundrede år, lad os sige 
det. Så omkring 1475 (eller tidligere, det 
skal ikke komme an på det) får man 
mulighed for at bygge større. I begyndel 
sen tænker man ikke særlig stort. Man vil 
bibeholde den ældste kirkes grundplan, 
blot udvide i højden - og foretage en lille 

ændring, der kan være af betydning for 
en klosterkirke, hvor antallet af munke er 
i vækst: Man vil inddrage noget af skibet 
til kor. Gråbrødrene var prædikanter og 
har også haft brug for et stort skib, men 
man skulle jo også have plads til de man 
ge munke, og et kor på kun to fag var i 
længden for lille. Og en lidt højere og 
flottere kirke, der var overhvælvet i både 
kor og skib, ville man også gerne have. 

Så man begyndte at udvide korets to 
fag opefter med de 2,8 m, der efterhånd 
en er nævnt nogen gange. Men man byg 
gede ikke koret ud mod øst. Blot byggede 
man mod nord to noget større vinduer i 
stedet for de to mindre, man havde; og 
mod syd erstattede man ligeledes det vest 
ligste fags vindue med et større. (I det øst 
ligste fag fandtes døren mellem koret og 
munkenes sovesal; der stødte klostret op 
til kirken). Og i samme åndedræt for 
højede man skibets vægge og indsatte 
den øverste del af de spidsbuede vinduer, 
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Rekonstruktion af munkenes idealkirke, ifølge min teori. Fig. 7. 

man allerede havde indsat i koret. De 
spidsbuede åbninger er den øverste del af 
et spidsbuet vindue. Men man anbragte 
disse vinduesender i en sådan afstand fra 
hinanden, at man kunne flytte den mure 
de korbue, der var på cirka en halv 
meters bredde, et fag ned i kirken. 

Det er, hvad disse spidsbuede åbninger 
fortæller os, hvis vi er opmærksomme på 
den ulige fordeling af dem. (Se mit 
re konstruktionsforslag figur 7). 

5) Imidlertid har jo Storck og Loren 
zen ret i, at disse spidsbuede åbninger er 
reminiscenser, der kun fortæller os om 
en afbrudt plan, ikke om noget fuldført 
byggeri. Blot er planen altså en anden, 
end de regner med, og dermed jo også en 

anden end den, Storck har restaureret 
kirken ud fra. 
Hvad har så fået munkene til at afstå 

fra denne plan? 
Det er ikke til at vide; men det kan f. 

eks. være det, at de har fået flere penge at 
bygge for. Storck går snarere ud fra, at de 
har fået færre penge, end de først havde 
regnet med. Og med vore dages finansie 
ringsskandaler i tankerne er det måske 
også mere sandsynligt. Men det andet er 
vel ikke helt utænkeligt. 
Hvorom alting er: Man har droppet 

tanken om en enskibet kirke i seks fag, 
med tre til koret og tre til skibet, og er 
midt i byggefasen gået igang med det 
langt større projekt: at udvide kirken med 
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Detaille fra billede af ombygningen, korbue og første Jag af midtskib. Fig. 8. 

to fag mod øst, bygge et trappetårn, og et 
sideskib. 

6) Som et led i min argumentation skal 
jeg til næstsidst fremdrage et billede fra 
ombygningen i 1888-92, som Klostersog 
nets menighedsråd fremskaffede fra Nati 
onalmuseet i anledning af, at vi i 1994 fej 
rede 100-året for genindvielsen af kirken. 
Se figur 8! 

Billedet er et udsnit af et større billede, 
der er taget nede fra kirkens vestende 
midt under ombygningsarbejdet. Man er 
blevet færdig med det vanskelige arbejde: 
at opbygge de nye arkadebuer mellem 
skib og sideskib; det nye murværk ses for 
neden, mens det gamle, inklusive de 
spidsbuede åbninger, ses foroven. 

Omkring disse spidsbuede åbninger ses 
nogle sten, der rager ud fra murværket 
som leje for hvælvinger; dem har jeg 
nævnt tidligere, og pointen her er, at de 
er middelalderlige. 

Spørgsmålet er nu: Er det leje, der er 
ansat omkring den første spidsbuede 
åbning, et leje, beregnet for en hvælving 
i skibet, eller et leje, beregnet for en hvæl 
ving i et mod vest forlænget kor? Eller: 
Sidder det pågældende leje lige i forhold 
til den spidsbuede åbning eller sidder 
det, som den nuværende skibshvælving, 
skævt? 

Storcks teori medfører, at den gamle 
bygmester i dette fag må have sat af til 
hvælving på en måde, så hvælvingen kom 



til at sidde skævt i forhold til den spids 
buede åbning; hvælvingen skulle jo efter 
hans teori være en skibshvælving og passe 
sammen med de andre skibshvælvinger. 
Af en eller anden grund har så de gamle 
ønsket, at den til denne hvælving svaren 
de spidsbuede åbning skulle være for 
skudt en halv meter mod øst. 

Min teori, derimod, gør denne hvæl 
ving til en korhvælving, og det fører med 
sig, at forholdet mellem hvælvingsstene 
nes bue og den spidsbuede åbning er det 
samme i dette fag som i det næste. 

Og det forekommer mig, at det netop 
er, hvad man kan se på billedet. Bevares, 
jeg er ikke foto-ekspert, og muligvis kan 
billedet forstørres yderligere; men allere 
de som det nu foreligger, kan man dog 
vistnok se, at det forhold, som Storcks 
teori medfører, og som ses på figur 6: at 
buen fra den spidsbuede åbning og buen 
fra hvælvingsstenene næsten berører hin 
anden, at det forhold ikke genfindes på 
billedet; her synes tværtimod de to buer 
at svinge sig i et næsten koncentrisk for 
løb. Ergo: Hvælvingen var tænkt som en 
korhvælving, man ville udvide koret mod 
vest. 

7) Nu kunne man imidlertid stille et 
lidt kritisk spørgsmål til denne anden del 
af min udredning, idet man kunne sige: 
,Nuvel, det lader sig forstå, at de gamle 
glemte alt om stræbepiller, når de gav sig 
i lag med at bygge et nordligt sideskib i 
stedet for den påtænkte enskibede byg 
ning. Men lader det sig også forstå, at de 
går bort fra den påtænkte firedeling af 
skibet, når de dog en gang er kommet ind 
på tanken? Hvorfor har de dog ikke vider- 
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eført de smukke hvælvinger fra koret 
nede i skibet? Hvorfor har de _dog ikke 
ladet de smukke triforieåbninger stå syn 
ligt fremme i højskibet?' 

I forbifarten skal lige bemærkes, at 
både den ene og den anden teori er nødt 
til at svare på det spørgsmål. 
Men ellers skal jeg forsøge at svare ud 

fra min teori. 
Og jeg vil såmænd blot sige, at vi ikke 

må bedømme fortiden med nutidens 
målestok; vi ved, at en videreførelse af 
korets hvælvingssystem nede i skibet vil 
give en smuk og harmonisk kirkebygning, 
for vi har haft Storcks uforlignelige æste 
tiske øje til at se det for os. (Jamen, det 
mener jeg virkelig: æstetisk var Storck en 
mester). Men det vidste de gamle jo ikke. 
Og at de ikke har fået den ide, kan dog 
ikke lægges dem til last. , 

En ting mere vil jeg sige: Den middel 
alderlige bygmester har set på disse 
åbninger som det, de var: rester af vindu 
er; reminiscenser af en tanke, der ikke blev 
ført ud i livet. At bruge dem til noget faldt 
ham ikke ind. Snarere ville han skjule 
dem. I hvert fald ser ,vi jo i hans opbyg 
ning af hvælvingerne i skibet, at det er det 
mål, han når: Med en hvælvingskonstruk 
tion, hvor hvælvingerne bygges sammen 
med muren langt nede på denne, opnår 
han, at de overflødige efterladenskaber 
fra en tidligere plan forbliver skjult. 

Og vil man f.eks. på baggrund af kunst 
historiske antagelser spørge, om man da 
virkelig kan tænke,sig den samme bygme 
ster bag korets letsvungne hvælvinger og 
skibets tunge og plumpe hvælvinger, så er 
svaret, at det er Storck, der kalder skibets 



hvælvinger plumpe og trykkende, og at 
han måske ikke er det mest uvildige vidne 
i den sag. 

Dertil kommer, at den gamle mester i 
sin opfattelse af, hvad en kirkebygning er, 
ikke har noget at bruge åbningerne til. 
Triforieåbninger bruges, efter hans opfat 
telse, hvor man har en virkelig højkirke 
med vinduer foroven; disse åbninger 
befinder sig da i et mellemstokværk, der 
åbner sig ind over sideskibenes lofter. Og 
noget øvre stokværk var det ikke tanken 
at bygge her. 

Hermed siger jeg jo også, at åbninger 
ne, som de forekommer idag, er et ana 
kronistisk fænomen; man ville ikke have 
bygget dem i middelalderen, fordi de 
ikke hørte hjemme i de tanker, man den 
gang gjorde sig om kirkebygninger. Og 
javel, det siger jeg; men er det ikke sandt? 

8) Så er der kun et spørgsmål mere,jeg 
skal drage frem, nemlig dette: Hvorfor 
var åbningerne tilmurede? 

I den føromtalte bog af 0. Fabricius: 
"Horsens Kjøbstads Beskrivelse og Histo 
rie' gives en ret grundig gennemgang af 
kirkerne, herunder altså også Klosterkir 
ken. Og her skriver Fabricius: ,,Seer man 
nøiere efter ovenpaa Kirkens Hvælvinger, 
da viser det sig, at Midterskibets Mure 
oprindeligt ere fortløbende med Chorets 
Udmure byggede op til samme Høide og, 
som disse, og indvendigt paa dem, nemlig 
indenfor Grændsen af den ældre Kirke, 
sees tydeligt 8 nu tilmurede Vinduesaab 
ninger, 4 paa hver side; ja disse Mure - 
der i øvrigt øverst oppe bære Spor af 
Brand - ere endog udvendigt forsynede 
med samme Slags Gesims, som Choret 
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viser paa sine Udmure, ligesom der ogsaa 
er Tegn til Stræbepiller udvendigt; Alt er 
nu skjult af det fælleds Tag over hele Kir 
ken. Disse Hovedskibets 2 Mure hæve sig 
5 Alen over det Sted, hvor de nuværende 
Hvælvinger over Skibet bue sig ud fra 
Murene, og ere paa ingen af Siderne 
trukne op med Kalk. Afsatserne ere saa 
danne, at det synes, som om der efter en 
oprindelig Byggeplan skulde have været 4 
Hvælvinger - ikke som nu 3 - over Kirken 
indtil de 2 vestligste Piller ( dvs den ældre 
Kirke) - og det Hvælvinger af samme Høi 
de som Chorets, og for hver af disse paa 
tænkte 4 Hvælvinger 1 Vindue paa Nord 
siden og 1 paa Sydsiden. Disse nu tilmu 
rede Vinduesaabninger, som spores der 
oppe, ere spidsbuede og anseelige. Af en 
eller anden Grund har man saa opgivet 
denne Plan, indvendigt forandret Piller 
nes Plads og anbragt 3 Hvælvinger dybe 
re nede end de først paatænkte 4.,, (side 
65f). 

Det er muligt, at Fabricius har truffet 
Storck, da han under den restaurering af 
Vor Frelsers Kirke, som han ledede i halv 
fjerdserne, også tog sig tid til en besigti 
gelse af Klosterkirken; i hvert fald synes 
Fabricius at have gjort sig tanker om kir 
ken og dens bygningshistorie, der minder 
påfaldende om Storcks. 

Men her er det afgørende blot dette, at 
de spidsbuede åbninger beskrives som 
,nu til-murede'. Hvorfor skulle man dog 
ulejlige sig med at tilmure disse åbnin 
ger? Det er problemet. 

Hvad dem på den sydlige mur angår, er 
svaret klart. Der har man været nødt til at 
tilmure dem, for der har man ikke kun- 



net føje noget sideskib til. Der lå jo klost 
ret med korsgangen tæt op til kirken, og 
hvis ikke man har kunnet få den forhøje 
de mur ind under noget fællestag, hvad 
jeg ikke tror, så har vinduerne skullet luk 
kes til. På sydsiden ville imidlertid heller 
ikke tredelingen af muren skrige så 
meget mod firedelingen, dels fordi der 
ikke er så meget mur "at skrige på", dels 
fordi der ikke er nogen lisener mellem de 
spidsbuede åbninger. 

Men på nordsiden, hvorfor skulle man 
dog der spilde mursten på at mure disse 
åbninger til? 

Storck har efterladt os en tegning af en 
af de spidsbuede åbninger, se figur 9, 
som ikke viser nogen tilmuring. Så måske 
åbningerne på nordsiden ikke har været 
tilmuret. På den anden side: Hvis de har 
været, så har Storck ganske givet ikke vil 
let aftegne en eller anden tilfældig og 
måske klodset murmasse, men har i sin 
tegning set bort fra tilmuringen. Hvad 
der får mig til i nogen grad at falde for 
den tanke, at de ikke har været tilmuret, 
er det forhold, at Storck ligefrem gengi 
ver den fals, hvori vinduesrammen skulle 
sidde; det ville han vel ikke gøre, hvis det 
hele var plastret til med mursten! 

Dog, jeg mener ikke, min teori væltes, 
hvis det viser sig, at åbningerne også i 
nordsiden har været tilmuret. Men det 
ville da være ærgerligt; man vil jo altid 
helst have det hele til at stemme. 
Hermed lægger jeg så min teori frem 

til læserens velvillige overvejelse. Jeg 
mener at have påvist to ting: 

1) At det uskønne fællestag er middel 
alderligt, og at den gesims, Storck frem- 
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Snit gennem en af de spidsbuede åbninger. Fig. 9. 

drager, aldrig før har været fremme 
lyset. 

2) At den byggeplan, man opgav til for 
del for byggeriet af den før-storckske kir 
ke, gik ud på at bygge en enskibet kirke i 
seks fag, som beskrevet; sideskib eller kor 
forlængelse mod øst var der ikke tænkt på 
i denne plan. 

Noter: 
1. Ricardt Riis har fra 196 7 været sognepræst ved Klo 

sterkirken i Horsens; han blev student i 1954 fra 
Viborg Katedralskole, studerede teologi ved Køben 
havns Universitet og fik efter endt uddannelse i 
1963 stilling som præst ved Viborg Domkirke, hvor 
han var til 1967. I slutningen af firserne udgav 
han nogle teologiske bøger på eget forlag. Og i 1991 
udgav han en "Forelebig rapport om Thranes bille 
der i Horsens Klosterkirke". Ricardt Riis er 61 år. 
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DEN TYSKE FORTOLKNINGSKUNSTNER 
OG LUSKENDE VÅBENBRØDRE. 
Episoder fra forfatningskampen i Vejle. 
af Vigand Rasmussen. 1l 

Nye forbindelser 
Telefonen kom til Vejle den 10. decem 
ber 1877, da telegrafisterne Hansen og 
Sørensen fra Fredericia demonstrerede, 
hvorledes "Godtfolk paa Brandts Hotel 

i T elephonen 
forevises og forklares idag Mandag d. 
lOde ds. fra Kl. 3 Eftm. til Kl. 8 i 
Theat.ersalen .. 

Adgang 50 .Ore pro persona. 
Carl Hansen, P. Sørensen, 
Telegraphist. Telegraphist. 

i Te~ephonen 
paa 

Brandts Hotel 
staaer til Publicums Afbenyttelse hver 
EilAlrmiddag fra Kl. 3-1 i. 

Entreen Voxne 35 .Ore, Børn 15 , 
Ø're; 0hr. Jørgensen~ 

Det nymodens kommunikationsanlægs indtog i Vej/,e 
1877. Otte år senere arbejdedes der på at etablere et tele 
fonnet i uyen. Annonce i Vejle Amts Avis 10.12.1877. 
(Vejle Byhistoriske Arkiv) 

kunne passiare med hinanden paa ca. 
150 Alens Distance ... ". Vidunderet havde 
dog den ulempe, "at man ikke paa nogen 
Maade kan gjøre Personen, man vil tale 
med, opmærksom herpaa." 2> 

Den mangel blev siden udbedret, og 
det var således via telefonen, at venstrele 
deren F.Bojsen den 7. august 1894 blev 
orienteret om J.B.S.Estrups afgang som 
konseilspræsident. 3> 

I samme periode som det nye kommu 
nikationsmiddel blev udbredt foregik der 
en hed politisk kamp mellem Venstre og 
Højre om magten, ligesom der var stærke 
brydninger i Venstre. 

Da en del venstremænd den 8. novem 
ber 1877 stemte for regeringens finans 
lov, var det stærkt medvirkende til, at 
C.Berg og hans radikale fløj brød ud af 
partiet og lod de moderate tilbage. 

I sommeren 1878 tog de radikale lede 
re (udover Berg var det Viggo Hørup og 
Jens Busk) på en mødeturne, hvor de den 
2. juli nåede til Grejsdalen. 
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Annonce i Vejle Amts Folkeblad 31.5.1878 for det sto 
re Venstremøde i Grejsdalen 2.juli 1878. (Biblioteket 
for Vejle By og Amt) 

Forinden var Vejle Amts Folkeblads 
redaktør A.KJensen draget i leding mod 
de radikale, som han slog i hartkorn med 
yderliggående højrefolk som Vejle Amts 
Avis' redaktør Hertz. Da yderligheder 
ifølge naturlovene lå tæt på hinanden, 
var det åbenbart, at Hertz sympatiserede 
"i en ikke ringe Grad med Hr. Berg." 1> 

Grejsdalsmødet blev et af hovedslagene 
mellem de moderate og de radikale den 
sommer. 5000 tilhørere troppede op, og 
de to venstrelejre stillede med nogle af de 
politiske sværvægtere. 

Efter kampvalg om ordførerposten, 
hvor den moderate lærer Sørensen fra 
Sindbjerg blev valgt, gik talerne i gang, og 
redaktør Jensen stod klar med 'hurramå 
leren.' Den radikale Alberti lagde ud med 
et angreb på Th.Nielsen, hvilket Hørup 
bredte ud til et generelt fremstød mod de 
moderate, der aldrig kunne vende tilbage 
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til 'det rigtige Venstre', for de kunne jo 
ikke gøre ordentlig modstand. 

Så kom den moderate Holstein-Ledre 
borg, der "tilhilsedes med stærke Hurra 
er", mens Berg -udbrydernes banner 
fører- kun "fik et Hurra". Sluttelig blev 
kredsens egen moderate Th.Nielsen til 
hilset med hurra, så han blev helt tryg ved 
forholdet til sine vælgere. 

Folkebladet mente på grundlag af hur 
raråbene, at der kun var ca. 400 radikale, 
og de fleste var tilmed fra Kolding- og 
Bjerrekredsene, hvor man åbenbart må 
have haft en særlig måde at råbe hurra 
på. 
Højre stod svagt i billedet. Kun 1-2 råb 

te hurra for Estrup. Mødet var således en 
sejr for de moderate. 5J 

Vestindienvalget 
I december 1878 udskrev Estrup til almin 
delig undren valg til den 3. januar 1879. 
Valget kom ifølge regeringen, fordi det 
havde været umuligt at føre forhandlin 
ger med folketinget om økonomisk hjælp 
til Dansk Vestindien. 
Ret hurtigt fandt venstrefolkene ud af, 

at det var et nyt eksempel på den estrup 
ske taktik med at placere valgdagen på et 
tidspunkt, hvor vinterens kulde måske fik 
en del venstrevælgere til at blive hjemme 
i den lune stue. Venstrepressen opfordre 
de derfor kraftigt vælgerne til at trodse 
vinteren (der var nu også kun et par gra 
ders frost) og begive sig til valgstedet, der 
i Vejlekredsen undtagelsesvis var på Kir 
ketorvet foran Borgerskolen, fordi det 
nye rådhus endnu ikke var klar til brug. 
Th.Nielsens modkandidat blev den 



Proprietær]. C.F.Eckardt ( 1823-1899) var højremand 
og repræsenterede Bjerrekredsen i folketinget i to omgan 
ge fra 1856-1858 og 1861-1864, mens det ikke lykke 
des for Eckardt at besejre Th.Nielsen i Veylekredsen i 
1879. (Vejle Kunstmuseum) 

lokale Chr.Eckardt fra Ørumgård. Han 
var amtsrådsmedlem samt formand for 
amtets landboforening og havde tilmed 
tidligere været folketingsmand." 

Det var en mand, der var agtet langt 
ind i venstrekredse, men alligevel gjorde 
Th.Nielsen kort proces med ham. Valg 
handlingen varede en time, hvorefter det 
kunne konstateres, at venstremanden 
havde vundet med 1206 stemmer mod 
777.1> 

På landsplan blev det et godt valg for 
Højre med en fremgang på 11 mandater 
til 37, mens Bergs gruppe fik 35 og de 
moderate kun 30.8> 
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Brandts Hotel på Rådhustorvet i Vejle, hvor byens højrefolk holdt en del festlige sammenkomster. Til venstre ses 
springvandet, som stod foran Vejles gamle Rådhus, indtil dette blev nedrevet i 1878. (Vejle Byhistoriske Arkiv) 

Borgerskolen på Kirketorvet, hvor valghandlingen fandt sted i 1879, da Rådhuset og Rådhustorvet lå i byggerod. 



Trods det lokale nederlag havde Højre 
således noget at feste for på Brandts 
Hotel. Ifølge partiavisen havde der været 
"en særdeles munter Stemning" 9>, men 
hvis man skal tro skomager Chr.R.Ander 
sen var den muntre stemning ikke helt 
uden mislyde. En sådan opstod under 
redaktør Hertz' oplæsning af valgtele 
grammerne, hvor meddelelsen om Hø 
rups genvalg i Køge blev fulgt op af 
'redaktionelle' bemærkninger, som den 
lyttende skomager fandt så injurierende, 
at han lige ville notere ordlyden i sin lom 
mebog. Da højrefolkene opdagede den 
skrivende hr. Andersen, gjorde det dem 
så ophidsede, at de ville smide ham ud af 
hotellet. Efter et par forgæves overtalel 
sesforsøg trak det op til håndgribelighe 
der anført af garver Seligman, men en 
ældre mand fra nabobordet kom Ander 
sen til verbal undsætning, kun med det 
resultat, at han selv blev smidt ud, hvoref 
ter Andersen gik frivilligt. 101 

Ved det forrige valg havde Seligman & 
Co. også overfuset en anden vejlenser,der 
befandt sig på hotellet, hvilket fik ved 
kommende til at mene, at "naar Vinen 
gaar ind, gaar Forstanden ud." "1 

Bemeldte Andersen var åbenbart idelig 
i haserne på højrefolkene. I juli 1881 
idømte Vejle Byting skomageren tre dag 
bøder å 20 kr. for nogle "Bekjendtgjørel 
ser med fornærmende Indhold", som 
han havde fremsat om bl.a. Hertz og 
Seligman ved skyttefesten i 1880.121 

Forsvaret 
Siden nederlaget til Preussen og Østrig i 
1864 og ikke mindst efter Tysklands sejr 
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Yejles funklende nye rådhus fra 1879. Arkitekten var 
C.Lendorf. Nedrivningen af det gamle rådhus bleo 
indledt midt i januar 1878, og grundstenen til det nye 
blev nedlagt den 17.juni samme år. (Vejle Byhistoriske 
Arkiv) 

over Frankrig i 1870 stod forsvarsspørgs 
målet centralt i den politiske debat. Des 
uden udgjorde forsvarsbudgettet ca. 1/3 
af de offentlige udgifter, hvorfor det var 
et oplagt mål for Venstres sparebe 
stræbelser.!" 

Det kompliceredes dog noget af, at en 
del venstremænd faktisk var ret forsvars 
venlige, således havde Berg ifølge Hørup 
'Thyras gamle Vold i Brystet" 14>, hvorved 
der bestemt ikke var plads til den befæst 
ning af København, som de militære sag 
kyndige anså som eneste realistiske for 
svarsmulighed. Jylland og Fyn kunne ikke 
forsvares mod et tysk angreb, men hoved- 
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Da redaktør Jensen bleo siddende. Læserbrev i Vejle 
Amts Avis 18.5.1881. (Biblioteket for Vejk By og Amt) 

staden skulle kunne holde ud til hjælpen 
nåede frem. 15) 

Bergs forsvarsvenlighed medførte i 
1879 en sprængning af den radikale fløj, 
da ni mand anført af Alberti dannede 
gruppen 'De Udtraadte' 16l, der sammen 
med Bojsens moderate snød Berg ved at 
gå med til et hærlovsforlig lige for næsen 
af den radikale leder. I forliget indgik 
venstreforhåbninger om en regeringsæn 
dring i mere forhandlingsvenlig retning, 
men nej. Estrup blev siddende og udskrev 
endog ganske uventet valg i maj 1881. 

Fotografier ti 
~ 

af 
Valghandlingen i Vejle - 
kan faas hos 

ft Fotoa-raf .J e n s e n. t __ :---:;;: -- .. . 
Ved valget den 25. maj 1881 fotograferede fotograf 
Jensen (enten H.P. eller faderenjens). Billederne findes 
næppe mere, kun annoncen i Vejle Amts Folkeblad 
25.5.1881 fortæller om Jensens aktivitet. (Biblioteket 
for Vejk By og Amt) 
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I Vejlekredsen stod kampen mellem 
Th.Nielsen og højremanden kaptajn Fritz 
Holst fra København - en ivrig tilhænger 
af befæstningen. 
Valgkampen blev ikke synderlig ophid 

sende, bortset fra en episode ved Holsts 
valgmøde på teatret. Her blev redaktør 
Jensen til megen forargelse siddende, da 
byfogedfuldmægtig Birch udbragte et 
leve for kongen. Jensen forsvarede sig 
med, at Birch havde karakteriseret kon 
gen som højremand, og en sådan størrel 
se havde redaktøren ikke lyst til at rejse 
sig for.'?' 

Ved valget den 25. maj talte højrefolke 
ne varmt for forsvarssagen, mens mod 
parten gjorde opmærksom på, at det poli 
tiske arbejde også drejede sig om andre 
opgaver end krigsvæsen og fæstninger, 
opgaver hvor kaptajnen måske ikke var 
særlig sagkyndig. Th.Nielsen erklærede 
sig som ubetinget modstander af Køben 
havns befæstning, i stedet ville han helle 
re styrke vort forsvar i første linie. 

Valget endte med en solid sejr til 
Th.Nielsen med 1271 stemmer mod Hol 
sts 693.18) 

Med majvalget mente Amtsavisen, at 
Estrup havde hugget den politiske knude 
over med eet slag, men det må have været 
en dobbeltknude. I hvert fald huggede 
Estrup til igen den 5. juli, fordi "Folketin 
gets Flertal ikke vil lade sig nøie med Min 
dre end ubegrænset Magt." 19) 

Ved dette valg stillede Højre en særde 
les lokal mand op mod Th.Nielsen, nem 
lig formanden for Grundlovsforeningen, 
byfogedfuldmægtig Birch. Nu skulle det 
være. Birch havde i mange år med "Dyg- 



tighed, Ihærdighed og Begavelse talt Høi 
res Sag i denne Valgkreds." 20) 

Ihærdigheden smittede også af på 
Birchs 40 stillere, der nu skulle sørge for 
at "faae de Vælgere purret ud, som sidst 
ikke afgav Stemme." Det skulle være ca. 
500, men Folkebladet tvivlede nu på, at 
de alle ville stemme højre. 21) 
Valgkampen blev skarp, men uperson 

lig. Th.Nielsen fortalte inderligt om sit 
politiske ståsted, hvilket de 400 tilhørere 
hørte på "med megen stor Interesse og i 
lydløs Tavshed", mens Birch havde svært 
ved at komme i den rigtige estrupske 
stemning.?" 

Det måtte dog være lykkedes, thi ifølge 
Amtsavisen imødegik Birch Th.Nielsen 
punkt for punkt og påviste det urigtige i 
fremstillingen af stridsspørgsmålene. 231 

Selve valget den 26. juli var også præget 
af en kontant debat kandidaterne imel 
lem, hvor Birch fra begge de lokale aviser 
blev rost for sit dygtige forsvar for Højres 
synspunkter. Måske skyldtes Birchs suc 
ces, at Th.Nielsen åbenbart ikke var helt i 
topform. I hvert fald erklærede han, at 
han ikke stillede op "fordi han havde 
særlig Lyst til at blive Rigsdagsmand, det 
havde han ikke mere ... Han tog kun Kam 
pen op, fordi Retten var paa Venstres 
Side." 24) 
Nielsen vandt vanen tro med 1363 

stemmer mod Birchs 7 44. 
Efter dobbeltvalget blev det politiske 

arbejde præget af Venstres visnepolitik 
under ledelse af Berg samt det evige 
befæstningsspørgsmål. 

I sommeren 1883 ville venstrelederne 
markere sammenhold mod Estrup og 
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Byfogedfuldmægtig, senere kæmner E.P.D.Birch ( 184 5- 
1915) var en af Højres ledere i Veju:. Efter flere for 
gæves forsøg på at komme i folketinget, blev Birch med 
lem af landstinget i 1910. (Vejle Byhistoriske Arkiv) 

fremvise deres folkelige opbakning. Der 
for arrangeredes fire store demonstrati 
onsmøder, hvoraf Skanderborgmødet 
blev det største med ca. 20.000 tilhørere, 
heriblandt Vejlekredsens venstremænd, 
der var ankommet i særtog. Mødet blev 
præget af, at tribunen med talerne brase 
de sammen, og at det kunne knibe for 



alle 20.000 at høre ordene fra talerstolen. 
Det medførte ifølge Vejle Amts Avis , at 
der blev snakket en del i krogene om 
høstudsigten, priser på korn m.m., mens 
hurraråbene og bravoerne bragede løs i 
Folkebladets spalter. 25J 

Kåring 
Folketingsvalget i 1884 blev præget af 
Venstres visnepolitik på tinge. I Vejle var 
Højres kampkraft også visnet efter Birchs 
forgæves strid ved det foregående valg. 
Det var ikke muligt at finde nogen, der 
ville stille op mod Th.Nielsen, hvorfor 
Grundlovsforeningen, der fra 1877 havde 
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Da Højre i Vejlekredsen gav op ved folketingsvalget i 
juni 1884. Vejle Amts Avis 23.6.1884. (Biblioteket for 
Vejle By og Amt) 
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repræsenteret Højres synspunkter, opfor 
drede højrefolk til at lade være med at 
deltage i valget. Th.Nielsen kunne da for 
en gangs skyld blive valgt ved kåring. 

Situationen i Vejle var symptomatisk 
for Højre, der fik et elendigt valg med 
kun 19 mandater. Tilmed begyndte oppo 
sitionen at snuppe københavnske manda 
ter med 3 til Venstre og 2 til Socialdemo 
kratiet. 

Byrådsvalg 
Da Estrups regering blev siddende trods 
valgnederlaget, indledte Venstre en tak 
tik med ørkesløshedsdagsordener, dvs at 
forhandlinger med denne regering var 
ørkesløse, hvorfor folketinget vedtog at 
gå videre til næste sag på dagsordenen, 
der så fik samme behandling. 

Det 4. lovforslag fra regeringen, der 
blev ramt af ørkesløsheden var en jernba 
nelov, der bl.a. indeholdt forslag om en 
bane fra Vejle til Give. 

Dette baneforslag var paradoksalt nok 
ellers resultat af et lokalt samarbejde mel 
lem venstre- og højrefolk fremprovokeret 
af et forsøg fra Horsens på at erobre 
opland fra Vejle med en jernbane til 
Tørring . 

Det vejlensiske jernbaneudvalg havde 
højremanden amtsvejinspektør C.H.Kid 
de som formand og venstremændene 
Th.Nielsen og A.K.Jensen blandt udvalgs 
medlemmerne. 26J 

Netop jernbanesagen kom til at indgå i 
de dramatiske begivenheder, der ud 
spandt sig i 1885 på lokalt politisk plan. 

Det begyndte lige efter nytår med et 
suppleringsvalg til byrådet, hvor der hid- 



Anders Sandee Ørsted (1826-1905). Vejles byfoged og 
borgmester fra 1861/1869 til 1895. 

til kun havde siddet højrefolk. 
A.KJensen, forhen redaktør af Folkebla 
det, nu købmand, stillede op mod højre 
manden N.M.Hermansen. Mens Jensen 
ville føre banekampen videre, mente 
Hermansen, at Vejle bare skulle lade 
Horsens annektere oplandet. 21> 

Hermansens appeasementpolitik på 
jernbaneområdet var nok medvirkende 
til, at Jensen til Højres store bestyrtelse 
blev valgt. Redaktør Hertz ( der aldrig var 
nået højere end til et tillidshverv som 
latrininspektør) mente, at nederlaget 
bl.a. skyldtes sløvhed hos højrefolkene.?" 

Den tilstand plagede imidlertid ikke 
Hertz selv, der indledte et felttog mod 
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F.F alkenstjernes første politiske optræden i den kreds, 
som han to år senere kom til at repræsentere på tinge. 
Annonce i Vejl,e Amts Folkeblad 20.4.1885. (Bibliote 
ket for Vejle By og Amt) 

valget af Jensen. I slutningen af januar 
søgte han at få byrådet til at kende valget 
ugyldigt med en påstand om fejl ved valg 
handlingen. Byrådet afviste klagen, hvor 
efter Hertz og 22 andre højremænd gik 
til indenrigsministeriet, hvor der var 
anderledes lydhørhed. Ministeriet kasse 
rede valget af A.KJensen og dekreterede 
omvalg trods modstand fra bl.a. Vejles 
borgmester, AS.Ørsted. Borgmesterens 
holdning irriterede Hertz så meget, at 
han lod sive ud, at byens førstemand 
holdt 'Politiken'! (E.Brandes' eet år gam 
le radikale dagblad) .29> 

Samtidig iværksattes en heftig valgkam 
pagne op til omvalget, dels rettet mod 
Venstres mål med at fortrænge Højre fra 
alt lige fra amtsråd til ligkasser, dels rettet 
mod A.K. Jensen, der -ifølge Hertz- aldeles 
manglede de nødvendige kundskaber og 
tilstrækkelig dygtighed til at udgøre en 



saglig opposition i byrådet. Desuden måt 
te de vaklende højremænd huske på 
Jensens manglende respekt for kongen, 
da han i 1881 blev siddende under et leve 
for monarken. Endelig burde en mand, 
der havde været tæt på at blive eksklude 
ret af Skyttelauget på grund af en usøm 
melig artikel om sammes fest, ikke få 
sæde i byens råd. 30l 

Det blev et "mageløst Byrådsvalg", 
eftersom over 75% af vælgerne stemte. 
Resultatet blev en kneben sejr til Højre, 
men der gik lidt kuk i optællingen, og 
først da de i første omgang kasserede 
stemmesedler påny blev behandlet, endte 
det med valg af to højrekandidater: Her 
mansen og jernstøber Rasmussen. 31) 
Nu rasede Venstre, og flere hundrede 

venstrevælgere udsatte redaktør Hertz for 
en sådan pibekoncert og vrede, at han 
måtte ekskorteres af politiet til sit hjem, 
hvor pibekoncerten fortsatte en halv 
times tid. 
Et protestmøde vedtog en klage til 

byrådet over stemmeoptællingen, men 
forgæves. Højre beholdt magten i byrådet 
en stund endnu. 

Provisorium og kongefødselsdag 
Midt i den lokale kamp om byrådsposter 
ne fortsatte en ikke mindre bitter 
landspolitisk strid. Den store, men for 
gæves valgsejr i 1884 fik Venstre til at 
fortsætte visnepolitikken tilsat ørkesløs 
hedsdagsordener og barbering af finans 
lovens poster, især de militære. Den kurs 
ville landstinget ikke slå ind på. Parterne 
stod stejlt. Estrup bad kongen om et til 
lidsvotum, hvilket han fik, hvorefter kon- 
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seilspræsidenten den 1. april udstedte 
den første provisoriske finanslov, der 
bemyndigede regeringen til at afholde 
"de til Statsstyrelsens forsvarlige Førelse 
nødvendige Udgifter", dvs altså ikke kun 
de udgifter, som rigsdagens to kamre var 
enige orn.!" 

Folkebladet fandt, at den 1. april 1885 
ville blive en mærkedag i landets indre 
politiske historie, og at en sådan regering 
aldrig ville få en ordinær finanslov af rigs 
dagen. 33) 
Højres lokale talerør mente derimod, 

at et provisorium ikke ville være uvelkom 
ment "efter hele Venstres grundlovsstridi 
ge Færd." Det var bedre med en ende på 
tingene end "raadne Compromisser". 34) 

Oven i det hele havde kongen fødsels 
dag, hvilket også gav genlyd i det lokale. 

Våbenbrødrene havde i den anledning 
deres traditionelle march gennem byen, 
hvad der nedkaldte Folkebladets vrede 
over dem. Avisen kundgjorde, at musik 
korpset som vanligt var udkommanderet 
på kommunens regning. Iøvrigt var der 
"ikke noget imponerende ved denne Gar 
de, hvor man luskede temmelig slukøret 
om under sin Paraply ... " 

Den svada fik de gæve våbenbrødre til 
at protestere. De mente hverken at have 
lusket eller demonstreret mod Venstre. 
Protesterne blev dog fejet til side af Fol 
kebladets redaktør Rich. Madsen, mens 
redaktionssekretær Lauritz Bendixen i 
anledning af monarkens fødselsdag skrev 
en artikel, der blev bemærket ud over Vej 
les bygrænse. Bendixen beskrev den dybe 
splittelse i befolkningen, hvor "Kamp, 
Had og Harme breder sig paa alle Kan- 
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Kresten Apotekers Hus i Grejsdalen, hvis omgivelier lagde græs til mange store politiske møder i forfatningskam 
pens tid. (Vejle Byhistoriske Arkiv) 

ter. .. " Samtidig var der opstået "en dyb 
Kløft mellem Kongen og det store Flertal 
af det danske Folk", hvis harme mod 
huset Clucksborg ville kunne få det dan 
ske kongedømme til at vælte.361 

Det var hård kost selv i forfatningskam 
pens mudderkastning, og redaktør Hertz 
henledte da også autoriteternes opmærk 
somhed på artiklen, men mere skete der 
ikke. 

Folkebladet tog humoristisk hævn en 
uges tid efter. Amtsavisen havde meddelt, 

at kongeparret var til alters den 2. april. 
Den notits blev udsat for en ret respektløs 
opsætning i den københavnske avis 'Soci 
aldemokraten', der kundgjorde, at kon 
gen "var. .. til Herrens Bord den 2den 
April (Dagen efter Provisoriets Udstedel 
se). Den kongelige Konfessionarius for 
rettede den hellige Handling og meddel 
te Syndsforladelsen." 

Den udlægning blev Hertz meget for 
nærmet over, mens Folkebladet med slet 
skjult moro fandt, at det var taktløst og 



usømmeligt af redaktøren sådan at holde 
regnskab med kongens altergang, "og vi 
tillade os derfor at henlede de herværen 
de Autoriteters Opmærksomhed paa Avi 
sens Hofnyt." 37l 

Maltgøreren og redaktøren 
Turbulensen omkring byrådsvalget fik 
ligefrem et retsligt efterspil. Sagen starte 
de med, at syv vejlensere med maltgører 
Th.Hansen, Horsensvej, i spidsen opsag 
de deres abonnement på Amtsavisen på 
grund af bladets støtte til Estrup og provi 
sorierne, "samt fordi Bladet har ført en 
smudsig Kampmaade" ved byrådsvalget. 
Hertz lagde straks sag an mod de syv 

"for de i Brevet indeholdte fornærmelige 
Udtalelser." 38) 

Det medførte, at tre af de syv skriftligt 
tog afstand fra brevets indhold. En af 
dem erklærede ligefrem, at han slet ikke 
havde kendskab til brevet. Det forskræk 
kede ikke maltgøreren, der mente, at 
enhver kunne se, at erklæringen var skre 
vet af Hertz' sagfører, og at "de stakkels 
Mænd af Frygt for Proces havde skrevet 
under." 

Mere forskrækket var den sølle arbejds 
mand ThJensen, som Hertz fik slæbt i 
Vejle Forligskreds med det resultat, at 
Jensen tilbagekaldte brevets ytringer, 
samt gav Hertz en undskyldning. Tilmed 
skulle arbejdsmanden betale sagens 
omkostninger på 1 kr. og 66 øre."? 

Vælgermøder 
Fra 2. april 1885 skulle politiet overvære 
de politiske møder, hvilket var medvir 
kende til episoden i Holstebro den 16. 
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juni, hvor politimesteren blev hjulpet ned 
fra tribunen, inden Berg skulle holde sin 
tale. 40J 

Bergs næste møde var i Grejsdalen den 
19., men det forløb ganske udramatisk,ja 
højrefolk fandt, at det var et mat møde. 

Så stod der anderledes gny om det høj 
remøde, der blev holdt i byen den 12. 
juli. Hovedtaleren var den kendte højre 
leder professor Henning Matzen, som 
Folkebladet kaldte "den noksom bekjend 
te tyske Fortolkningskunstner." 41) 

Med dette slag under Kongeågrænsen 
(Matzen stammede fra Angel) var tonen 
lagt, og da det lokale Venstre efter forud 
gående høflig forespørgsel blev nægtet 
ordet på mødet, bl.a. fordi venstremænd 
havde optrådt mindre pænt ved tidligere 
højremøder, indtog venstrefolkene tilsku 
errollen, og Folkebladet dækkede begi 
venheden på syrligste vis. 

Den store højredag startede på bane 
gården med modtagelse af meningsfæller 
fra Fredericia og Kolding samt ikke 
mindst de to talere, Matzen og Lars Dine 
sen. 

Forud havde der været stor travlhed 
med forberedelserne. Efter opfordring i 
Amtsavisen var mange huse smykket med 
Dannebrog (B.Wegener havde iøvrigt en 
annonce på forsiden af samme avis, hvori 
han anbefalede flag i alle størrelser). 

Folkebladet bemærkede, at provisori 
sternes tjenere havde travlt som mus i 
barselseng, og at de små konservative var 
renvaskede og vandkæmmede. Toget 
med gæsterne ankom under hurraråb, og 
"Da de konservative fra Vejle og de kon 
servative fra Kolding havde snuset lidt til 
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Annonce i Vej!,e Amts Avis for det store Højremøde den 12. juli 1885. (Biblioteket for Vej!,e By og Amt) 



Professor, landstingsmand Henning Matzen ( 1840- 
1910) var en af de ledende højremænd samt ihærdig 
forsvarer af provisorieme. Dette billede prydede forsiden 
af Vejle Amts Avis den 13.juli 1885 i anledning af 
Matzens deltagelse i det store Højremøde. (Biblioteket 
for Vejle By og Amt) 

hverandre", forsamledes man på Kirke 
torvet for under musikledsagelse at mar 
chere til Fr. 7.' s Høj i Nørreskoven ved 
Skyttehuset. Redaktør Hertz glædede sig 
over, at mødet havde langt flere deltage 
re end Venstres nys afholdte Grejsdalmø 
de, mens Bendixen konstaterede, at en 
voldsom tordenbyge midt under Dine 
sens tale skabte opløsning og forvirring i 
forsamlingen med skrigende børn og 
kvinder, der løb i ly. 

Efter mødet var der fest i Skyttehuset, 
og slutteligen marcheredes der tilbage til 
byen - stadig med musik i spidsen, men 
der var slinger i valsen, ja nogle kunne 
næppe stå på benene, hvis man da skal 
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Starten på den Conservative Klub for Veil.e og Omegn. 
Annonce i Vejle Amts Avis 18.7.1885. (Biblioteket for 
Vejle By og Amt) 



tro Folkebladets Bendixen, der her fulgte 
avisens vane med at beskrive højrefolkene 
som en noget alkoholiseret forsamling, 
hvilket lige så vanligt blev mødt med 
harmdirrende protester i Hertz' avis. 42> 

En konservativ klub 
I dagene før det store højremøde havde 
der i venstrekredse svirret rygter om, at 
der snart skulle dannes en konservativ 
klub i Vejle, eller som Bendixen kaldte 
det "en Forening af smaa sorte, en 
matzensk Børnehave. "43> 

Den 22. juli afholdtes da det stiftende 
møde i teatrets store sal, hvor 4-500 men 
nesker hørte lærer Hvidberg, Frederiks 
berg, tale om formålet med sådanne kon 
servative klubber. Det var ikke reaktio 
nære foretagender, men man var imod 
folketingsparlamentarismen og ville beva 
re magtfordelingen med et ligestillet 
landsting og folketing. Klubben blev dan 
net med mottoet 'Gud, Konge og Fædre 
land.' 300 meldte sig straks ind. 

Måneden før havde den konservativt 
dominerede Grundlovsforening været 
initiativtager til en vælgerforening, der 
blev realiseret få dage før det store Høj 
remøde under navnet 'Grundlovs- og 
Højrevælgerforeningen' med fuldmægtig 
Birch som formand. 44

> 

Organiseringstrangen hos Højre var 
dels en landstendens, men lokale frustra 
tioner over manglende opbakning til væl 
germøder og valg fra højrefolk har givet 
vis også spillet ind. 

En tidligere republikaner 
Efter attentatet på Estrup i 1885 stram- 
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mede regeringen grebet om oppos1t10- 
nen med et presselovsprovisorium og 
med oprettelse af et gendarmerikorps 
samt udvidelse af politistyrken. 

Den provisoriske finanslov for 1886-87 
indeholdt de første bevillinger til Køben 
havns befæstning. Stemningen i Venstre 
blev ikke bedre af at Berg, der siden 1883 
havde været folketingets formand, blev 
indsat i fængslet på Blegdamsvej i 6 
måneder, en straf der var en følge af poli 
timesteraffæren i Holstebro året før."? 

Med en stækket Berg og en kamplysten 
regering opgav Venstre den golde pro 
testpolitik og erstattede den med en art 
forhandlingspoli tik. 

Estrup udnyttede Venstres trængsler til 
at udskrive folketingsvalg til den 28. janu 
ar 1887. 47> 

I Vejle gik der rygter om, at Th.Nielsen 
var på vej ind i landstinget, hvilket blev 
dementeret af venstremanden, der samti 
dig bekendtgjorde sin opstilling til det 
kommende folketingsvalg.48> 

Grundlovsforeningen og den konserva 
tive klubs bestyrelse besluttede at stille 
Lucianus Kofod fra Rønne op mod Niel 
sen. Noget kunne tyde på, at den mode 
rate Birch ikke var nær så begejstret for 
kandidaten som den mere rabiate Hertz. 

Bornholmeren var også en mærkelig 
politisk størrelse, hvilket nødvendiggjorde 
en meget lang præsentationsartikel i Vejle 
Amts Avis. Her blev der dvælet ved hans 
fattige opvækst, hans militærkarriere og 
skoleditto. Læreruddannelsen havde fun 
det sted på Jelling Seminarium med 
afgangseksamen i 1853. Året efter var han 
eneste kandidat ved et suppleringsvalg i 



Vejlekredsen, men præsterede at tabe 
kåringen - endda så markant, at der blev 
omvalg ugen efter, hvor P.F.A.Hammerich 
blev kåret. Nogle år senere vandt Kofod 
Rønnekredsen, som han repræsenterede i 
to perioder frem til 1881. I begyndelsen af 
den politiske karriere var han radikal ven 
stremand og tilmed republikaner. Senere 
gled Kofod via Mellempartiet over i Højre 
og stod i 1887 i Vejle som royalist, proviso 
rietilhænger og forkæmper for Køben 
havns befæstning. 49> 

Folkebladet glædede sig til Kofods 
entre på den vejlensiske valgscene, da 
han var "en gemytlig Størrelse, der bliver 
til megen Moro, naar han bliver arrig, og 
det bliver han let." 50> 

Venstre førte valgkampen som en 
kamp mod provisorierne og befæstnin 
gen. Desuden søgte Folkebladet konstant 
at stille Kofod i et latterligt skær, "som en 
Komediefigur, der giver sin Rolle for det 
Honorar, der tilfalder ham derfor." 51> 
Hertz prøvede næsten manisk at beskri 

ve Kofod som en begavet, sandhedskærlig 
og livlig mand, mens Th.Nielsen i debat 
terne blev trængt så meget i defensiven, 
at "han til sine Tider i høi Grad var dir 
rende og vanddrikkende .. " 52>, men redak 
tøren var harm over tilhørernes mange 
afbrydelser af Kofod, der ifølge venstre 
iagttagere blev mere og mere arrig, hvil 
ket kun medførte stormende lattersalver, 
da han forlod tribunen på valgdagen. 

Det muntre valg blev komfortabelt vun 
det af den vanddrikkende Nielsen, endog 
på 17-årsdagen for hans første endelige 
valg i Vejle.'?' 

På landsplan fik Højre en fremgang på 
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Frederik F. Falkenstjerne (1854-1896) blev Th.Nielsens 
afløser i Vejlekredsen, som han trods stigende modsæt 
ningsforhold til Det forhandlende Venstre -og dermed 
Th.Nielsen - beholdt til 1895. (Det kongelige Biblio 
tek) 

8 mandater, mens Venstre gik noget til 
bage."? 

Ny mand på tinge 
Nogle dage efter valget drog Th.Nielsen 
alligevel til landstinget, og i slutningen af 
februar fandt Venstre i Vejlekredsen frem 
til højskolemanden F.Falkenstjerne som 
hans afløser. Til det kommende supple 
ringsvalg fik Falkenstjerne en modkandi 
dat med noget mere pondus end den 



88 

Vejles politistyrke i 1890. De to i lyse(blå) uniformer i midterste række er gendarmerne Larsen og C.A.Elsborg. (Vej 
le Byhistoriske Arkiv) 

arrige Kofod, nemlig Højres lokale 
førstemand, fuldmægtig Birch. 

Selvom redaktør Hertz gjorde sit yder 
ste for at fremstille Falkenstjerne som en 
meget rabiat venstremand, viste et væl 
germøde den 9. marts, at der ikke var den 
store forskel til Th. Nielsen - den skulle 
komme senere. 

Birch kæmpede med åben højrepande 
og afviste at være en hvidglødende provi 
sionist. Han ville ligesom Falkenstjerne 
følge forhandlingens vej, bare helst ikke 
med de nuværende venstreledere ved for- 

handlingsbordet. Birchs anstrengelser var 
forgæves, thi Falkenstjerne vandt sik 
kert.?" 

De lyseblå 
Estrups gendarmer dukkede ikke op i 
Vejle før den Ljuli 1888, hele tre år efter 
korpsets oprettelse. Noget kunne tyde på, 
at byens autoriteter med borgmester 
Ørsted i spidsen ikke havde været ivrige 
efter at hente gendarmerne til byen, men 
at det var byrådet, der var kommet på, at 
de lyseblå var nødvendige for at oprethol- 



de ro og orden i byen, hvor -med Folke 
bladets ord- "Folk lever stille og fredeligt, 
Højre og Venstre mellem hverandre." 561 

I starten indkvarteredes tre gendarmer 
i byen, og ifølge deres rapportbøger gik 
den første tid fredeligt med almindeligt 
patruljearbejde, anbringelsen af beruse 
de personer i arresten, opstøvning af skul 
kende skoledrenge og notering af en slag 
ter for dyrplageri. 571 

Episoder som da en Fredericia gen 
darm var ved at anholde en stakkels land- 

Lucianus H.Kofod (1824-1904) var skolemand, løjt 
nant og folketingsmand for Rønnekredsen 1858-1864 
samt 1869-1881. Den politiske karriere begyndte i Ven 
stre, men da Kofod stillede op mod Th.Nielsen i 1887 
var han endt i Højre. (Det kongelige Bibliotek) 
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post synes ikke at være forekommet i Vej 
le. 

Da jernbanen mellem Vejle og Give 
blev anlagt i årene 1892 til 1894, gjorde 
gendarmerne god fyldest med at holde 
styr på de mange banebørster, der huse 
rede i området. Når det på lønningsdage 
gik hedt til i Vestergades værtshuse, hjalp 
gendarmerne politiet med at få roen gen 
oprettet. 581 

Da korpset blev opløst i sommeren 
1894 som en følge af det politiske forlig 
mellem Højre og Venstre, takkede Vejle 
Amts Avis dem for vel udført arbejde og 
så med vemod på, at gendarmernes heste 
blev sendt på auktion i Århus. 

Knas hos Venstre 
Ved folketingsvalget i 1890 forsøgte Høj 
re sig igen med Birch som modkandidat 
til Falkenstjerne, men med samme resul 
tat som i 1887. 20 år senere opnåede 
Birch dog en plads i landstinget. 
Ved det næste folketingsvalg i 1892 

kunne Birch fra sidelinien betragte en 
intern venstrekamp bryde løs. Siden 
1886-87 havde kredse i Venstre med Boj 
sen som topfigur arbejdet sammen med 
forhandlingsvenlige dele af Højre. Ven 
stres interesse havde samlet sig om ud 
giftstunge sager som jernbaneanlægslove. 

Statskassen bugnede nemlig af penge, 
som Venstre nødig så regeringen anven 
de til fæstningsbyggeri. 

Samtidig var der interesse for sociale 
reformer bl.a. en ny fattiglov, som kunne 
tage vinden ud af sejlene på det frembru 
sende Socialdemokrati. 591 

I den proces havde Falkenstjerne til 



Th.Nielsens store fortrydelse bevæget sig 
væk fra forhandlingspolitikken. Lands 
tingsmanden fandt det ligefrem nødven 
digt med en lang artikel i Folkebladet, 
hvor han også kom ind på en enkeltsag, 
der i høj grad satte valgkredsens sind i 
bevægelse. Falkenstjerne havde nemlig 
erklæret sig som tilhænger af en statslig 
støtte på 2.000 kr. til Georg Brandes, som 
han anså for "at være en af vore betyde 
ligste Forfattere." 60> 

Den sag gjorde forholdet til Th.Nielsen 
endnu mere anstrengt, for ikke at tale om 
den vrede vælger, der kritiserede Fal 
kenstjernes støtte til Brandes, "som spot 
ter og haaner det, som kristne Mennesker 
anser for deres bedste Eje." 51> 

Th.Nielsens avis i Vejle var nu heller 
ikke begejstret for højskolemanden, og 
begge parter støttede derfor varmt den 
anden venstrekandidat i kredsen, nemlig 
direktør Elmquist fra Aalborg. Han havde 
haft et nært samarbejde med Th.Nielsen 
omkring oprettelsen af Husmandskredit 
foreningen og var tilmed ihærdig tilhæn 
ger af forhandlingspolitikken. 

Det blev en noget urolig valgkamp, 
hvor "adskillige, mest yngre Socialister fra 
Vejle og flere Læs fra Jelling" ikke holdt 
sig tilbage. Selv Folkebladet fandt, at 
tonen på vælgermøderne var ved at gå 
over stregen. "Det ligefrem myldrede 
med Virtuoser i Afbrydelseskunsten", og 
Falkenstjerne opfordrede tilhørerne til at 
være ordentlige merinesker.?" 

Aftenen før valgdagen løb det rygte 
gennem kredsen, at højrefolkene ville 
stemme på Elmquist, hvilket fik en del 
moderate venstrevælgere til at konklude- 
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re, at han jo så måtte være højremand, 
hvorfor Falkenstjerne fik deres stemme. 
Hvis rygtet virkelig fik den virkning, 

har det sandsynligvis reddet Falkenstjer 
ne fra et nederlag, eftersom han kun 
vandt med 28 stemmers overvægt. 

Det næste valg fandt sted i 1895, men 
da var den barske del af forfatningskam 
pen ovre, hvilket blev markeret med det 
store politiske forlig, som det moderate 
venstre indgik med Højre i 1894. En af 
følgerne var Estrups afgang som rege 
ringsleder, hvilket skete i august samme 
år. Men der skulle gå yderligere 7 år, 
inden Venstre overtog ministertaburet 
terne. 
Der kan naturligvis ikke drages kontan 

te konklusioner om forfatningskampens 
præg på livet i Vejle på grundlag af disse 
udvalgte episoder. 
Alligevel kunne det se ud til, at livet i 

det daglige gik sin stille gang, og at det 
mest var ved højtidelige lejligheder som 
folketingsvalg, at der blev fyret op under 
kedlerne. 
Venstres solide greb om valgkredsen 

og den fornuftige forhandlingskurs, som 
Th.Nielsen fulgte, har nok også været 
med til at dæmpe gemytterne. På samme 
vis har moderate højrefolk som Kidde, 
Birch og borgmester Ørsted været med til 
at holde kamphaner som redaktør Hertz 
lidt i ørerne. 
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Af Jens Sagers Optegnelser. 
ved Hasse N. Jørgensen 1> 

Blyanlslegning a!Jens Sager ( 1875 - 1958 ). Teg 
ningen er dateret 1932. 

Indledning 
Nedenstående optegnelser og erindrin 
ger findes i to håndskrevne hefter, som 

Jens Sager udarbejdede i 1947. Materialet 
er stadig i privat eje. 

Slægten Sager stammede fra Tyskland. 
I midten af 1700-tallet kom en Peter 
Sager til Danmark og blev ansat på 
Haraldskær Fabrik. 
Han blev stamfader til den gren af 

slægten, som Jens Sager, vor fortæller, 
hørte til. Familien blev senere i 1 700 - tal 
let ejere af Haraldskær, og fabrikken var i 
deres besiddelse indtil 1832. Jens Sagers 
farfar havde iøvrigt det sjældne efternavn 
fra mødrene side. Om familiens historie 
kan der henvises til Lindholms artikel i 
Historisk Samfunds Årbog 1913. 
Jens Sager blev i 1912 gift med Marie 

Pilgaard, kaldet " Pile ". Hun kom oprin 
delig til Ågård for at være hushjælp, sene 
re husbestyrerinde hos frimenighedens 
præst, G.V.Bn1cker. Jens Sager arvede 
gården Skovløkke i Fredsted i Øster Sta 
mp sogn efter sin far og drev den indtil 
1946, hvor en datter og svigersøn tog 
over. (H. N. J.) 



Redaktionen har valgt at lade uddragene 
strække sig over to år. 

I år berettes således om høstgilder, 
levemåder, ølbrygning, bagning, smør og 
ost, mens 1997-årbogen vil gå videre med 
galgebakken i Viuf, cykler, biler og telefo 
ner samt kloge mænd og koner. 

For at bevare originaliteten i sproget 
har vi videst muligt afholdt os fra at gøre 
sproglige rettelser; dog er tegnsætningen 
forbedret af hensyn til læsbarheden. (Red.) 

Høstgildet 
Høstgildet var jo, som jeg før har omtalt, 
noget af en begivenhed. Man skulle være 
færdig med høsten forinden, og så skulle 
der laves forskellige andre forberedelser. 
Der skulle bages; men frem for alt skulle 
der slagtes. 
Vi slagtede som regel et får og nogle 

lam hvert år. Om fårene blev slagtet af en 
gang, eller de fordelte deraf flere gange, 
kan jeg ikke huske, men at slagte får og 
kalve var dengang pigernes arbejde og 
fårene skulle Ane Mette stikke. Vi vente 
de så gerne med høstgildet, indtil der var 
slagtet et svin og et får; om der gik ænder 
med ved den lejlighed, kan jeg ikke 
huske, det var vel lidt forskelligt, men 
høstgildet blev vel gerne holdt først i 
oktober. 
Jeg kan i hvertfald huske, at i 1884 

kom fader hjem fra Vejle den dag og for 
talte, at Kristiansborg slot brændte, og det 
var vist den 3. eller 4. oktober. 
Når så dagen var bestemt, blev folkene 

indbudt; det var jo alle dem, der havde 
hjulpet i høsten med eventuelt kone og 
børn. Børn var der som regel ikke mange 
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Den unge Jens Sager fotograferet omkring århundred 
skiftet. 

Far og søn på jagt i gårdens skov omkring 1900. Niels 
Andersen Sager ( 1833- 1922) og]ens Sager. 



af. De var indbudt til at møde klokken 2. 
Når de så kom, var det skikken, at der 
blev budt smørrekage rundt med pålæg, 
og der har vel vanket en snaps til. Kvin 
derne drak jo ellers ikke snaps dengang; 
men det kunne ihverfald ske, at enkelte 
af konerne tog en med, men de skulle 
presses, det måtte jo ikke være, at de tog 
en snaps. 

Så lidt senere begyndte den egentlige 
spisning - jeg antager ved firetiden; vi 
skulle være færdige med spisningen og 
opvasken, til pigerne skulle ud at malke, 
dengang malkede pigerne jo. Spisningen 
bestod af suppe, med flere slags steg, vel 
både svinesteg og lammesteg med en des 
sert af en eller anden slags, vist i regel en 
slags æblekage med flødeskum på. Så 
efter spisningen, mens kvinderne vaskede 
op og fik malket, drev de øvrige om og 
talte om forskelligt og så på bedriften, og 
hvad der ellers kunne være. Når så piger 
ne havde malket og fået ordnet sig lidt, 
skulle man til at danse. Vi fik også kaffe, 
og hvornår vi fik det kan jeg ikke huske, 
men det var vist sådan, at under dansen 
gik man i forskellige hold op i køkkenet 
og fik kaffe. 

Nå, dansen gik gerne med liv og lyst; de 
her koner, når de først blev varmet op, 
kunne de nok og ville gerne. Det var ger 
ne en mand med harmonika, der levere 
de musikken, og der blev danset gammel 
dags: Hamborg ( polka) Perevals, svejsisk 
og vesterbopolka var de væsentligste dan 
se for ikke at glemme kædepolka. Så hen 
på natten, når de skulle hjem, skulle de 
have det sidste måltid, vel også med kaffe 
til. Det står endnu for mig som det bedste 
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af det hele, især den fede lammesteg, som 
nu var blevet kold. Hvordan det nu var 
med snapsene kan jeg ikke huske, da det 
først var langt senere, jeg begyndte at 
interessere mig for det. Høstgilderne tab 
te egentlig interessen samtidig med bin 
dernes indførelse, for da var vi ikke så 
mange folk. Det med dansen blev ihvert 
fald efter den tid en fiasko, da vi som 
regel ikke var folk nok til at holde dansen 
igang. 

Levemåden 
Levemåden dengang var ikke helt som i 
vore dage. Fersk mad fik man ikke så 
meget af, men desto mere saltmad. Ved 
midten af 1880'erne fik vi en kørende 
slagter, Beck, hvis kone var en søster til 
fru Anders Jørgensen fra Høng. Før den 
tid kan jeg ikke huske, at vi havde køren 
de slagter, og det vil jo sige, at det ikke var 
let at købe fersk, undtagen man skulle til 
købstaden; men det var vistnok før den 
tid reglen, at vi slagtede en ko hvert år. 
Også efter vi fik kørende slagter, slag 

tede vi undertiden en ko .... Jeg har ihvert 
fald været med dertil i halvfemserne. Det 
meste af en sådan ko blev vel nok saltet, 
for på den tid kendte man ikke at koge 
hen i glas. Hvordan man ellers ordnede 
den, ved jeg ikke, for jeg har aldrig sådan 
været inde i husholdningen; men efter en 
sådan slagtning fik vi gerne kallun, og det 
ville jeg gerne have. Det var maven m.m. 
der var renset, vi fik det gerne i sur og sød 
sovs. 

Man fik ellers megen mælkemad på 
den tid. Her på egnen fik man til davre 
mælkegrød med fedtebrød til, forresten 



udmærket sammensætning; endnu når vi 
får mælkegrød, vil jeg meget gerne have 
et stykke fedtebrød til, og til nadver fik vi 
enten nykogt byggrød eller mælkegrød. 
Til middag var det forskelligt foruden 
grød ( boghvedegrød og risgrød ) og væl 
ling af både ris, byggryn og boghvede 
gryn. Af suppe fik man saltsuppe kogt på 
saltkød. Jeg synes også, vi fik noget, de 
kaldte sursuppe. Så fik de også noget, de 
kaldte vallesuppe, som jeg ikke satte pris 
på, men efter vi var kommen i mejeriet, 
talte moder og fader så tit om, at noget af 
det, de savnede efter den tid, var val 
lesuppe, som man ikke så godt selv kunne 
lave, når man ingen valle havde. Jeg tror 
nok der var æbler deri. I høsten, når vi 
havde mange folk, sørgede moder altid 
for at vi fik kødsuppe en gang imellem. 

Når man i den tid brugte så mange 
mellemmader, var det også nødvendigt, 
at der også var noget i saltkarret, så de 
havde noget til pålæg.Jeg kan huske dag 
lejerne talte om det gode pålæg. Efter 
mejerierne kneb det jo med osten, men 
så var det godt med saltkarret. Senere 
igen er mejerierne kommet bedre med 
på ostespørgsmålet, så nu er der ikke 
noget at klage over, men dengang med 
centrifugeosten ville de fleste helst have 
de oste, som de kaldte mislykkede på 
mejerierne. 

Øllet 
Så var der øllet. Dengang bryggede man 
selv på gårdene; man avlede jo fra gam 
mel tid selv humlen, og malten lod man 
også malte af egen bryg. Der skulle især 
påpasselighed til med gammeltøllet. Det 
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blev gerne brygget i marts måned, og når 
det var kommet i tønderne, blev spund 
sen klinet til, og lå så stille hen til høstgil 
det begyndte. Hos os var der aldrig frit 
slag med at drikke gammeltøl;det blev 
om aftenen og undertiden også om mid 
dagen og til mellemmad målt ud i glas, så 
fik vi hvert et stort glas, og de voksne kar 
le og daglejerne fik en snaps i, men det 
var kun, når vi var på høarbejde eller 
høstarbejde, for det skulle gerne vare 
høsten ud. Det må også siges, at godt 
gammeløl var en gudedrik, hvor selv eks 
portøl var vand ved siden af. Når der blev 
brygget især gammeltøl, var det ikke godt 
for uvedkommende at komme ind i bryg 
geriet og komme for nær bryggekarrene, 
man skulle da nok blive verfet ud, thi der 
gjaldt det om gennemført renlighed. 

Bagning, Smør, Ost 
Al bagning skete også hjemme; vi havde 
en lille ovn oven på den store, hvori der 
blev bagt kage. Jeg kan nok huske, at de 
talte om komfurkage i modsætning til 
den kage, der blev bagt i den murede 
ovn. Den sidste regnedes for meget den 
bedste. Brødet blev jo noget tørt hen på 
sidstningen, man kunne jo ikke bage 
hveranden dag. Jeg tror nok, vi gerne 
bagte en 5 - 6 skæpper rug ad gangen ( ca. 
104 dm3, red. amn. ), så der kunne 
undertiden være ca. 3 uger mellem hver 
gang; men så var det rigtignok også haps, 
når man fik nyt brød. Det hjemmebagte 
brød var gennemgående mere surt end 
nu om dage, men de fleste som kunne 
tåle det, syntes bedre om det end om 
købebrødet. 
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På havetrappen ses forrest fra venstre: 
Ane Sager (svigerinde), Marie Lindholm, Peter Sager ( bror ). Bagest: Kristiane Ravn (søster), Jens 
Sager, " Pile " Sager og Niels Ravn (svoger). 

Ved flere lejligheder, især til jul, blev 
der gjort mere ud af bagningen. Bagt 
mere sigtekage og hvedekage end ellers, 
og så fik f.eks. daglejerne gerne en ekstra 
med hjem. Der blev også spist mere kage 
i julen end ellers, f.eks. måtte vi børn i 
julen spise sigtebrød til flæsk og kål, og 
det var ellers ikke tilladt til andre tider. 
Jeg kan f.eks. huske, at en mand, hvis 
kone var hos os i høsten, kom op til os en 
eftermiddag i halvhellig- dagene, og han 
blev trakteret med kogt flæsk og kål og 
dertil sigtebrød, ikke rugbrød, og selvføl 
gelig en snaps. Om snapse har jeg forre- 

sten glemt at skrive, at den ikke blev købt 
i flasker, men i et anker. Det tog vist 36 
potter ( = 34.78 liter, (red. anm.)), men 
det var nu ikke ofte, det blev fyldt, men 
kunne dog vare et år, skønt alle voksne 
hver dag fik en snaps til mellemmad. 
Vi kærnede smør med hestekraft, og 

det var hver morgen inden davretid; om 
de kærnede om søndagen, kan jeg ikke 
huske. Kærningen forestod Ane Mette 
gerne. Det skete, at jeg måtte ud at køre 
hesten, og så gjaldt det at køre tilpas, 
hverken for rask eller for langsom. Jeg 
ved ikke, hvem der forestod æltningen, 



97 

Luftfoto af Skovløkke i Fredsted, omkring 1950. Gården kom i familien Sagers eje i 1875 efter et mageskifte 
blandt områdets bønder. Avlsl7ygningerne er fra omkring 1865, men bagved stalden ses også nogle 250 år gamle 
bindingsværksl7ygninger. Læg også mærke til møddingen på gårdspladsen! 

om det var moder eller Ane Mette, eller 
de hjalp hinanden dermed; men jeg tror 
at det var moder, der slog dritlerne til. Jeg 
husker ihvertfald at hun engang har for 
talt om lidt af en bedrift, at hun en mor 
gen havde slået 2 dritler til, inden hun 
tog til købmanden. Det var ellers reglen, 
at når en drittel var fuld, skulle den afsted 
med det samme, og det var mens jeg kan 
huske til Vejle. Så måtte fader afsted med 
den, og var det i varmen, skulle det være 
tidligt på dagen, og så skulle det dækkes 
godt til for solvarmen. Vi solgte gerne 
smørret for en tid ad gangen. Jeg ved ikke 

hvordan med prisen, men den rettede sig 
vel også dengang efter Københavns top; 
før den kom, ved jeg ikke hvordan. 
Husmandens smør blev leveret til for 

skellige handlende. V. Damgaard har for 
talt, at da frk. Rødtner kom til Starup, fik 
han en del smør, og han kørte vist tit til 
Fredericia med det, og der stod borger 
konerne så og stak fingrene i de forskelli 
ge bøtter og smagte på det. Men det kun 
ne undertiden ske, at han ikke fik udsolgt 
og måtte have det med hjem. Så dagen 
efter kom han gerne op til Maren Dau 
gaard og ville have det i noget frisk kær- 



nemælk, og så have det kærnet om, så 
kunne det lettere sælges igen. Men du 
kan tro, sagde Peter Daugaard, det kær 
nemælk smagte ikke godt. 

Osten lavede de også selv, og det var 
vist ikke så ringe. Jeg kan huske, at de hav 
de nogle tintal liggende, og når osten 
kom i pressen, blev der lagt sådanne tal 
under, og så var osten jo nummereret, så 
kunne man bedre passe, at de blev lagret 
passende længe. Vi havde et ostekammer, 
men det kunne ske, at de om sommeren 
måtte ned i laden, og så blev der hængt 
nogle vognhjul op i reb, hvor de blev lagt 
på. Når de således blev hængt i reb, var 
det for at utøjet ikke kunne gå i dem. 
Med alt det mejerivæsen og malkningen 
og rengøringen, som skulle være omhyg 
gelig og næsten alt af træ både spande, 
mælkebøtter og flødetønder, kan man vel 
nok forstå, at kvinderne havde noget at 
gøre med det, og foruden skulle der spin 
des en masse. 

Under levemåden og hjemmeslagt 
ning, har jeg glemt at omtale finker, som 
man fik, når man slagtede får. Hvad de 
egentlig bestod af ved jeg knap, men her 
på egnen blev de spist med ske. Hagsted 
fra Seest fortalte engang fader om hans 
søn, der havde været på en af Lavets's går 
de, at han havde fået maven ødelagt af 
finker, men der fik de dem også flere gan 
ge om dagen i længere tid. Når vi så hav 
de slagtet gæs i efteråret, fik vi gerne en 
gang sort suppe, hvori der var blod fra 
gæssene, men vist ellers lignede kråsesup 
pe. Det var en søndagsret og betragtedes 
af mange som en herreret, bl.a. af mig. 
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Noter: 
1. Hasse N. Jørgensen,født 1956, cand. mag., leder 

af Egnsmuseet i Egtved Kommune. Har skrevet 
kulturhistoriske artikler og lavet lokalhistoriske 
tidskrifter og film, bl.a. til DR -TV. 
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Nyt fra historien i Vejle Amt, 1995 

De lokalhistoriske arkiver 

Barrit-Vrigsted Lokalarkiv 
Allerede i 1978 tog borgere i de tidligere kom 
muner Barrit og Vrigsted initiativ til oprettelse 
af et lokalarkiv. Da man ikke rådede over loka 
le, førte samlingen en hensygnende tilværelse, 
indtil man i vinteren 1990 på borgerforenin 
gens initiativ fik et lokale på Barrit skole, hvor 
vi nu kunne gå igang med at registrere og ind 
samle yderligere materiale. 

Den første undervisning modtog vi på Vejle 
byhistoriske Arkiv hos Asbjørn Hellum. ,,Vi" er 
en gruppe på fire. Arkivet er i borgerforenin 
gens regi, og støttes af og til af denne med et 
mindre beløb, men vores økonomi er ellers 
baseret på tilskud fra Juelsminde kommune. 

Udover at indsamle og registrere arkivalier 
holder vi arkivet åbent een gang månedligt: 
Sidste torsdag i måneden fra kl. 18-19.30, hvor 
vi gerne hjælper med oplysninger angående 
det indsamlede. 
En vigtig del af vores arbejde og noget, der 

har givet os stor tilfredsstillelse, er udstillinger, 
som regel afholdt sammen med andre aktivi 
teter i Barrit. Sidst havde vi en udstilling i for- 

bindelse med festlighederne omkring SO-års 
dagen for Danmarks befrielse. Denne udstil 
ling, såvel som flere andre vi har haft, har vist 
os, at der er en overvældende interesse for, 
hvad der gemmer sig i fortiden, og ofte mod 
tager vi arkivalier ved sådan en lejlighed. 

Een gang årligt er der et møde for alle arki 
verne i Juelsminde kommune, hvor vi ud 
veksler billeder, erfaringer o.s.v. I 1995 var vi 
værter. Foruden det sædvanlige program var 
kulturchef Søren Kallestrup til stede og fortal 
te om kommunens kulturpolitik. 
Vi - såvel som mange andre små arkiver, 

lider af pladsmangel. Men vi er dog så heldige 
at have et lokale, omend det ikke er stort. 
F.eks. har vi dejlige matrikelkort, vi ikke har 
mulighed for at hænge op. Men vi ser alligevel 
fortrøstningsfuldt på fremtiden. Vi tror, at 
med den interesse der er for fortiden (slægts 
forskning og andet), vil det også blive mere 
accepteret at give penge ud på vort område. 

Tove Jensen 

Børkop Lokalhistoriske Arkiv 
1995 har været et godt arbejdsår for Arkivet. 
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Fattiggård i Tiufkjær ca. 18 92. Fattiggården fungerede fra 1869-19 3 7 

I forbindelse med 4.-5. maj var der arrange 
ret en særudstilling, som blev særdeles godt 
besøgt af såvel enkeltpersoner som skoleklas 
ser. 

Der har været en del arrangementer/rund 
visninger for diverse foreninger, ligesom der 
har været afholdt et aftenskolekursus med tit 
len "Fortiden fortæller" på Arkivet. 

Arbejdet med en sognehistorie omhandlen 
de Smidstrup Sogn, - i lighed med de allere 
de udgivne om Gårslev og Gauerslund Sogne, 
skrider godt frem og forventes afsluttet i 1997. 

Arkivet får mange besøg og mange henven 
delser pr. brev eller telefon både fra nær og 
fjern. Heldigvis giver "kunderne" udtryk for 
stor tilfredshed med Arkivets opbygning, dets 
samlinger og medarbejdernes hjælp. 

Med hensyn til kildemateriale er Arkivet 

godt dækket ind, idet vi efterhånden råder 
over de fleste tilgængelige kirkebøger og alle 
folketællingslister fra kommunens sogne. Der 
arbejdes med at overskrive så meget fra mikro 
film til papir som overhovedet muligt, da det 
for de fleste brugere er langt nemmere at 
arbejde med materialerne på denne måde. 

Lokalhistorisk Arkiv har til huse i en fløj af 
Rådhuset på adressen: Ågade 6, 7080 Børkop. 
Tlf. 75 86 60 27. Der er åbent hver tirsdag kl. 
14.00-17.00, samt efter aftale. 

Hanne Havmand 

Lokalhistorisk Arkiv for 
Fredericia og Omegn 
I 1995 indgik der 216 afleveringer af alle slags 
til lokalhistorisk Arkiv. Blandt arkiverne kan 
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Blandt de mange billeder, som er registreret i Lokalhistorisk Arkiv for Fredericia og Omegn i 1995, er dette post 
kort fra Jyllandsgade, som er poststemplet i 1906. Her mødes gammelt og nyt: Midt på den øde gade drives køer 
ne fra avlsbrugergården ud på græs, som det var sket i århundreder; men ved Axeltora ses det nyopførte" Geddes 
borgs" imposante tårn som et varsel om de nye tider i det 20. århundrede. Axeltora var planlagt som torveplads 
lige fra Fredericias grundlæggelse i 1650; men det skabte problemer, at terrænet var lavt og fugtigt, og i byens første 
mange år, hvor der var alt for rigelig plads bag byens volde, undgik bebyggelsen området. Først i 1896 - for net 
op 100 år siden - blev det taget i brug efter sin oprindelige bestemmelse og blev nu hurtigt bebygget med pompøse 
ejendomme (LAFO, Bl 0. 704). 

nævnes Pjedsted og Omegns Foderstoffore 
ning, el-installationsfirmaet Jens I. Jensen & 
Sønner, Dansk Metals klub på Cohrs Sølvvare 
fabrik, automobilforhandler Ezra Petersen og 
Kongensstrædes Antenneforening. Afleverin 
gerne fra den Reformerte Menighed er fort 
sat. Derudover er der indgået en del mindre 
personarkiver, pjecer og småtryk, samt mange 
billeder. 
Alle afleveringer er løbende blevet ind 

komstjournaliseret på ARKIBAS; og både nyaf 
leverede og tidligere afleverede arkivfonds og 
billeder er blevet registreret på dette elektro 
niske registreringsprogram. I 1995 er der ble 
vet registreret 10.429 billeder, og i alt er ca. 
20.000 billeder nu lagt ind i databasen. 

I årets løb har 952 gæster skrevet sig i arki 
vets gæstebog; dertil har arkivets 44 frivillige 

medarbejdere ved deres hyppige og 
regelmæssige arkivbesøg lagt mange arbejdsti 
mer og løst mange opgaver. Der er besvaret 
128 skriftlige og telefoniske forespørgsler til 
arkivet. 

Folketællingen 1834 for Fredericia Købstad 
er blevet indtastet på KIP-programmet. Arkiv 
leder Bodil Schelde:Jensen har udarbejdet 
publikationen "Kirkerne i Fredericia Provsti", 
og arkivet har sammen med museerne i Fre 
dericia udgivet "Lokalhistorisk Kalender 
1996". 
Alene eller i samarbejde med Fredericia 

Museum har arkivet deltaget i forskellige 
udstillinger og andre arrangementer, bl.a. 
udstillingen "Fra Kyst til Kyst", fakkeltog på 
Lillebæltsbroen i anledning af 50-års jubilæet 
for befrielsen, ,,Kulturens Fristad" i Fredericia 



i juni, etc. Der har også været afholdt forskel 
lige foredrags- og udflugtsarrangementer. 

Pr. 18. september 1995 overgik arkivleder 
Bodil Scheldejensen til en stilling som pro 
jektkoordinator ved Fredericia Kommunes 
Fritids- og Kulturforvaltning. Som hendes 
afløser ansattes sidst på året cand. mag.Jørgen 
Peder Clausager, som kom fra en stilling som 
leder af det lokalhistoriske arkiv i Søby, og 
som tiltrådte stillingen 1. februar 1996. 

Jørgen Peder Clausager 

Give Lokalhistoriske Arkiv 
Arkivets lokale findes stadig over Give Biblio 
tek, som vi har et godt samarbejde med, men 
da arkivet er en integreret del af Give-Egnens 
Museum, ser arkivets medarbejdere frem til 
indflytningen på Stenbrogård i en overskuelig 
fremtid. I de nye omgivelser bliver der sikkert 
også hyldeplads til de arkivæsker, der nu bre 
der sig på gulvet mellem hylderne. 

I 1995 har vi noteret 50 registreringer af 
arkivalier - foruden billeder. 

Det er altid rart, når det opmagasinerede 
materiale kan bruges "den anden vej": El-sel 
skabet MES skulle fremstille et jubilæumsskrift 
i anledning af selskabets 75 års virke. Man for 
dybede sig da med interesse i vor samling af 
protokoller fra de transformatorforeninger, 
der var engang. 

I vor beretning sidste år udtrykte vi taknem 
melighed over at have modtaget transskrip 
tion af Give-kirkebøgerne 1700-1800 og 1805- 
1814 fra Britta Rauff og Jens Erik Starup i 
Grindsted. Siden har vi også haft den glæde at 
modtage computerudskrivning i en meget 
overskuelig opsætning af folketællingerne i 
Give sogn 1787 og 1801. 

Inger Dynesen og Gunner Planck Larsen 
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Grejs Lokalhistoriske Forenings Arkiv 
Det daglige arbejde er i 1995 forløbet stille og 
roligt. Det har mest drejet sig om fotografier 
og billeder, som vi har modtaget en del af til 
affotografering eller til evigt eje. Det stadig sti 
gende antal forespørgsler giver os dog også en 
del at gøre, men til gengæld modtager vi her 
igennem mange nye oplysninger, og det er vi 
selvfølgelig særdeles tilfredse med. 
Til årets første medlemsmøde havde vi invi 

teret Kamma Varming, Fredericia, som fortal 
te om bønders vilkår i 1 700-tallet. Det blev en 
god aften, som er blevet rost meget. 
På 50-årsdagen for befrielsen var forenin 

gen med i et arrangement med tale, lokale 
folks beretninger om personlige oplevelser fra 
krigstiden, fællessang og en udstilling, som 
der var stor interesse for. 

Den årlige aftenudflugt gik til Højderyg 
gens Egnsmuseum, hvor vi så og hørte om en 
masse interessante ting. Vi sluttede aftenen på 
en plads ved Rørbæk sø, hvor vi nød termo 
kaffen, stilheden og solnedgangen. 

Det sidste arrangement var et lysbilledfore 
drag. Jytte og Eluf Lyngbak tog os med på en 
tur til Færøerne. Vi så billeder af pragtfuld 
natur og hørte om fortid og nutid. 

Året er gået godt, og vi har haft god tilslut 
ning til alt, hvad vi har arrangeret. Det kniber 
dog lidt med besøg på vores arkiv. Det er et 
rart lille arkiv, men det ligger lidt utilgænge 
ligt for ældre mennesker, så vores ønske for 
fremtiden er et lidt større rum, som ligger 
"nede ved jorden". 

Gerda Ravn Mikkelsen 

Lokalarkivet for Glud, 
Hjarnø og Skjold sogne 
Året 1995, hvad gav det os? 

Et godt og spændende arbejdsår, hvor vi 



kom langt omkring i landet med forskellige 
henvendelser. 

Derigennem fik vi både arkivalier og oplys 
ninger der tit løste gåder. Selvfølgelig kører 
man tit ind i en blindgyde. Den Søren Han 
sen, der blev spurgt efter for 14 dage siden, er 
det ham, der spøger igen? Næsten alle datoer 
er identiske, men der er stadig et lille men. 
Nå, den ene var fra Vester Bisholt, den anden 
fra Øster Bisholt. Her er kirkebøgerne til stor 
hjælp. 

Et råb om hjælp 
,,Glud sogns historie" af]. P. Baungård omta 
ler gårdene i Glud sogn, hvad med de gamle 
huse, hvem har boet her o.s.v. 

Det ville være dejligt at få dette emne belyst. 
Måske kunne vi låne eller få gamle pante 

breve, skøder, lejekontrakter, fæstebreve og 
fotos. 

Alt indleveret materiale bliver behandlet 
med omhu og respekt og opbevares forsvar 
ligt. 
Tak til alle jer der både fortæller og lytter, 

når opgaverne er svære at løse, hvor vi mang 
ler et stikord for at få startet. Fælles hjælp er 
som bekendt dobbelt hjælp. Så I får vores 
besøg igen. 

Åbningstider: Gludvej 54, mandag i lige 
uger fra kl. 19.30 til 20.30. Lukket i juni, juli 
og august måned. 

Ring, hvis der er noget, du enten vil fortæl 
le eller have besked om. Vi finder en tid, så du 
ikke brænder inde med problemet. 
Tlf. 75 68 30 84 evt. 75 68 30 82. 

Anna Laursen 

HASDA 
er et landsdækkende arkiv for de 49 syvende 
dags adventistmenigheder i Danmark. 

I 1995 er der af de fire faste medarbejdere i 
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selve arkivet brugt 1092 arbejdstimer. Ind 
komstjournalen viser, at der er modtaget 50 
afleveringer, og at der fra arkivet er foretaget 
63 ekspeditioner, og der har været 53 
besøgende. Samlingen har til huse i kirken 
ved Vejlefjordskolen, Daugård. 

Af bogudgaver har der i det forløbne år 
været udgivet: ,,Minneapolis 1888". Den 
behandler et vigtigt og fornyende SDA-møde 
afholdt i staten Minnesota dette år. Bogen, 
der er computer-produceret, er på 84 sider 
med tyve historiske illustrationer. Prisen er kr. 
95.00. Den er skrevet af undertegnede. Desu 
den er der fra arkivet udsendt fem historiske 
artikler, som er blevet publiceret i diverse tids 
skrifter. Der har ligeledes i 1995 været afholdt 
to udstillinger og været et godt salg af antikva 
riske bøger. 
Arkivet indeholder blandt meget andet 

nekrologer over samtlige danske syvende dags 
adventister, der siden menighedens oprettelse 
i 1880 har tilhørt samfundet. 

Et arkiv er en hukommelse og derfor betyd 
ningsfuld. Den, der mister hukommelsen, 
mister orienteringen. 

Hans Jørgen Schantz 

Hatting Sogns Lokalhistorie 
Året 1995 var det år, hvor vi efter en omskifte 
lig tilværelse endelig fik vort blivende sted i 
kælderen under det nye Hattingcenter, et 
udmærket sted, hvor vi har fået gode lokaler 
til vor rådighed. 
Det var også tiltrængt; vi har efterhånden 

fået mange arkivalier, der kræver megen 
plads, og der kommer stadig flere til; de loka 
le beboere er flinke til at aflevere gamle ting 
og sager, de måtte finde i deres gemmer, og 
som kan have interesse for en bredere kreds. 

Vi har fået alle vore tilgængelige kirkebøger 
overført til mikrofilm, eller rettere sagt, vi har 



købt dem til en overkommelig pris. Nu er de 
så nærmest uforgængelige, og af "Bikuben" 
har vi fået foræret en fremviser, så alle, der 
ønsker det, kan studere de gamle skrifter og 
hente de oplysninger, de måtte have brug for. 

Der har været holdt møde med deltagelse af 
flere lokalhistoriske foreninger i Horsens 
kommune i den hensigt at få en fast aftale 
med kommunen vedrørende økonomisk støt 
te til arbejdet. 

Endnu har vi ikke set noget resultat af det 
te, men det kommer måske, Byrådet er, for 
ståeligt nok, ikke så interesseret i ting, der 
koster penge. 

Hvert år udarbejder vi et skrift, der sendes 
ud til vore medlemmer, og vi har indtryk af, at 
folk er glade for det tiltag. 

Vi tilstræber at få lokale folk til at skrive om 
tildragelser, der har fundet sted i "gamle 
dage;" i år skriver gdr. Alf Bie om en ilde 
brand, der på den tid satte sindene i bevægel 
se. 

Ildebranden fandt sted i hans barndoms 
hjem, og det udartede så dramatisk, at ejeren, 
Hildevar Bie, blev anklaget for selv at have 
påsat branden og blev arresteret, men dog 
løsladt ret hurtigt igen, da en kreds af byens 
fremmeste borgere protesterede over for 
byens politimester, der måtte bøje sig for 
byens krav. 

Først efter nogen tid blev det hele opklaret, 
da den daværende forkarl på gården tilstod at 
have været skødesløs ved tobaksrygning. Vi 
afholdt generalforsamling onsdag den 20. 
marts, hvor museumsinspektør Ole Schørring 
fra Horsens Museum fortalte om udgravnin 
gerne i Horsens sidste sommer; der var god til 
slutning, og vi fik alle en god redegørelse om 
byens udvikling helt tilbage fra vikingetiden 
og op til vore dage; fra begyndelsen kun en 
samling huse ved åens udløb til i tidens løb at 
blive en betydelig handelsby. 
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Arkivet er åbent den første tirsdag i hver 
måned fra kl. 19-21 og ellers, når der er behov 
for det, og her vil der være folk til stede, der 
vil være behjælpelige over for dem, der 
besøger arkivet, hvis det ønskes. 

Jens Sønder 

Lokalarkivet for Hedensted kommune 
Arkivet havde nogle problemer i året, der gik. 
Vi har i flere år haft langtidsledige til at passe 
arkivet, men det kan vi ikke få mere; derfor 
har Lokalhistorisk Forenings bestyrelse overta 
get det daglige arbejde med registrering 
m.m.; det fungerer udmærket. 

I 1995 havde vi 630 besøgende på arkivet. 
De fleste var slægtsforskere. Vi har købt mikro 
fichekort over kirkebøgerne fra Hatting, 
Engum, Hornborg og Stouby sogne. 
Lokalarkivet og Lokalhistorisk Forening har 

sammen i årets løb haft forskellige arrange 
menter. På Handelsstandens torvedag åbnede 
vi en udstilling om "Besættelsen og Befriel 
sen"; der kom over 100 gæster den første 
weekend, der var åbent. Den årlige aftentur 
gik i år til Uldum mølle, hvor Niels Sønder 
gaard fortalte om Møllens og egnens historie. 

I november havde vi et møde på kirkecen 
tret i Hedensted, hvor Holger V. Therkelsen, 
Juelsminde, fortalte om sin barndom og ung 
dom i Hedensted. I december åbnede vi 
udstillingen "Skolesager gennem 100 år"; den 
ne udstilling var også velbesøgt. 
Vi kan altså kun være glade for året, der gik. 

Karsten Dalsgaard Knudsen 

Lokalhistorisk forening for Hvirring Sogn 
Foreningen har det meste af 1995 koncentre 
ret sig om at hjælpe Rask Mølle Borgerfore 
nings 100 års jubilæum med billeder og fotos 
til etjubilæumshæfte den 10. december 1995. 
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Rask Mølle med mølledammen. 

Fra foreningens side havde vi lavet en stor 
udstilling af gamle billeder og blandt andet to 
store indramninger, der viste børn fra Rask 
Mølle skole, som var med ved .Skagcrak=s for 
lis den 7. september 1966. 
Lokaliteten Navlhale, der senere kom til at 

hedde Rask Mølle, stammede fra Rask Hoved 
gård, der ejede alle jorderne ved Rask Mølle, 
hvor der gennem tiderne har været vandmøl 
ler, vindmøller og motormøller. 

De er nu alle væk. Nogle brændte i storme 
og en ved påsættelse. Billedet med den 
opstemte sø viser i baggrunden den gamle 
Møllegaard. 

Willy Lange 

Lokalhistorisk Arkiv for Jelling kommune 
Som det sikkert har været tilfældet på mange 
arkiver, stod foråret 1995 i befrielsesjubilæets 

tegn. Arkivet lavede bl.a. udstilling på Bred 
agerskolen, og forårsudflugten gik til Grind 
sted, hvor vi så den omfattende udstilling om 
besættelsen. 

Aktiviteterne i foråret tærede på kræfterne, 
og resten af året har virksomheden været 
mere indadrettet, forstået på den måde at der 
er brugt tid på registrering. Arkivet fik ARKI 
BAS i 1994, men der er meget lang vej endnu, 
før alt er inddateret. 

Arkivet har i det forløbne år været godt 
besøgt og har også besvaret en del skriftlige 
forespørgsler, som regel om slægtshistorie. 

I efteråret gik arkivet og biblioteket sam 
men om at arrangere en forfatteraften. Vi fik 
besøg af Kurt Jacobsen, der fortalte om dels 
Aksel Larsen, dels om sit arbejde med at skri 
ve bogen om den kendte politiker. Der var fint 
fremmøde til arrangementet, der bagefter fik 
pæne ord med på vejen fra tilhørerne. 



Arkivet i Jelling har snart eksisteret i 25 år - 
især p.g.a. nogle ildsjæle, der har lagt megen 
tid og mange kræfter i arbejdet gennem man 
ge år. Man kan især fremhæve to, nemlig fhv. 
øvelsesskolelærer Michael Christensen og fhv. 
seminarielektor Leif Ingvorsen, og disse to 
blev da også hædret med Jelling Kommunes 
Kulturpris 1995 ved et arrangement på rådhu 
set kort før nytår, netop for deres store indsats 
på og for arkivet. 

Susanne Conradsen 

Kolding Stadsarkiv 
Der er tre forhold, der især har præget Stads 
arkivets virksomhed i 1995. Det er 50-året for 
Danmarks Befrielse, det er udformningen af 
en ny bevarings/kassationsbekendtgørelse for 
kommunale arkivalier, og det er problemerne 
med sikring af arkivalier på elektroniske medi 
er for eftertiden. 

50-året for Danmarks Befrielse 
Det, der skete i årene 1940-1945 præger stadig 
menneskers liv og opfattelse af eftertidens 
problemer. Derfor er det væsentligt at vide, 
hvad der skete og så vidt muligt, hvorfor det 
skete. 

Stadsarkivet valgte dels at indkalde nogle 
eksperter på området til at afholde foredrag 
om aspekter af besættelsestidens historie, dels 
at udgive to bøger om besættelsestiden i Kol 
ding. 

De tre besættelsestidsforedrag, der var 
meget velbesøgte, var: 

Annette Warrings foredrag om tyskerpiger 
ne, Arne Gammelgaards foredrag om de tyske 
flygtninge og Palle Roslyng Jensens foredrag 
om spillet om modstandsbevægelsen I 943- 
1945. 

Med benyttelse af fotos, illegale blade, avi 
ser og arkivalier på Kolding Stadsarkiv udar- 
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bejdede overlærer Jesper Hansen og vicesko 
leinspektør Niels Jørgen Østergaard hæftet 
Besættelse og befrielse. Brikker til en mosaik om livet 
i Kolding 1940-1945. Med støtte fra en særlig 
kommunal bevilling til besættelsestidsaktivite 
ter i Kolding var det muligt at udlevere et klas 
sesæt af hæftet til alle byens skoler. De reste 
rende hæfter blev solgt gennem boghandelen 
for 40 kr. og meget hurtigt udsolgt. 

Stadsarkivet udgav også en større bog med 
"nye" erindringer om Kolding under Besæt 
telsen med titlen Besat & Befriet. Erindringer fra 
besættelsestiden i Kolding med artikler af Paul E. 
Lebech, Eskild Wind, Jens Kristian Jensen, 
Dagny Alminde, Valdemar Juhl, Anker Søl 
ling, Kai og Marie Ibsen, Karen Abildskov, 
Else Ladegaard, Johannes Ladegaard, Børge 
Søderberg, Erik Svensson, Jytte Ortmann og 
Holger Hertzum-Larsen. Erindringerne redi 
geredes af cand.mag. Tove Jørgensen og Bir 
gitte Dedenroth-Schou. Bogen præsenteredes 
ved en reception i byrådssalen på Kolding 
Rådhus. 
Lektor Jesper Ratjen stod for udarbejdelse 

af manuskript og redigering af hæftet Krigens 
Mindesten. Alsang 4.-5. maj 1995, der udgaves 
af Kolding Stadsarkiv og uddeltes ved befriel 
sesarrangementerne. Også dette hæfte inde 
holdt ny viden om besættelsestidens historie i 
Kolding. 

I forbindelse med befrielsesjubilæet havde 
Stadsarkivet besøg af repræsentanter for de 
engelske soldater, der havde været i Kolding 
kort efter befrielsen. Flere af dem nedskrev 
deres indtryk af Danmark og danskerne fra 
dengang til opbevaring i Stadsarkivet. 

Genforeningen og Kommunalreformen 
75-året for Genforeningen markeredes i Kol 
dingbogen 1995 med daværende Kolding 
borgmester Oluf Bechs erindringer om Gen 
foreningen. Oluf Bech var tillige National- 



bankdirektør i Kolding og forhandlede om 
indførelsen af danske penge i Sønderjylland. 

25-året for Kommunalreformen i 1970 fej 
redes på Kolding Rådhus med en reception 
for alle tidligere sognerådsmedlemmer og 
byrådsmedlemmer i Kolding. Der toges en 
lang række fotos af denne begivenhed, som 
Stadsarkivet nu opbevarer. De tilstedeværende 
fik et eksemplar af Stadsarkivets bog fra 1989 
Da de 10 blev til 1. 

Nye regler for bevaring af kommunale arkivalier 
Kulturministeren har den 17. januar 1996 
udstedt bekendtgørelse om bevaring og kassa 
tion af kommunernes og amtskommunernes 
arkivalier. Forud er gået mere end et års arbej 
de med at nå frem til disse regler. Kolding 
Stadsarkiv var som eneste kommunale arkiv 
repræsenteret i det udvalg, der udarbejdede 
de nye regler sammen med repræsentanter 
fra Statens Arkiver og Kommunernes Lands 
forening. Det var ikke muligt på alle områder 
at få de lokale arkivers interesser tilgodeset i 
bekendtgørelsen, idet det under arbejdet blev 
meget tydeligt, at Statens Arkiver kun ønskede 
en bevaring af kildematerialet til kommuner 
nes historie "i et overordnet perspektiv". Det 
er således blevet op til den enkelte kommune 
at sikre det lokalhistorisk interessante kilde 
materiale. 

Elektronisk dokumenthåndtering og arkivering 
En del arbejde er i 1995 lagt i at undersøge 
markedet for elektroniske journaliserings - 
og/ eller dokumenthåndteringssystemer, der 
vil gøre arkivering i fremtiden meget anderle 
des end i dag - hvis det lykkes at bevare data i 
tilgængelig form også i et langt tidsperspektiv. 
Forskningsministeriet og Kulturministeriet 

har i slutningen af 1995 udgivet de anbefalin 
ger for elektronisk arkivering, der gør det 
muligt at overgå til elektronisk dokument- 
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håndtering og arkivering, men ikke alle pro 
blemer er løst med disse anvisninger. Det 
fremgik bl.a. af et kursus i "Managing electro 
nic records", som undertegnede deltog i. Kur 
set var arrangeret af Society of Arnerican 
Archivists. 

Arkivafleveringer og indretning af 
nyt arkivmagasin 
Der er i 1995 modtaget 220 afleveringer. Heri 
indgår 178 m papirarkivalier, 900 fotos og 250 
videofilm. Blandt afleveringerne er der en del 
materiale fra besættelsestiden i Kolding. 

Stadsarkivets magasiner på jensHolmsvejer 
nu indrettet, bl.a. til opbevaring af Stadsarki 
vets lokalavissamling og glaspladesamling. 

Flere besøgende 
Der har i 1995 indskrevet sig 1253 besøgende 
i Stadsarkivets besøgsprotokol, hvilket er en 
forøgelse af besøgstallet på 25% i forhold til 
1994. Slægts- og lokalhistorikere udgør den 
største del af de besøgende, men også gymna 
sie- og handelsskolelærere benytter i stigende 
grad arkivet. 

Åbent hus 
Kolding Stadsarkiv deltog den 27. august i Kol 
ding Kommunes åbent-hu.rarrangement, og 
som tidligere år havde vi besøg af 250-300 
mennesker. 

Andre bogudgivelser 
Stadsarkivet har i 1995 udgivet Koldingbogens 
25. årgang. Også den var præget af 50-året for 
Danmarks Befrielse, idet flere artikler havde 
relation dertil. 
Under redaktion af cand. mag. Tove Jør 

gensen og stadsarkivar Birgitte Dedenroth 
Schou udgaves desuden bogen Svend Christen 
sen. Erindringer. I bogen fortæller Svend Chri 
stensen om sit liv som arbejdsmand, eks- 



portchauffør, elarbejder, MB-formand, 
byrådsmedlem, amtsrådsmedlem og viceamts 
borgmester. 

Birgiue Dedenroth-Schou 
stadsarkivar 

Lokalhistorisk Arkiv og forening 
for Nørup Sogn 
Året 1995 er året, hvor der er meget, vi kan se 
tilbage på og mindes som noget, der fik stor 
betydning for Danmark. Det er 75-året for 
genforeningen i 1920, 50-året for krigsafslut 
ningen og Danmarks befrielse, 25-året for 
kommunereformen, da sognene blev lagt sam 
men til storkommuner. Alt dette var med som 
et emne i vor udstilling i marts sammen med 
arkivmateriale i øvrigt og et spændende lysbil 
ledforedrag om ferieoplevelser på Grønland. 
Tidligere på året efter generalforsamlingen 

havde Niels Schaiffel, Randbøldal, vist os det 
gamle Randbøldal i en lysbilledserie. 

Et besøg i vort nabosogn Gadbjerg var 
afslutning på foreningens vinteraktiviteter. Vi 
besøgte kirken, som nylig er restaureret, og 
pastor Bonnevie fortalte om historiske opda 
gelser under restaureringen. I konfirmandstu 
en havde Gadbjerg Lokalhistoriske Arkiv sam 
let materialer om Gadbjergs historie, og for 
manden Hans Dybvad fortalte. 

28. april blev på arkivets foranledning af 
sløret en sten med følgende inskription: ,,Rejst 
1995, til minde om 4. maj 1945." 

En stor, flot sten fik vi foræret af en land 
mand, og med økonomisk hjælp af Egtved 
Kommunes Kulturudvalg og foreninger i 
Nørup kunne vi lade stenhugger Gudnason, 
Give, indhugge teksten og sørge for opstilling 
af stenen ved indkørslen til Nørup sognegård, 
skole og Firebøjes klubhus, en placering, hvor 
den ses og kan minde om den for vort land 
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lykkelige afslutning på en frygtelig krig. 
Der kom ca. 75 mennesker for at være med 

til en festlig afsløring den 28. april, hvad der 
var en stor glæde for os som arrangører. 

I september udgav vi et blad, som hus 
standsomdeltes i Nørup sogn gennem post 
væsenet for at fortælle om, hvad vi står for og 
få opbakning fra lokalbefolkningen til at sam 
le historisk materiale om Nørup sogn. Bladet 
sponsoreres til dels ved annoncer fra lokale 
virksomheder. 

Sidst i september begyndte en ny sæson 
med besøg i Balle Valgmenigheds kirke; 
pastor Justesen fortalte om valgmenigheden 
og kirken, og i museet i den gamle friskole fik 
vi museets historie ved Mette Kramer fra Balle 
Fri- og Ungdomsskole. Vi sluttede aftenen på 
Ungdomsskolen. 

I arkivet nåede vi 24 registreringer i 1995, 
deraf flere store med forskelligt indhold fra 
virksomheder til personlige erindringer og 
håndarbejder, som er mange år gamle. 

60-65 personer har besøgt arkivet for at 
søge oplysninger. Skolens elever og studeren 
de har gjort brug af arkivalier til skriftlige 
opgaver. 

Vor avisudklipssamling vokser, og vore 
oplysninger om steder og gårde arbejder vi på 
at gøre bedre. 
Adresse for besøg, Tørskindvej 3, kælderen 

under Nørup skole. 
Arkivet er åbent anden torsdag i hver 

måned eller efter aftale på tlf. 75 88 31 14. 
Arkivets telefon i åbningstiden 75 88 40 98. 

Johanne Bindesbel 

Stenderup Sogns lokalarkiv 
Stenderup Sogns lokalarkiv blev oprettet i for 
bindelse med billedstormen i Vejle Amt april 
1976 og har virket støt og godt i fulde 20 år 



med Rita Frederiksen som formand. 8-10 
arbejder med indsamling og bearbejdning af 
materiale og oplysninger. Alle er bosiddende 
rundt i de 6 ejerlaug, som hører under arkivet, 
nemlig Nr. Aldum, Sdr. Aldum, Lystrup, Braa, 
Braaskov og Stenderup. 

Der er møde hver anden uge i vinterhalv 
året på Stenderup skole. Her har arkivet holdt 
til siden sin oprettelse. Åbningstider for arki 
vet offentliggøres i Stenderup byavis. 

I Juelsminde kommune er der en decentral 
arkivvirksomhed, hvilket betyder, at der her er 
nem adgang til at aflevere arkivalier. Man ken 
der de personer, der bearbejder materialet og 
man ved, at oplysninger behandles fortroligt. 

Hvert år indkaldes der på skift til fællesmø 
de med alle arkiver i kommunen. Den 13. 
marts 1995 var vi samlet i Barrit lokalarkiv, 
hvor der blev drøftet forhold af fælles interes 
se. 

Skole- og kulturchef Søren Kallestrup del 
tog i mødet og fremhævede i sit indlæg den 
store betydning, arbejdet i arkiverne har. Dels 
indsamles oplysninger om fælles fortid, dels 
giver det mulighed for at indsamle vigtige 
oplysninger fra nulevende personer. 

I anledning af 50-året for Danmarks befriel 
se afholdt vi på Stenderup skole den 4. maj en 
udstilling med titlen "Stenderup sogn og Dan 
mark i krigsårene 9. april 1940 - 5. maj 1945". 
Det blev en lille, pæn udstilling, der var velbe 
søgt og havde pressens bevågenhed, ikke 
mindst fordi en lokal beboer, der var med i de 
hektiske majdage 1945 som frihedskæmper, 
mødte frem i samme udstyr som dengang. 

Der afholdes hvert år en byvandring rundt i 
de forskellige ejerlaug, hvis historie bliver 
gransket, og under turen rundt fortælles om 
de enkelte gårde og huse. I 1995 gik turen til 
Lystrup. Der er altid en stor tilslutning og 
interesse til disse arrangementer. 

Vagnjuel R.aarup 
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Tørring og Omegns 
Lokalhistoriske Forening 
Det er med glæde, at vi i årets løb har konsta 
teret, at flere og flere bliver interesseret i 
lokalhistorie. 

Foreningen leder hver onsdag formiddag en 
studiekreds på Nederbylund centret, hvor vi 
mødes med ældre på centret og fra sognet. Det 
er nogle dejlige timer vi fra foreningens side har 
på Nederbylund. Vi møder friske, unge menne 
sker, der er blevet lidt ældre og født en genera 
tion før os, den ældste er 92 år, men alle kan 
huske meget af det, der er foregået i Tørring i 
deres barndom. De fortæller gerne, og vi lytter 
og nedskriver alt, hvad der har betydning for 
sognets historie. Vi arbejder også med at skrive 
Tørrings gårdhistorie på en ny måde. 
Vi starter gårdenes historie i året 1664, da 

byen bestod af 9 gårde og følger hver gård 
med de forskellige generationer af beboere 
op til nutid. Vi følger alle udstykningerne i 
skøde og panteprotokollerne og får derved et 
godt overblik over, hvor spredte de enkelte 
gårdes jorder har ligget. 

Det er vanskeligt men sjovt at lave gårdhi 
storie på den måde. Grunden var, at der meld 
te sig et spørgsmål, som lød; ,,Hvad blev der af 
de oprindelige gårde, da det store landområ 
de forsvandt og blev til byen Tørring?". Det 
har overrasket mange, at nogle af gårdene 
blev udstykket til op mod 30 matrikel nr., da 
husmandsforeningens udstykningsforening 
opkøbte gårdene og udstykkede til nye hus 
mandssteder; mange af ejendommene er 
senere stykket sammen af 10-14 forskellige 
matrikler. 

Det er dette arbejde om byens udvikling, vi 
er gået i gang med sammen med de ældre, vi 
mødes med på Nederbylund. Den ældste del 
af historien hentes på Viborg Landsarkiv, men 
den nyere historie får vi ved møderne på 
Nederbylund. 



For at have noget, vi kunne vise frem, har vi 
samlet årets arbejde i et hæfte, som vi udgav 
sammen med salg af medlemskort. Disse hæf 
ter blev godt modtaget af befolkningen, og vi 
fik en stor medlemsfremgang. 

Det skal dog lige tilføjes, at man godt kan 
købe hæftet uden at være medlem af forenin 
gen, og vi har solgt hæfter til folk, der bor 
langt herfra, men som har haft nogle aner her 
i Tørring. Hæftet er velegnet som en let ind 
gang til en slægtshistorie. 

Ind imellem arbejder vi også med at 
rengøre og registrere vor store samling af glas 
plader. Alt i alt et travlt år for Tørring og 
Omegns Lokalhistoriske Forening. 

Gudrun Andersen 

Vejle Byhistoriske Arkiv 
I 1995 fik arkivet status som stadsarkiv og blev 
en selvstændig kulturinstitution. Året blev i 
øvrigt på flere måder et helt anderledes år 
end planlagt. Der var ikke på forhånd nye akti 
viteter, men alligevel blev det et hektisk år. 
Størst betydning havde konstitueringen af 
arkivets leder, Asbjørn Hellum, som mu 
seumsleder i forbindelse med Steen Hvass' til 
træden den 1. januar som kontorchef i Skov 
og Naturstyrelsen - og indtil den nye mu 
seumsleder, Per Kristian Madsen, blev ansat 
pr. 1. august. Asbjørn Hellum fungerede i 
denne periode samtidig som leder af arkivet. 
Dette forhold fik sammen med en række 
andre uforudsete forhold især betydning for 
arbejdet med den nye byhistorie. Derfor blev 
det besluttet at skyde hele byhistorieprojektet 
et år, således at det første af de tre byhistorie 
bind udkommer i efteråret 1996. 

I september tog Arkivet afsked med sin æld 
ste medarbejder, Overlærer Erik With-Peder 
sen, som har været tilknyttet Arkivet siden 
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1978 - fra 1982 som fastansat arkivar på del 
tid. 
Ud over det daglige arbejde med indsam 

ling og registrering forestod han formidlingen 
af undervisning i lokalhistorie til det kommu 
nale skolevæsen, ligesom han stod for et par 
udstillinger i samarbejde med Museet. I 1992 
udkom hans bog "Optegnelser om Holmen og 
Hestehaven", den første samlede skildring af 
Vejles Østby. 

Varetagelsen af funktionen som stadsarkiv 
for Vejle kommune kom for alvor i gang fra 
oktober. I kommunens administrationsbyg 
ning er indrettet magasin- og kontorfaciliteter 
til stadsarkivet, således at al ordning, registre 
ring (herunder kassation) samt vejledning af 
de enkelte afdelinger og forvaltninger kan 
foregå herfra. Stadsarkivet er bemandet på 
fuld tid. Der er i 1995 tilgået arkivet ialt 223 
afleveringer. Blandt de største afleveringer 
kan nævnes: Anker Kuverter A/S, Billeschou 
Stenhuggeri A/S, Bundgaard Andersens Eftf. 
A/S, Dansk Idrætsforbund, Larsen & Knudsen 
A/S, Vejle kommunes økonomi- og planlæg 
ningsafdeling (materiale vedr. sognekommu 
nerne før 1970), Vejle Museum, Otto Asmus 
Thomsens arkiv, Vejle Selskabsfoto samt Be 
klædning og Tekstilarbejdernes Fagforening. 

Projekter 
Arkivets to projekter, billedregistrering af 
pressefotos og Vejles Hukommelse på EDB, 
fortsatte ufortrødent på henholdsvis femte og 
fjerde år. Tilsammen på de to projekter var 
der i 1995 tilknyttet 36 personer. Projektlede 
re er fortsat Bente Munk og Poul Porskær 
Poulsen. 

Formidling 
Ca. 10.000 personer gjorde i 1995 brug af arki 
vets samling af viden. Hovedparten var fore 
spørgsler via telefoniske opkald samt besøg på 



læsesalen til foredrag, rundvisninger, konkre 
te slægts- og lokalhistoriske spørgsmål og til 
selvstudium. Arkivet blev i stigende omfang 
besøgt af skoleelever, som søgte oplysninger 
til lokalhistoriske opgaver. 

Arkivet er sekretariat for Byhistorisk Selskab 
for Vejle. Arkivet medvirkede derfor også ved 
de 11 arrangementer, som selskabet afholdt i 
1995, ligesom arkivet stod for det praktiske 
arbejde i forbindelse med udgivelsen af den 
årlige Vejlebogen. Den udkom som tidligere i 
1300 eksemplarer, der blev revet væk i løbet af 
knap tre uger. Byhistorisk Selskab for Vejle 
udgav desuden "Udsigt fra skovridergården", 
en erindring af fhv. skovrider og byleder i Vej 
le, Ebbe Løfting, redigeret af Bent Nordheim. 

Sidst i november udkom for 12. gang den 
populære Lokalhistoriske Kalender for Vejle. 

I forbindelse med udgivelsen af den ny Vej 
les historie blev der i 1994 udskrevet en erin 
dringskonkurrence. Den blev afsluttet i 1995, 
og en vinder blev fundet af et dommerpanel 
bestående afjournalist Vibeke Kruse, bibliote 
kar Søren Brunbech, fhv. kommunaldirektør 
Oluf Jensen, boghandler Jørgen Munch-Chri 
stensen og arkivar Bente Munk. I alt 32 erin 
dringer deltog i konkurrencen. 

Udstillinger 
I forbindelse med markeringen af 50-året for 
befrielsen var arkivet involveret i en lang ræk 
ke arrangementer. Således stod arkivet for 
opbygningen af særudstillingerne på Vejle 
Museum: Mangel og modstand, Modstand og 
kamp, og Uden hjem, foruden en fotomontage 
om besættelsestiden på arkivet. Desuden blev 
der, i samarbejde med Civilforsvaret, åbnet en 
bunker for publikum. Udstillingerne kunne 
ses fra den 8. april til den 28. maj. 

I arkivets udstillingsrum vistes desuden to 
udstillinger med pressefotografbilleder: En 
dag at fejre og Besøg på Vejles virksomheder. 
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Arkivet udarbejdede i samarbejde med Vejle 
Bibliotek en udstilling i anledning af bibliote 
kets 100 år jubilæum i oktober, ligesom også 
Erindringsværkstedet fik praktisk hjælp med 
deres sommerudstilling i Grejsdalen. 

Anden formidling 
I første halvdel af 1995 blev der på arkivet 
afholdt Folkeuniversitetskursus i lokal- og 
slægtshistorie, og Bente Munk afholdt kursus 
rækker på AOF for synshandicappede. Endvi 
dere afholdt arkivets medarbejdere en række 
foredrag om historiske emner. 

Asbjørn Hellum, Poul Porskær Poulsen 
og Bente Munk 



Museerne 

Fredericia Museum 
Den 1. januar 1995 overtog Fredericia Kom 
mune ejerskabet og driften af Fredericia Mu 
seum. Året blev derfor meget naturligt præget 
af arbejdsopgaver, hvor der skete en gradvis 
afvikling af tidligere arbejdsgange og indførel 
se af nye. 

Dette blev først og fremmest mærkbart på 
det administrative felt. Al regnskabsførelse 
blev lagt over i en kommunal kontoplan, og 
det daglige bogføringsarbejde overgik til en 
ny medarbejder, der blev delt mellem museet 
og Lokalhistorisk Arkiv for Fredericia og 
Omegn i en fælles-administration med fysisk 
hjemsted i Lokalhistorisk Arkiv's lokaler, Fre 
derik III's Vej 6. 

Sideløbende med denne noget langvarige 
omlægning af regnskabssystemer og admini 
strativ forretningsgang er der i årets løb udar 
bejdet en såkaldt virksomhedsplan på lige fod 
med alle andre kommunale institutioner som 
en form for styreredskab og supplement til 
den traditionelle budgetlægning. 

Kommunens Tekniske Forvaltning har 
overtaget ansvaret for al udvendig vedligehol 
delse af museets bygninger - men naturligvis i 
samråd med museets daglige ledelse. 

Den nyoprettede støtteforening "Fredericia 
Museums Venner" er i årets løb "kørt på 
plads" og har aftalt sine virkeområder i for 
hold til museets nye ejer og arbejdsgiver. 

Den 1. september 1995 oprettede Frederi 
cia Byråd en ny stilling som projektkoordina 
tor. Den blev besat med Lokalhistorisk Arkivs 
tidligere leder, Bodil Schelde:Jensen, hvis for 
nemste opgave skal være at udvikle og samord 
ne en lang række initiativer som optakt til 
markering af to store jubilæer i Fredericia i 
henholdsvis 1999 og 2000. Det har i den for- 
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bindelse været helt naturligt at lade byens 
museumsvæsen indgå som en væsentlig og 
central del i disse forberedelser. I efterårets 
løb begyndte derfor en kortlægning af alle 
museets forhold (f.eks. udstillingsaktivitet, 
lokale situation, daglig drift, personalefor 
hold). Via bl.a. udførlige samtaler med alle 
ansatte blev det indledningen til en grundig 
undersøgelse af museets udviklingsmulighe 
der inden for både bestående og nye rammer. 

Projektkoordinatorens gradvise indleven i 
museumsafdelingernes arbejdsforhold resul 
terede pr. 15. december i, at det fra politisk 
side blev vedtaget, at der fremover skal ske en 
kompetencedeling mellem de nu to sidestille 
de museumsinspektører, Bodil Schelde 
Jensen og Søren K. Jakobsen. De blev som 
daglige ledere af "Museerne i Fredericia" 
ansvarlige for driften inden for hver deres 
område i museumsvæsenets tre afdelinger: 
"Bymuseet" i Jernbanegade, "Bunkermuseet" i 
Nørre Voldgade og "Museumsgården Krings 
minde" i Egeskov. 

Den overordnede målsætning skal gøre 
"Museerne i Fredericia" til et mere kvalificeret 
kulturtilbud i Fredericia Kommune med 
større synliggørelse og åbenhed som vigtige 
nøglebegreber. 

Den mest markante begivenhed på formid 
lingsfronten blev indvielse af Bunkermuseet 
Fredericia. To offentlige beskyttelsesrum med 
fælles indgang opført i de sidste år af 2. Ver 
denskrig i Nørre Voldgade blev indviet den 3. 
maj som led i markeringen af 50-året for Dan 
marks befrielse. Indretnigen fandt sted med 
økonomisk og praktisk bistand fra bl.a. for 
skellige afdelinger i Fredericia Kommune 
samt økonomisk støtte fra Vejle Amt og "Fon 
den til Fædrelandets Vel". I de to underjordi 
ske betonkupler er der i den ene indrettet et 
rekonstrueret beskyttelsesrum, mens der i den 
anden er etableret en permanent udstilling af 



effekter til belysning af civilbefolkningens 
mulighed for at søge beskyttelse under besæt 
telsestidens militære overflyvninger. Bunker 
museet vakte stor interesse med over 2000 
besøgende i løbet af 1995. 

Det var også en fornyelse, at museet havde 
en særudstilling, der strakte sig over mere end 
fire måneder (15. maj-17. september). Udstil 
lingen "Fra kyst til kyst" var meget grundigt 
forberedt og gennemarbejdet i et tæt samar 
bejde mellem de lokalhistoriske arkiver samt 
museerne i Fredericia og Middelfart. En del af 
udstillingsmaterialet var ens på de parallelle 
udstillinger i de to kystbyer. Den omfattende 
udstilling blev søndag den 20. august fulgt op 
af en offentlig natur-z'kultur-historisk van 
dring i området ved Hagenør under ledelse af 
Vejle Amts naturvejleder. Forud for denne 
udstilling blev der i ugerne omkring Påske 
(18. marts-17. april) vist en udstilling af et 
stort antal malerier, tegninger med mere fra 
museets egne samlinger under titlen "Frederi 
cia - en kommune fuld af motiver". 

Ud over disse særudstillinger inden for 
egne rammer har museets personale medvir 
ket ved tilrettelæggelse og opsætning af udstil 
lingen "Strandliv" i Krudttårnet samt planche 
udstillingen "Dage i oktober 43" i huset på 
den mosaiske begravelsesplads. Begge udstil 
linger blev afviklet i højsommeren. 

Eftersommerens traditionelle åbent-hus 
arrangement på Museumsgården Kringsmin 
de havde titlen "Vaskedag". Der blev vist for 
skellige former for tøjvask i bl.a. gruekedel og 
skylning ved gårdpumpen. Som optakt til den 
succesrige dag med ca. 350 besøgende havde 
gårdens østlænge i perioden 5.-27. august 
rummet en udstilling af et stort antal vaskere 
medier. 

Årets velbesøgte arrangementer på Muse 
umsgården blev ellers indledt Fastelavns-søn 
dag, hvor ca. 75 personer - deraf mange flot 
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udklædte børn - deltog i tøndeslagning og den 
gamle leg "bide til bolle". 

Mange interesserede overværede samarbej 
det mellem plovmænd og rigtig levende hes 
tekræfter den 24. september, hvor flere spand 
pløjede marken ved Kringsminde. 

Det blev ligeledes en meget stor succes, da 
skolebørn en dag i efterårsferien fremstillede 
roelygter i velegnede omgivelser på gårds 
pladsen. 

Endelig må heller ikke glemmes, at et her 
ligt sommervejr tilsmilede os, da gårdspladsen 
mellem de gamle museumsbygninger i Jern 
banegade var propfuld med lystigt svingende 
tilhørere, da årets udgave af 'Jazz under ka 
stanjen" løb af stabelen, søndag den 3. juli. 

Den sidste week-end i november havde 
museerne en ubemandet stand på et stort jule 
marked i Dronning Margrethe Hallerne. Her 
reklamerede vi bl.a. for den følgende week 
end's arrangement 'Juleforberedelser" på 
Kringsminde. Med hjælp fra bl.a. ældre frivil 
lige medlemmer af "Kringsmindes Venner" 
var alle ansatte ved museerne på arbejde for at 
vise, hvordan juleforberedelser tidligere fandt 
sted i køkken, bryggers, stald og hos høkeren. 
På gården var bl.a. opbygget en "eventyr 
hule", som dannede en ideel ramme omkring 
oplæsning af historier for børn. Anslået godt 
1100 personer benyttede sig af tilbuddet om 
at komme i julestemning i de autentiske omgi 
velser. De blev efterfulgt af flere hundrede 
børnehave-børn, der i de følgende uger gik 
ind på forslaget om at lade et julebesøg på 
museet finde sted i de mere barske- men idyl 
liske bondegårds- omgivelser. 

I Samarbejde med Lokalhistorisk Arkiv har 
museet (forgæves) påpeget det ønskelige i at 
bevare den gamle originale avlsbrugergård i 
Kongensgade 9 til museumsformål. 

Der er foretaget en række besigtigelser og 
fotooptageiser (bl.a. ældre fundamenter på 
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Udsnit af kajanlæg i udstillingen "Fra kyst til kyst". 

nordsiden af Trinitatis Kirke, en række ældre 
landskoler fra ca. 1900, gravsteder/gravmin 
der på Fredericias bykirkegårde). 

Arkæologer fra Vejle Museum har i samar 
bejde med Fredericia Museum foretaget 
prøvegravninger ved golfbanen i Ullerup samt 
ved Landsmosevej i Pjedsted. 

Søren K. Jakobsen har som "konsulent" del 
taget i møder med Voldkomiteens Bastions 
gruppe samt med Tjæregrydens Venner, 
hvem det 1995 lykkedes at få opført en udstil 
lingsbygning på Skærbæk Havn. 

Sammen med repræsentanter fra bl.a. 
Lokalhistorisk Arkiv, Den Historiske Miniby 
samt Fredericia Fonden har museet arbejdet i 
en såkaldt følgegruppe med henblik på udgi 
velse af et Kommune Atlas. 

Det lille målerhus fra Fredericia havn blev i 
årets løb yderligere istandsat. Zinktaget blev 
repareret, der blev indlagt el og huset blev 
malet udvendigt. Det skete med støtte fra "Fre 
dericia Museums Venner". 

I museumshaven sørgede kommunens gart 
nerafdeling for installering af et effektivt auto- 

matisk vandingsanlæg og arbejdede desuden 
videre med omlæggelse af en rosen-have. 

Med fondsmidler skaffet af "Fredericia Mus 
eums Venner" lykkedes det at få lagt en vand 
ledning frem til området, som er udlagt til et 
kommende rekonstrueret handels-/"persille" 
gartneri ved Kringsminde. 

Dyrebestanden på museumsgården blev 
forøget med et får, som i Påsken nedkom med 
et Jam. Den lille familie fik senere følgeskab af 
en vædder. 
Via et særligt ophjælpningstilskud fra Sta 

tens Museumsnævn lykkedes det at gen besæt 
te den ledige faste stilling som museumshånd 
værker/ forvalter, da Poul Riisager Pedersen 
blev ansat den 1. august. 
Anette Madsen blev fra årets begyndelse 

ansat på halv tid som kontorassistent med 
ansvar for museets daglige administration - 
specielt regnskabsførelse. 

Bodil Schelde-jensen fik pr. 15. december 
officielt status som sidestillet museumsinspek 
tør med overordnet ansvar for bl.a. museernes 
udadvendte virksomhed. 



Give-Egnens Museum 
1995 - 25 års virke med Give-Egnens Mu 
seum og midt i en brydningstid, hvor mulig 
hederne er betydelige. Rammerne på Sten 
brogård har åbnet for nye perspektiver i 
arbejdsformen og formidlingen. Vi står i øje 
blikket midt i det lange, seje træk med opbyg 
ningen af Stenbrogård - en opbygning, hvor 
vi vil skabe bedre og større rammer for muse 
et. I det lange seje træk vil vi gerne bevare 
vores sjæl og identitet - typisk for den egn, 
hvor vi bor, og som museet formidler. For 
Give-Egnens Museum gælder det i øjeblikket 
om at opretholde balancen og placere vægten 
på opgaverne hensigtsmæssigt. Rammerne på 
Stenbrogård stiller store krav om økonomiske 
midler til gennemførelse af de iøjnefaldende 
muligheder. Den økonomiske vånde skal ikke 
have plads til at kvæle ideerne og udviklings 
mulighederne i det museale arbejde. 

Vi har allerede haft stor glæde af de lokaler, 
vi har taget i brug på Stenbrogård - Særud 
stillingslokalerne er allerede kendt af mange. 
I 1995 gælder det ud over Niels Kjeldsen-stuen 
også det historiske værksted med køkken og 
vaskehusfaciliteter med de ideelle langbænke 
og borde fremstillet af folkene på Bank 
gården. 
Vi ser frem til, hvor fuldendt det vil blive, 

når man efter en rundgang i museets perma 
nente udstillinger kan krydse over gården og i 
praksis få tingene i hånden og gennemføre 
arbejdet i en dagligdag fra omkring år 1900 i 
det historiske køkken. Det levendegjorte mu 
seum har store værdier. I øjeblikket starter de 
besøgende grupper på Torvegade og slutter 
på Stenbrogård. Det er besværligt at være to 
steder. 

Vores nye "gamle skolestue" har fået gode 
rammer. Et stort arbejde var det at nå så vidt, 
- men når man bagefter - når alt er færdigt 
- hører, at skolestuen har et udseende og en 
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stemning præcis, som det var - så glemmes al 
møjen med opsætning af mange bjælker og 
jerndragere og ophugning af betongulve. Helt 
hyggeligt og nostalgisk kan der godt være i 
skolestuen bag de kalkede ruder. Vores næste 
træk går på indretning af hal I - herefter føl 
ger, så snart midlerne er der, hal II og opførel 
sen af forbindelsesbygningen mellem stuehu 
set og hallerne. Gennem ansættelse af arki 
tektstuderende har museet fået udarbejdet 
nogle funktionelle tegninger over bygninger 
nes funktion og indretning. Nybygningen vil 
skabe en betydelig forbedret udnyttelse af de 
nuværende bygninger og skaffe plads til 
manglende funktioner. I den nye indretning 
er der også plads til Lokalhistorisk Arkiv. 
Udenomsarealerne giver også mange glæ 

der. Et udvalg arbejder ihærdigt for at 
anlægge en gammel bondehave i den 
nuværende. Marken indgår naturligt i muse 
ets arrangementer og mange skolebesøg. Sko 
ven giver lidt indtægter og grundlaget for en 
dejlig vandretur på naturstien, der er anlagt 
gennem området til søen. 

Udstillingsaktiviteten i 1995 var høj. Årets 
første særudstilling "Billeder og Syner" af Jørn 
Kristensen vistes fra 4. til 19. marts i de til 
kunstudstillingen særdeles ideelle særudstil 
lingslokaler på Stenbrogård. Den 1. april mar 
keredes Give Kommunes 25 års jubilæum med 
en billedudstilling "Give Kommune i 25 år". 
En udstilling af pressebilleder fra Vejle Arnts 
Folkeblad og et stort udvalg af sogne- og 
byrådsbilleder. Samtidig vistes udstillingen 
,,Patchwork og Museet - set med andre øjne" 
på Torvegade. Museets sidste udstilling i 
særudstillingslokalerne på Torvegade - en 
vandreudstilling lånt fra Kalundborg og 
Omegns Museum. Den 5. maj blev dørene 
slået op til Danmarks største særudstilling om 
besættelsesårene "Krig og Fred - Give-egnen 
i 1940'erne". En meget bred udstilling, der 



udover at vise krigens gang inddrog den loka 
le danskers hverdag. Udstillingen var opsat i så 
godt som hele vort kommende udstillingsom 
råde på Stenbrogård. Det blev bevist, at de sto 
re haller giver meget fine rammer for GEM's 
udstillingsform. For første gang blev der taget 
entre på Give-Egnens Museum. Til udstillin 
gen og som markering af SO-året for befrielsen 
blev skriftet Give-egnen under besættelsen udgivet. 
Skriftet var støttet af Give kommune og Vejle 
Amtskommune. Den mindre udstilling 
"Heden blev til skov og ager" var museets 
andel af den landsdækkende udstillingsrække 
,,Landskabet på Museum". I denne forbindel 
se var der også arrangeret rundvisning i land 
skabet. Traditionen tro var årets sidste særud 
stilling ,Julebørn og Legetøj" med tilhørende 
julestuer, der i år kunne brede sig til stuehu 
sets og det kulturhistoriske køkkens faciliteter. 
Særudstillingerne har været meget velbesøgte 
og givet anledning til udvekslinger på mange 
fronter. 

Ligeledes har årets arrangementer haft stor 
publikumsinteresse. Det er til stor glæde for 
museet og er med til at holde hjulene i gang. 
I år blev kornet på museets mark høstet, da 
det var modent, nemlig den 12. august for 
derefter at blive behandlet den 12. september 
i forbindelse med høstfesten, der fortsat er et 
tilløbsstykke. Hallerne er gode til høstfestar 
rangementet, men snart vil pladsen for 
håbentligt være optaget af den permanente 
udstilling. Ved foredragsarrangementet sam 
men med Vejle Amts Historiske Samfund den 
22. november fortalte lærer Jette Mikkelsen 
om Steen Steensen Blicher og hans tid. Der 
blev ridset mange både kendte og mindre 
kendte hændelser op fra og om Jyllands dig 
ter. Og så blev de dejlige Blicher-sange sunget. 
En skøn aften, hvor ca. 85 mennesker deltog. 

På trods af arbejdspres har museet holdt 
fast ved udgivelsen af årsskriftet. For museet er 
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de mange spontane tilbagemeldinger på års 
skriftet meget værdifulde. Vi oplever, at skrif 
tet gennem dets artikler, erindingsbeskrivel 
ser, beskrivelse af foretagne undersøgelser og 
museets nuværende status og virke læses og 
bruges til samtale og lokalhistoriske betragt 
ninger. Interessen for lokalhistorie og slægts 
forskning viser sig også tydeligt i besøgstallene 
på arkiverne og i an tallet af henvendelser. 

Give-Egnens Museums besøgstal er uænd 
ret. Antallet af skoler og grupper er meget 
stort. I enkelte perioder i 1995 kunne vi ikke 
imødekomme ønskerne om skoletjeneste. 
Kalenderen var fyldt op. Skoletjenesten er 
tidskrævende for det faste personale, men er 
også tiden værd. Får vores yngste borgere for 
ståelse for deres rødder, er meget nået. For 
skoletjeneste betales et mindre beløb. Ligele 
des betaler grupper for rundvisning. For man 
ge grupper får besøget mere og mere karakter 
af et arrangement med rundvisning, kaffe, 
aktivitet m.v. I stadig højere grad besøges 
museet af turister fra ind- og udland. 

Give-Egnens Museum sluttede året med at 
markere 25-års jubilæet den 2. dec. 1995. Det 
blev en uforglemmelig dag, hvor hallen på 
Stenbrogård var klædt til fest gennem hjælp af 
mange frivillige hænder. Gæsterne kom fra 
nær og fjern. Flere folketingsmedlemmer var 
blandt gæsterne. Som en af de mange talere 
og gratulanter benyttede Elsebeth Gerner 
Nielsen lejligheden til at fortælle, at kulturmi 
nisteriet gennem provinspuljen ville bevilge 
museet 750.000 kr. Den bevågenhed, opbak 
ning og opfølgning, der kom til udtryk igen 
nem de mange taler og gratulanter gav bety 
delig næring til de næste store træk. 
Tidligt i 1995 stod det klart, at museet ikke 

kunne fraflytte Torvegade ved årets udgang, 
men meget snart vil administrationen blive 
flyttet til Stenbrogård, og kun en del af den 
permanente udstilling vil være tilbage på Tor- 



Fra særudstillingen 'Krig og fred - Give egnen i 
1940'erne " der åbnede den 5. maj 1995. 

vegade. Således vil der kun være personale her 
i udstillingens åbningstid. Mod slutningen af 
1996 vil det sandsynligvis være nødvendigt 
med en lukning af den permanente udstilling. 
Hvornår den permanente udstilling står klar 
på Stenbrogård er afhængig af tilgangen af 
økonomiske midler. Det betyder ikke en luk 
ning af museet. Gennem særudstillinger og 
arrangementer holdes museet aktivt og leven 
de. 

1995 blev et travlt, spændende og minderigt 
år. På alle museets felter - indsamling, beva 
ring, formidling og forskning har der været 
stor aktivitet. 

Falk Mikkelsen 

Glud Museum 
Sæsonen 1995 startede lørdag den 1. april og 
skærtorsdag den 13. april åbnede vi særudstil 
lingen ,,Årene omkring 1945" i anledning af 
50-året for Danmarks befrielse. Udstillingen 
var opbygget omkring museets samlinger, og 
ved efterlysning af genstande og papirer mod 
tog vi forskellige ting til låns og en del tryk til 
vore samlinger. 
Til udstillingen lykkedes det at få indspillet 

et bånd med melodier og sange, der ofte hør 
tes i radioen, f.eks. Aksel Schiøtz, Marlene 
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Dietrich og Vera Lynn. Der var særmeldinger 
fra BBC i London; Folke Bernadotte's tale i 
svensk radio om forhandlingerne med tysker 
ne der førte til hjemtransporterne i De hvide 
Busser; feltmarskal Montgomerys proklama 
tion af kapitulationsaftalen; frihedsbudskabet 
(fra starten på udsendelsen den 4. maj, der 
begyndte med oversigt over troppebevægel 
serne m.m.); Kong Christians X's tale ved 
genåbningen af den danske Rigsdag samt fle 
re andre indslag. Båndet var af ca. 1 times 
varighed og med korte pauser mellem de for 
skellige indslag. 

Fra udstillingen kunne publikum medtage 
fotokopier af en KZ-fanges erindringer 
omkring afhentningen i lejren og hjemtrans 
porten med De hvide Busser, samt frihedssan 
gen og krigstidens bageopskrifter. 

,,De arbejdende værksteder" 
Da Tørring Uddannelsescenter ikke igen i 
1995 kunne afholde kursus her på museet, var 
der et problem omkring tilrettelæggelse og 
afvikling af skoletjenesten og markedsdagen, 
og til dels også "De arbejdende Værksteder". 
Museets personale er ikke så stort, at det kan 
påtage sig det store planlægnings- og PR-arbej 
de, som de 15-20 kursister hidtil på glimrende 
måde havde klaret. 

Alle i bestyrelsen samt ledelsen er indstillet 
på, at "De arbejdende Værksteder" gerne skal 
fortsætte så længe museet har den store 
opbakning fra de mange - over 30 - der stil 
ler deres arbejdskraft til rådighed med arbej 
dende stande i perioden 15. juni - 15. august, 
også de yngre var aktive, således som det ses 
på foto fra 26. juli. 
Juelsminde Kommune stillede så kulturkon 

sulent Anne Lise Kirkegaard til rådighed et 
antal konsulenttimer til planlægningen og 
kontakten med de mange frivillige, der 
næsten alle deltog i et møde i cafeen den 20. 



marts, hvor alle atter med stor glæde tilkende 
gav deres deltagelse i sommerens arrange 
menter. A. L. Kirkegaard engagerede også 
skuespillere og musikere m.fl. til markedsda 
gen den 30.juli, ligesom hun arbejdede intens 
for at få genetableret skoletjenesten, som kur 
sisterne havde startet, men desværre forgæves. 

Besøgstal 
Desværre kunne museets aktiviteter ikke hamle 
op med det meget fine vejr, der igen i 1995 
betød en nedgang i besøgstallet fra 15.112 til 
12.739, og faldet i besøgstallet betød både ned 
gang i entreindtægter og i Cafeens salg, trods 
gode tilbud på hjemmebagt kringle m.m. 

Selvom vores nye brochure og plakat blev 
rundsendt til mange turistkontorer, der efter 
genbestillingernes antal at dømme har udle 
veret mange brochurer, og selvom der har 
været mange fine artikler i aviserne og oplys 
ninger om arrangementerne i flere lokalra 
dioer, samt annoncer, har manglen på kursus 
deltagernes uddeling af brochurer i Horsens, 
Juelsminde m.fl. steder så absolut kunne mær 
kes. 

Hus nedtaget 
Martha Henriksens hus i Skjold, som Museet 
erhvervede i slutningen af 1994, blev nedtaget 
i august-september måned, for senere genop 
førelse på museets arealer, afsluttedes med 
gravning af 3 søgegrøfter på tværs af grunden, 
og de viste ingen spor efter tidligere bebyggel 
se på stedet. 

,,Hildesheim" 
Arbejdet med restaureringen af .Hildesheirn" 
- bygget af museets grundlægger Søren 
Knudsen i 1906 med tilbygning i 1920 - fort 
satte med forskelligt tømrer/snedkerarbejde, 
hvorefter en dygtig maler har malet sove 
værelset og gangen færdig samt stuen, hvor 
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Søren Knudsens panelmalinger er blevet 
restaureret og noget nymalet på stuens øst- og 
sydvægge. 

På 1. sal er der, efter samråd med museets 
restaureringsarkitekt Gert Bech-Nielsen, Aar 
hus, fjernet en skillevæg vest for trappeåbnin 
gen, så der bliver bedre muligheder for rund 
gang og udstilling. 

Restaureringen fortsætter i 1996 med have 
stuen, hvor der også skal forsøges genskabt 
noget af de direkte på pudsen malede pane 
ler, samt i køkken og baggang, og hvis det kan 
nås, også på 1. sal, der dog ikke er så tids 
røvende som stuerne. 

Personale 
Det faste personale har i 1995 været på 4,4 
personer, og dertil har der i sæsonen været til 
knyttet mange til varetagelse af billetsalg, 
cafehjælp, rengøring, havearbejde m.m., bl.a. 
også skoleelever, hvoraf nogle kun i få timer, 
hvilket resulterede i, at bogholderen for 1995 
har indsendt 28 lønopgørelser til Told og 
Skat. 

Gaver 
Også i 1995 har museet modtaget mange gen 
stande til samlingerne, og jeg kan ikke nævne 
alle effekterne og giverne, men vil fremhæve 
en enkelt stor samling, vi modtog fra Valde 
mar (Helbæk) Knudsen, der efter at have fået 
ophold på .Kirkedal" i Raarup, har solgt sit 
hus i Snaptun. Huset byggede hans far, Knud 
Helbæk Knudsen, der var storebror til muse 
ets grundlægger, bygget i 1930, og lige siden 
har Valdemar boet der, og de fleste år sam 
men med sin nu afdøde tvillingebror Arthur. 

Museet fik foræret en del møbler og alle 
fiskeredskaberne. Blandt møblerne er en 
slagbænk, som Knud Helbæk Knudsen og 
Søren Knudsens far, Peder Helbæk Knudsen, 
der var tømrer/snedker og boede på Glud 
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Nordmark, lavede til forældrenes bryllup. 
Andre af møblerne er blevet udstillet i 
.Badensminde", hvor der også nu er udstillet 
et møblement, der har tilhørt Knud og 
Sørens bror Carl, der drev tømrer- og sned 
kerforretning i Sejet. 

Eksterne udstillinger 
Juelsminde Handelsstandsforening rettede 
henvendelse om lån af forskellige genstande 
til deres store julesalgsdagudstillinger, og 
mange genstande blev fundet frem til disse 
udstillinger, der i flere forretninger, bl.a. 
Snaptun Fisk, der havde lånt mange fiskered 
skaber fra Brdr. Helbæk-samlingen, blev 
stående julen over. 
Til en fornem pelsforretning i Hamborg 

udlåntes, via en dekoratør i Aarhus, en kane. 

Ansættelse af universitetsuddanet person 
I løbet af 1995 har der fra bestyrelsens side 
været arbejdet ihærdigt på at finde en løsning 
på ansættelse af en universitetsuddannet per 
son til medhjælp/ny leder, men desværre har 
der været så mange komplikationer i proces- 

sen, at den er trukket i langdrag, og omstæn 
dighederne og udviklingen medførte, at 
undertegnede meddelte bestyrelsen, at jeg 
fortsat gerne vil være beskæftiget ved museet i 
en periode på max. 3 1/2 år, men ikke som 
leder og på nedsat tid. Dette accepterede 
bestyrelsen, og i skrivende stund er ansættel 
sesproceduren gennemført, og cand. mag. 
Jacob B. Jensen, Odder, tiltræder lederstillin 
gen pr. 1. maj. J.B. Jensen har tidligere ledet 
oprettelsen af Industrimuseet i Horsens og 
siden været ansat ved Pressemuseet i Odense. 

Dette er dermed min sidste beretning om 
årets gang på Glud Museum, så jeg vil takke 
ALLE,jeg i årenes løb (23 år) har samarbejdet 
med, og dette gælder også bestyrelsen for 
VAHS, hvorfra jeg fratræder ved generalfor 
samlingen 1996 efter en periode. 

Johan Schachner 

Hjortsvang Museum 
Traditionen tro begyndte sæsonen på Hjorts 
vang Museum den tredje søndag i april med 
markarbejde og underholdning. 



Det vil for markarbejdet sige, at børn i 
næsten alle aldre såede havre med hånd, som 
deres forfædre engang gjorde det. Børnene 
synes det er sjovt, og de voksne tilskuere spe 
kulerer på, hvordan kornet kommer til at stå, 
når det engang kommer op. 

Det behøver de imidlertid ikke at bekymre 
sig om; vores arealer med korn har hvert år 
stået fint og er et tilløbsstykke, når det på høst 
dagen den 3. søndag i august skal høstes, også 
på gammeldags maner. 

Foruden komet skulle vi også have sået 
noget hør. Det skulle såes med en gammel 
såmaksine, men da vi ingen heste har på 
museet, var gode råd dyre. 

Et lyst hoved spurgte da, om vi ikke kunne 
spænde borgmesteren for. ,,Han er jo stærk og 
ikke uvant med at trække et stort læs". - Jo 
det kunne måske lade sig gøre, og borgmeste 
ren skrev ny historie ved at trække maskinen 
der såede hørret, som var museets første for 
søg på at avle denne afgrøde. 

Det er efterhånden også blevet en tradition, 
at dygtige børn fra Tørring skole underholder 
på åbningsfesten. Børnene arbejdede med 
middelalderen og forfattede selv et skuespil, 
som de opførte, godt hjulpet af kreative lære 
re og forældre, der hjælper med kulisser og 
syning af dragter. Det giver os et festligt ind 
slag på åbningsdagen, og vi vil gerne takke alle 
for det store arbejde, der bliver lagt i dette 
foretagende år efter år. 

Børnenes præstationer var helt i top, og 
mange voksne tilskuere var dybt imponeret af 
deres skuespil. 

Til høstfesten optrådte en flok lokale 
aktører i et høstspil, der bearbejdede forhol 
dene i tiden lige før udskiftningen. Fæstebøn 
derne høstede med le, og konerne bandt op, 
ridefogeden gjorde sig upopulær ved at skæl 
de ud, og en af bønderne måtte på træhesten. 
Hans kone, der var højgravid, blev meget 
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dårlig og måtte hentes i marken på en træk 
vogn; alt endte dog godt med en lille drengs 
fødsel og hurraråb, samt troen på en bedre 
fremtid for den lille ny. 
Hændelsesforløbet var nedskrevet, og 

Søren Therkildsen havde som de foregående 
år udtænkt, hvor de forskellige scener skulle 
foregå, men ellers var alt improviseret. 
Aktørerne fortjener stor ros, det blev virkelig 
en god oplevelse at se dette års høstspil, og 
når vi senere har set videooptagelsen af den, 
bliver vi endnu mere imponeret af aktørerne. 
Til vores høstfest havde vi også besøg af Lin 

nerup havekreds, der holdt deres 50-års jubi 
læum på museet. I denne anledning overrakte 
Havekredsen ligesom ved deres 40-års jubi 
læum en gave til Hjortsvang Museum, som vi 
også her vil sige mange tak for. 
Ved 40-årsdagen var det anlæg af vores 

smukke have, og ved SO-årsdagen var det en 
haveplan samt planter til at forskønne det nye 
anlæg ved Hornborg og Hattinghuset. Tak til 
havekredsen, fordi den på denne måde tager 
del i vores museumsarbejde. 
Hattinghuset havde vi netop fået genopført, 

og det blev nu taget i brug som kaffestue til 
stor glæde både for vores gæster og bestyrel 
sen, der nu synes, vi kan byde velkommen til 
dejlige lokaler, og vi sender ofte i tankerne en 
tak til Hatting. Det var godt vi fik det hus. 
Hattinghuset er udvendigt et flot syn og 

indretningen et godt tiltag til vort museum. 
I efterårsferien tærskede vi det korn, der 

blev høstet med le. Trækkraften var en gam 
mel petroleumsmotor, som vi havde fået lavet 
i stand. Det trak også mange gæster, der gerne 
ville se den gamle motor i brug. Vi ville også 
vise, hvordan hørren skulle behandles, hvor 
for der blev skaglet og hæglet. I Hornborghu 
set havde vi en stand, hvor vi viste uldens 
behandling; der blev fortalt samt kartet og 
spundet. 
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Lokale aktører i et høstspil om forholdene i tiden lige før udskiftningen. 

julestuen var også i år godt besøgt, og den 
lille musikskole underholdt som sædvanligt 
med sang og musik. 

Gudrun Andersen 

Højderyggens Egnsmuseum 
Så er igen et år gået. Et begivenhedsrigt år; et 
år, hvor der er sket meget både på Egnsmuse 
et og i dets regi. 

Generalforsamlingen i februar var årets 
første sammenkomst. Efter beretning, regn 
skab med videre vistes filmen "ET RIGTIGT 
BONDELN". På konstituerende møde i besty 
relsen kort tid efter blev Lesli Petersen, Sme 
debæk museets nye formand. 

Så var der 50-året for Danmarks befrielse. 
Det markerede museet med udstillingen 

"Ufrihedens Brød 1940-45", der var bygget op 
i Stenstuen og viste et udsnit af, hvad der var 
sket i krigsårene og sommeren, der fulgte. 
Blandt andet 9. april - vareknaphed - ratio 
nering - sabotage med meget mere. 

Kaj Giørtz Laursen, der var byleder under 
sidstedelen af besættelsen, åbnede søndag 
den 9. april udstillingen og fortalte om våben 
modtagelser og organiseringen af modstan 
den mod tyskerne. Ved udstillingens åbning 
deltog ca. 40 gæster, og den blev i alt set af 
omkring 700. 

I samarbejde med "Vejle Amts naturople 
velser" afslørede vi den 25. april en smuk min 
desten på nedkastningspladsen "Yvonne" 
nord for Rørbæk sø. Her deltog rigtig mange 
- omkring 200 mennesker - den aften. Vej 
ret var så godt, at det ikke afholdt nogen fra at 
deltage. 

Man samledes ved indkørslen på Vejlevej og 
gik med faner forrest gennem skoven ud til 
pladsen, hvor selve afsløringen efter taler og 
sang foretoges af Peter Christensen og Viggo 
Adamzky. Også overflyvninger og faldskærms 
udspring med hilsner til veteranerne var en 
del af den vellykkede og bevægende aften. 
Om eftermiddagen var gamle medlemmer 

af den lokale modstandsgruppe forsamlede på 
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Mindestenen for 50-året for Danmarks befrielse afsløredes 25. april 1995 på nedkastningspladsen" Yvonne" nord 
for Rørbæk sø af to tidligere modstandsfolk Peter Christensen og Viggo Adamzky. 

museet og havde her nogle dejlige timer med 
minderne og hinanden. En dag og en aften, 
som deltagere fra nær og fjern var meget gla 
de for, og som siden har givet respons i form 
af mange takkebreve. 

Med overskriften "De tyske våbenlagre og 
deres vagtmandskab" gik vi den 10.juni en tur 
i Palsgård skov under Skovfoged Christiansens 
ledelse. Han fortalte undervejs om området, 
hvor tyskerne havde været. Viggo Adamzky 
fortalte om vagttjeneste og meget andet i som 
meren 1945. Ca. 50 deltog i turen. 

Søndag den 3. september besøgte vi på en 
busudflugt Haderslev museum, hvor arkæolog 
Orla Madsen, tidligere Horsens Museum, nu 
er leder. Det var meget interessant. Interessant 
var også besøget på det helt nye Genforenings 
og Grænsemuseum ved Christiansfeld. Des 
værre var tilslutningen ikke overvældende. 

21. oktober var Jens Egeskov leder på turen 
.Boest mose i krig og fred". Vejret var fint, og 

med ca. 80 deltagere blev det en god og 
spændende tur. 

Som noget nyt arrangerede vi i samarbejde 
med menighedsrådet i juli en "komme og gå" 
aften med først kirkekoncert og senere besøg 
og kaffe på museet. Tilslutningen var fin, og 
det vil vi helt sikkert gentage. 

I forbindelse med Hærvejsvandringen i uge 
28 holdt vi aftensåbent, og det gav sjove ople 
velser og et besøgstal på 70. 

Så har sommeren ivørigt stået i de nye mon 
tres tegn. Efter en ansøgning til Museumsrå 
det for Vejle Amt blev vi bevilget i alt 37.000 
kroner, og så gik vi i gang. 

Der var meget arbejde, der skulle gøres: 
tage ned, male og reparere; men takket være 
god vilje hos medarbejderne og stor frivillig 
indsats kom det hele på plads igen. 
Arkæolog Anders Horsbøl, Horsens, var os 

meget behjælpelig med de nye opstillinger i 
montrerne, som vi kunne præsentere ved Jule- 



stuen den 3. december. Her lykønskede 
Anders Horsbøl os med de nye udstillingsmu 
ligheder og fortalte lidt om det udstillede, der 
viser tiden fra Jæger- over Bondestenalder, 
videre om Bronze- og ikke mindst ældre- og 
yngre Stenalder med som noget centralt 
udgravningerne i Nørre Snede og Hedegård. 
Alt vist med lokale fund. 
Jens Egeskov fortalte herefter træk fra sin 

tid som landpost. Navnlig om tiden ind til jul. 
Krydret med beretning om selvoplevede, mor 
somme episoder og oplevelser. 

Af donationer i årets løb bør nævnes 500 
kroner fra Dorris Jakobsen, Nørre Snede 
gruppen under krigen. 1000 kroner fra 
Brandforsikringsfonden og ligeledes 1000 
kroner fra Sparekassen for Nørre Snede og 
Ejstrup. 

Der har i årets løb været holdt en del møder 
mellem flere mindre museer om samarbejde. 
Museumsrådet for Vejle Arnt er ansøgt om 
midler til arbejdet og har bevilget 80.000 kro 
ner til projektet. Pengene er øremærket til en 
flerdelt vandreudstilling om Hærvejen fra 
nord til syd. 

Et spændende og et afvekslende år! 
Lesli Petersen 

Museet på Koldinghus 
Arkæologisk virksomhed 
Årets udgravninger blev foretaget forud for 
anlæggelsen af motorvejen Esbjerg-Kolding. 
Ved Lejrskov blev undersøgt fem gravhøje, 
alle opført i den ældre bronzealder for ca. 
3500 år siden. Den største, Bredhøj, havde en 
diameter på 35 m og i den blev fundet en for 
egnen sjælden begravelse i en 3,6 x 1,5 m stor 
stenkiste, hvor den døde ved begravelsen for 
3400 år siden havde fået en klapstol, en bron 
zesav og en ildslagningssten med sig. Klapsto 
le er sjældne. Den eneste fuldt bevarede blev i 
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1891 fundet i en grav i Guldhøj ved Vamdrup, 
og har givet tilhørt personer med høj status. 
Lunderskov Kommune har ønsket stenkisten 
fra Bredhøj opstillet på en plads nær motorve 
jen som turistattraktion og som understreg 
ning af Lunderskovs rige fortid. 

Yderligere er udgravet to bebyggelser fra 
jernalderen. Ved den ene blev fundet et 
enkelt hus med omliggende tynde affaldslag 
fra 500 f. Kr. Ved den anden blev fundet spo 
rene efter en landsby med dele af otte ind 
hegnede gårde med hver to huse fra omkring 
400 e. Kr. Tæt op ad landsbyen lå tre kvinde 
og to børnegrave. 

Motorvejsgravningerne og andre besigtigel 
ser er foretaget af cand. mag. Kirsten Prangs 
gaard. Udgravningerne finansieres af Motor 
vejskontoret efter aftale med Rigsantikvarens 
Arkæologiske Sekretariat. 

Erhvervelser 
Museet har i 1995 modtaget gaver fra omkring 
60 personer og institutioner. Der er foretaget 
indkøb hos private og på auktioner. 

Museets sølvsamling har været genstand for 
megen interesse; ikke blot er samlingen alle 
rede blandt de bedste på danske museer, men 
den retrospektive Karl Gustav Hansen-udstil 
ling har naturligt ført til en række erhvervel 
ser, både korpus og smykker af Karl Gustav 
Hansen (f. 1914). 

Af ældre Kolding-sølvsmede har Didrik See 
de (1632-58) hidtil ikke været repræsenteret, 
men tilfældigvis kom der samtidig på to auk 
tioner to arbejder af ham, en drueske og en 
såkaldt brændevinskovs, d.v.s. en flad drik 
keskål. Didrik Seede er far til et dynasti af 
sølvsmede Buch, der i tre generationer var 
aktive i Kolding og Ribe, endnu i tre genera 
tioner i Drammen i Norge og endelig med en 
udløber, Iver Windfeldt Buch hofguldsmed i 
Skt. Petersborg hos zarina Katharina den Sto- 



re. Brændevinskovsen er en gave fra Sparekas 
sen Koldings Fond og Koldinghusmuseets 
Venner. 

Af Niels Gertsen Thorbrugger ( 1710-62) er 
erhvervet et bæger. Og af Holger Kyster 
(1872-1944) sølvbestik, tegnet af Thorvald 
Bindesbøll og Joakim Skovgaard, samt et sølv 
bestik, som Holger Kyster har givet til sin hus 
hjælp i jule- og andre gaver, som tak for god 
behandling af Emma Kyster, hunden Wolle og 
katten Nette er modtaget fra en efterkommer 
til husjomfruen. Også smykker af Bent Knud 
sen (f. 1924) er det lykkedes at erhverve. 

Museet har siden 1930'erne haft i deposi 
tum fra Statens Kunstsamlinger et drabeligt 
billede af den græske sagnhelt Cadmus i kamp 
med en drage med tre hoveder. Billedet er en 
illustration af en af Ovids såkaldte metamorfo 
ser (forvandlinger), og er gennem tiderne ble 
vet tilskrevet forskellige danske og nederland 
ske malere, senest nederlænderen Hendrick 
Goltzius (1558-1617), en tilskrivning, der ikke 
er almindeligt accepteret. Nu har museet 
imidlertid erhvervet et mindre maleri, sand 
synligvis 1600-tals, af samme legende, nemlig 
scenen før riddersalsbilledets, hvor to af Cad 
mus' følgesvende overfaldes af den drabelige 
drage. Maleriet er usigneret, men er tydeligvis 
udført efter et kobberstik efter en tegning af 
Hendrick Goltzius. Maleriet er en gave fra 
Koldinghusmuseets Venner og vil få plads i 
riddersalen sammen med det store dragebille 
de. 

Udstillinger 
Museet har i 1995 vist følgende udstillinger: 
(1.) - 29. januar: Karl Gustav Hansen Sølv 
1930-1994. Udstillingen blev vist på Museum 
fur Angewandte Kunst, Koln i perioden 9. 
februar - 2. april. 14. januar - 26. februar: 
Gaver og nyerhvervelser 1994. 18. marts - 30. 
april: Fajancer fra Delft. En privatsamling på 
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Kolding-egnen. 1. april - 21. maj: Kolding - 
besat og befriet. 8. april - 21. maj: Anne Marie 
Carl-Nielsen. 29. maj - 18. juni: Georg Jensen 
Damaskvæveriet. 2. - 25. juni: Kolding Kunst 
håmduærkerskole Afgangsudstilling. 7. juli - 20. 
august: Film og forevisning i 100 år. I samarbej 
de med Det Danske Videoværksted i Hader 
slev. 31. august - 17. september: Arets pressefoto. 
I samarbejde med Dansk Fotografforbund. 7. - 
29. oktober: Naturfolk. En verden der forsvinder. 
Fotograferet af Jens Bjerre. 14. oktober - 31. 
december: Kongelige glas. I samarbejde med 
Det kongelige Sølvkammer. 9. november - 31. 
december: Lettiske smykker og tekstiler. En udstil 
ling fra Letlands Nationalmuseum. 

Publikationer 
Museet har i 1995 udgivet følgende publikati 
oner: Anne Marie Carl-Nielsen. Red. Birgit Jen 
vold. 1995. 96 sider, indbundet. Vivi Jensen: 
Fajancer fra Delft. 1995. 24 sider, heftet. Dansk 
film og forevisning gennem 100 år. Red. Birgit 
Jenvold og Jan Salomon. 1995. 40 sider, hef 
tet. 

Administration og personale 
Museet har i 1995 måttet se en drastisk ned 
gang i besøgstallet i øjnene. 169.375 besøgen 
de i 1995 i forhold til 202.417 i 1994. Årsager 
ne hertil kan være mange: manglende eller 
for svag markedsføringsindsats for udstillin 
ger, der efter museets mening - og mange 
andres mening - ikke har tabt i kvalitet, men 
måske nok i pressetække. Vejret har også 
været fremført som en mulig årsag, og rigtigt 
er det, at sommeren 1995 var lang og varm og 
derfor ikke indbød til museumsbesøg. Sådan 
lyder meldingerne fra hele landet - nedgan 
gen i besøgstallet er ikke alene et fænomen på 
Koldinghus, men er et landsdækkende pro 
blem, og af nogenlunde samme størrelsesor 
den - men på Koldinghus var besøget i juli 



De besøgende blev modtaget af denne imponerende kon 
getrone fra Cameroun på Kunstmuseet Trapholts store 
sommerudstilling" Stole fra Afaka ". 

måned 1995 faktisk højere end i juli måned 
1994. 

Kunstmuseet Trapholt 
Som de øvrige af landets kunstmuseer opleve 
de Kunstmuseet Trapholt i 1995 et fald i antal 
let af besøgende. Med 58.658 besøgende blev 
der tale om en tilbagegang på 24% i forhold 
til sidste års besøgsrekord med over 77.000 
gæster. Kunstmuseet Trapholt er dog stadig et 
af provinsens bedst besøgte kunstmuseer. 

I årets løb er der blevet arbejdet videre med 
den store udbygning af museet som omfatter 
følgende: En ny udstillingssa1 (500 m2), Det 
Danske Møbelmuseum (1300 m2), udvidelse 
af Cafe og Foyer, ,,Den lange mur" som 
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opføres ved museets indgang af billedkunst 
neren Finn Reinbothe og sluttelig restaurerin 
gen af Tappergården, som er taget i anven 
delse af Koldings Kommunale Billedskole. 
Udvidelserne færdiggøres etapevis og indvies 
samlet i november 1996. 

Udstillinger: 
Designgruppen Spring. 5. januar - 26. marts. Met 
te Dammand Jensen, Mette Mikkelsen, Inger Mos 
holt Nielsen, Hans Sandgren Jakobsen. 

Motorsavsmassakren: 
Kunstmuseeet Trapholt indledte 1995 med at 
save Hans J. Wegners berømte Ystol i stykker. 
Dette skete kort efter fejringen af første spa 
destik til Det Danske Møbelmuseum og tiltrak 
den samlede presses største opmærksomhed. 
Happeningen, som straks blev kendt under 

navnet motorsavsmassakren, var arrangeret af 
designgruppen Spring og fandt sted i forbin 
delse med åbningen af deres udstilling med 
nye bud på moderne boligindretning. Målet 
var at gøre opmærksom på, at vi som forbru 
gere tænker for traditionelt i forhold til vores 
indkøb af moderne design. Vi vælger alt for 
ofte det sikre, det klassiske, hvorfor kun meget 
få fabrikanter vover at sætte nye og mere tids 
svarende møbler i produktion. Der var således 
tale om en symbolsk handling, som havde til 
formål at skabe debat omkring vores forhold 
til tradition og fornyelse. Dette lykkedes til ful 
de. Savsmuldet fra den itusavde Ystol sælges 
nu i en smuk parfumeagtig emballage under 
navnet: TEMP PERDU - for designere. 

Bjørn Nørgaard: Hjemløse sjæle på vandring. 30. 
marts - 5. juni. 
Billedhuggeren Bjørn Nørgaard, som netop 
har modtaget Akademiets fornemste hæders 
pris, Thorvaldsen-medaljen, stod for museets 
forårsudstilling. Under udstillingstitlen: Hjem- 



løse sjæle på vandringviste Bjørn Nørgaard for 
arbejder til sit store udendørs skulpturprojekt 
på Kunstmuseet Trapholt. Det omfattende 
projekt består af tre monumentale figurgrup 
per: Den sovende, Tronstolen og Skibet, som 
placeres forskellige steder i parkområdet. 
Første skulpturgruppe vil stå færdig til som 
mer; det samlede projekt forventes afsluttet i 
1998. 

Stole fra Afrika. 15. juni - 3. september. 
Stole fra Afrika blev museets første internatio 
nale udstilling, udført i samarbejde med Vitra 
Design Museum, Weil am Rhein. Med over 
130 forskellige stole, spændende fra de mest 
enkle taburetter til monumentale perlebesatte 
troner, blev museet forvandlet til et univers 
fyldt af magi og mystik. Trods den varme som 
mer trak udstillingen mange besøgende. 

Erling Jørgensen. Maleri og grafik. 7. september - 5. 
november. 
Erling Jørgensen, der bor og arbejder i Kol 
ding, havde til denne udstilling udført en sam 
menhængende serie af store malerier og gra 
fiske tryk, som tilsammen fyldte fire af rum 
menes vægge. Der var tale om en imponeren 
de installation, hvor farvestærke ekspressive 
malerier indgik dialog med intense, sort/hvi 
de grafiske arbejder. 

Grafikgalleriet I. 9. november - 30. december. 
Udstilling af grafik fra museets egen samling. 
Grafiske blade af Aksel Jørgensen og hans ele 
ver på Grafisk skole: Poul Christensen, Søren 
Hjorth-Nielsen, Jane Muus, Dan Sterup Han 
sen, Rasmus Nellemann og Palle Nielsen. 
Til alle udstillinger, undtagen Grafikgalleri 

et I, er der udgivet katalog og plakat. 

Formidling: 
Museet har i 1995 modtaget 331 grupper, som 
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er blevet vist rundt på museet af en af museets 
faste medarbejdere. Den største del af disse 
grupper er skoleklasser, der besøger museet 
som led i undervisningen. 
En anden formidlingsform er kunstformid 

dage og kunstaftner, hvor udvalgte værker fra 
museets samling sættes i fokus til en diskus 
sion. Der har været tale om nogle livlige og 
engagerede debatter, som især har omhandlet 
den aktuelle kunst. Disse arrangementer har 
været udført i samarbejde med FOF-Kolding. 

Endvidere har der i årets løb været arrange 
ret i alt 27 offentlig tilgængelige omvisninger, 
,,lørdagsrundvisningerne", hvor særudstillin 
ger eller temaer/ områder fra den permanen 
te samling er blevet gennemgået. 

Eva BræmerJensen 
Museumsinspektør 

Vejle Museum 
Formidlingen 
Det store emne i 1995 var den landsdækkende 
markering af 50-året for Danmarks Befrielse. 
Vejle Museum og Byhistorisk Arkiv arrangere 
de i fællesskab fire udstillinger, som åbnede 
den 8. april: I de store lokaler, Flegmade 2, var 
titlen "Mangel og sammenhold". Det drejede sig 
her om hverdagen under besættelsen. Udstil 
lingen var bygget op om "Rådhustorvet" i Vej 
le og skildrede, hvordan vejlensernes daglig 
dag blev præget af varemangel og sparetider, 
mørklægning, mad med og uden rationerings 
mærker, maksimaltøj og sortbørshandel. Per 
sonlige udsagn fortalte om en tid, som var 
præget af angst og utryghed, men også en stor 
grad af sammenhold og en stærk tro på frem 
tiden. Det var imidlertid ikke alle, der tog 
afstand fra besættelsesmagten, og det fore 
kom, at danske piger faldt for de uniformere 
de tyske "gæster". Side om side med besættel 
sens "virkelighed" i form af tableauer, gen- 



stande og fotografier, udstillede Vejle Kunst 
museum "Modstandskunst". 

På Vejle Museum, Flegborg 18, handlede 
udstillingen bl.a. om "Modstand og kamp" 
under besættelsen - alt det illegale, der den 
gang måtte forties og foregå i det skjulte, kan 
vi i dag åbent fortælle om. Et særligt afsnit i 
besættelsestidens historie var de udenlandske 
civile, som ufrivilligt måtte tage ophold her i 
landet. Således husede Vejle under og umid 
delbart efter befrielsen engelske statsborgere 
samt russiske og tyske flygtninge. "Uden hjem" 
viste, under hvilke - meget forskellige - for 
hold, disse mennesker levede her i byen. 

En del af krigens hverdag var luftalarmer og 
beskyttelse af civile. En fornemmelse af atmos 
færen i et beskyttelsesrum kunne opleves i 
Ågade. Her havde Civilforsvaret i Vejle bered 
villigt åbnet den gamle bunker. 

Bl.a. på grund af lederskiftet blev der kun 
vist et par mindre særudstillinger på Vejle 
Museum i efteråret 1995. Den ene var "LUF 
TENS JUVELER" en udstilling om sommer 
fugle, arrangeret i samarbejde med Horsens 
Byarkiv og Skanderborg Museum. Den 
beskrev indledningsvis insekternes biologiske 
adfærd og indsamlingen af dem for hundrede 
år siden og til i dag. Men først og fremmest 
handlede den om sommerfuglenes symbolik i 
billedkunsten, religionen, heraldikken og 
musikken. Af artsantal er sommerfuglene den 
næststørste orden i dyrenes verden. Man ved, 
at der jorden over findes ca. 135.000 beskrev 
ne arter. Alligevel er så mange arter i dag 
alvorligt i farezonen, og udstillingen skulle 
ikke mindst inspirere publikum til at få øjne 
ne op for sommerfuglene i naturen og tænke 
på at støtte bestræbelserne for at beskytte dem 
i tide. "LANDSKABET PÅ MUSEUM" var fæl 
lestitlen på en lang række arrangementer over 
hele landet i anledning af det Europæiske 
Naturbeskyttelsesår 1995. De fortalte på man- 
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ge forskellige måder om det danske kultur 
landskab, og museerne i Vejle bidrog i 
efterårsferien med en miniudstilling: P. C. 
SKOVGAARDS OG NUTIDENS VEJLE, hvor 
guldaldermalerens skildringer af naturen ved 
Vejle i 1850erne, tilhørende Kunstmuseet, 
blev vist sammen med topografiske billeder af 
de samme steder fra Vejle Museum og Byhi 
storisk Arkivs samlinger. 

Decembers julemarked 1995 blev indledt på 
en ny og festlig måde, idet JULEMANDEN og 
hans musikalske hjælpere, som var faldet i søvn 
på loftet i "Den Smidtske Gård", blev vækket til 
dåd af en flok veloplagte børn og forældre. Det 
lykkedes ved deres hjælp at få sat fart i 
juleforberedelserne. Købmandsbutikken blev 
åbnet, og naturligvis var årets specielle udstil 
lingsemne 'Julemandens historie". 

Undersøgelserne , 
Det arkæologiske arbejde i 1995 blev varetaget 
af cand. phil. Folmer Christiansen, men 
undtagelsesvis var der ikke tale om de store, 
begivenhedsrige udgravninger. Den mest 
omfattende undersøgelse dækkede ca. 4000 
m' af et bopladsområde ved "Lucinaborg" i 
Taulov sogn. Der fremkom 3 velafgrænsede, 
indhegnede gårdanlæg liggende på en række 
i retningen SØ-NV. Gårdtofterne har et areal 
fra ca. 450 til 650 m", Hvert gårdanlæg har en 
centralt placeret hovedbygning på op til ca. 20 
meters længde samt 2-3 udhuse af varierende 
størrelse placeret langs hegnet. I et stolpehul 
lå der en lille rangle af ler. Bopladsen er ikke 
afgrænset. Den kan dateres til jernalderen, 
mellem 150 og 200 e.Kr. 
Ved omlægning af en kommunevej i Jelling 

fandtes to urnebrandgruber samt rester af 
yderligere en brandgrav ved sydsiden af en 
overpløjet høj. Gravene er fra 1.-2. årh. e. Kr. 
I en af dem lå en jernkniv og en del af et dragt 
spænde (fibula) af bronze. Ved prøvegravning 
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Museumsleder Per Kristian Madsen og museumsinspektør Anneken Appel Laursen, VejlR Museum. 
Foto: Anna Grete H. Andersen. 

i et lokalplanområde i tilknytning hertil fand 
tes stolpehuller og gruber fra tiden omkring 
Kristi fødsel spredt i et område på ca. 120 x 
120 meter. Undersøgelserne i Jelling er som 
altid interessante og fortsættes i 1996. 

I forbindelse med anlæggelse af omfartsvej 
en ved Ødsted udgravedes en hustomt fra slut 
ningen af 2. årh. e. Kr. I en grube tæt ved 
huset lå der en spydspids af jern. Huset er 
omtrent samtidigt med et større krigsbytteof 
fer, tidligere fundet i Vingsted Sø i nærheden. 

I øvrigt var der kun tale om små under 
søgelser i årets løb: I Børup, Taulov sogn, blev 
der ved prøvegravning forud for naturgasned 
lægning fundet to gruber dateret til begyndel 
sen afførromersk jernalder, ca. 300-500 f. Kr. 
Ved prøvegravning i Pjedsted fremkom en 
kogegrube og en grube med flintaffald, bl.a. 
et økseafslag, der dateres til yngre stenalder. 
To gruber med keramik fra henholdsvis ældre 
førromersk (300-500 f.Kr.) og ældre germansk 

jernalder (ca. 500-600 e.Kr.) blev registreret i 
forbindelse med optagning af en stor sten fra 
en dyrket mark ved Brejning Kirke i Gauers 
lund sogn. 
Ved anlæggelsen af en 4 m bred skovvej i et 

nyt skovområde ved Sebberup, Hedensted 
sogn, afdækkedes stolpehuller, gruber og kul 
turlag over en strækning på ca. 50 meter. Dele 
af to hustomter kunne udskilles. Bopladsen 
dateres til yngre romersk jernalder, 3.-4. årh. 
e.Kr. 

I efteråret 1995 foretog Vejle Museum i 
samarbejde med Nationalmuseet en udgrav 
ning i den sydlige ende af vikingetidsbroen 
ved Ravning. En række stolper samt andre 
brodele blev optaget og er nu under konser 
vering med henblik på senere udstilling. 
Blandt fundene er også stykker af brodækket. 

Personalia 
I de første 7 måneder af 1995 fungerede arki- 



var Asbjørn Hellum som leder af Vejle Muse 
um, indtil cand. mag. Per Kristian Madsen til 
trådte som museumsleder fra 1. august. Per 
Kristian Madsen er middelalderarkæolog og 
har været ansat som museumsinspektør ved 
Den Antikvariske Samling i Ribe i en årrække. 
Den 31. august 1995 fratrådte museumsin 
spektør Lone Hvass, efter at have stået for Vej 
le Museums formidling siden 1977. Hendes 
stilling blev pr. 1.1.1996 overtaget af cand. 
mag. Anneken Appel Laursen, som er histori 
ker fra Aarhus Universitet. 

Per Kristian Madsen 

Vejle Kunstmuseum 
Igen i 1995 har Vejle Kunstmuseum haft et 
godt, men meget travlt år. Mod al forventning 
steg publikumstallet med 1500 gæster, fra 
23.284 i 1994 til 24.984 i 1995. Det er jo i sig 
selv glædeligt, at publikums bevågenhed, som 
sprængte alle rammer i 1994 under Wørzner 
udstillingen, har kunnet bibeholdes, også 
med en 8 uger lang lukning under renovering 
i hovedbygningen Flegborg 16. 

Det er tydeligt, at særudstillinger er et 
særligt trækplaster, og da udstillings 
aktiviteten har været høj i det forløbne år, skal 
årsagen til publikumsstigningen utvivlsomt 
findes her, samt i den stadigt stigende søgning 
fra skoler og uddannelsesinstitutioner, som 
spreder sig pænt ud over alle måneder, dog 
naturligvis med døde perioder i juni, juli 
august og december. Her er det i øvrigt tan 
kevækkende, at undersøgelser af publikums 
fordelingen på Vejle Kunstmuseum viser, at 
mellem en fjerdedel og en tredjedel af de 
besøgende kommer i forbindelse med grup 
pebesøg, oftest med omvisning. 
Vejle Kunstmuseums udstillingspolitik for 

søger altid at tilgodese den faste samling, hvil 
ket bliver så meget desto mere nødvendigt, 
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som en særudstilling ofte betyder, at største 
delen af den faste samling må i magasin - hvil 
ket i sig selv er et beklageligt faktum, nødven 
diggjort af museets utilstrækkelige udstillings 
areal. 

Ikke mindre end 9 særudstillinger blev det 
til, hvoraf de fire var store, tids-, plads- og res 
source-krævende udstillinger. 

Året begyndte med genophængningen af 
Wørzners Samling, som det i foråret 1995 lykke 
des Fonden til Erhvervelse, Bevarelse og 
Udstilling afWørzner-samlingen i Vejle ende 
gyldigt at erhverve til opbevarelse på Vejle 
Kunstmuseum. Udstillingen var allerede ble 
vet vist i 1994, hvor den havde nydt så stor 
lokal bevågenhed med konstant tilstrømning 
af interesserede vejlensere, at museet vurdere 
de, at den burde genophænges i en periode. 

Udstillingen "Michael Kvium. Basic Rltythm" 
fra 18.2. - 16.3. 1995 viste således værker på 
papir af en af vore betydeligste yngre kunstne 
re. En mindre del af de viste værker tilhørte 
Vejle Kunstmuseum (og nogle er anskaffet til 
samlingen under og efter udstillingen), hvis 
særlige profil er vor ca. 12.000 store samling af 
tegning og grafik. 
Denne udstilling tiltalte tydeligvis i højere 

grad end vanligt et ungt publikum, og den 
nød meget stor søgning fra skoler og uddan 
nelsesinstitutioner. En positiv mediedækning 
bidrog betydeligt til publikums opmærksom 
hed. Udstillingen vistes i Vejle Kunstmuseums 
hovedbygning Flegborg 16, som egner sig 
godt til mindre værker, som kræver 
koncentration. 
Udstillingen blev til i samarbejde med Nor 

djyllands Kunstmuseum, sammen med hvem 
der produceredes et katalog for begge muse 
er. 

I anledning af 50-året for Befrielsen vistes i 
særudstillingslokalerne Flegmade 2 (sammen 
med Vejle Museums udstilling) "Modstands- 



kunst" fra 8.4. - 14.5. Udstillingen, der var 
arrangeret af mag.art. Inge Mogensen, viste 
kunst skabt i Danmark i de fem besættelsesår. 
Værkerne var specielt udvalgt med det for øje, 
at de i form og/eller indhold var i opposition 
til besættelsesmagten. 

I denne udstilling indgik en række værker 
fra Vejle Kunstmuseums egen samling, hvor 
ikke mindst Wørznersamlingen, som hoved 
sageligt blev til i disse år, ydede et væsentligt 
bidrag. Til udstillingen udarbejdede Inge 
Mogensen et katalog. 
Samtidig med denne udstilling vistes "Foto 
montager af John Heartfield", en tyskfødt kunst 
ners billedmæssige kritik af nazismen. Denne 
udstilling var produceret af Danmarks Grafi 
ske Museum, Odense. 

I sommerperioden fra 20.5. - 20.8. valgte 
Vejle Kunstmuseum at vise en stor del af sin 
samling af værker af Svend Wiig Hansen, det 
være sig såvel maleri som skulptur, men frem 
for alt en lang række af tegninger og grafiske 
værker. Stud.mag. Marianne Sørensen revide 
rede ved samme lejlighed registreringen og 
dokumentationen omkring Wiig Hansen-sam 
lingen. Resultatet foreligger i en gennem 
arbejdet tryksag. 

Efterårets første udstillinger blev vist i Fleg 
made 2. Begge to var med stærkt fundament i 
museets egne samlinger: Den ene fejrede den 
Vejle-fødte og ufortjent alt for oversete kunst 
ner Asta Ring Schulz' l 00-års dag med en 
ophængning af tegninger og grafiske arbej 
der, som for en stor del er blevet Vejle 
Kunstmuseums eje ved hjælp af en generøs 
gave fra familien. Til udstillingen fremstille 
des af Vejle Kunstmuseum en folder. 

Den anden, og større udstilling, "Det store i 
det små - det små i det store. Nordiske Landskaber" 
fra 2.9. - 22.10. baserede sig på Vejle Kunstmu 
seums store samling af værker på papir med 
tematik omkring det norrøne landskab. 
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Da Vejle Kunstmuseums egen samling inde 
holder eksempler på dansk, islandsk og 
færøsk billedkunst, begrænsede udstillingen 
sig i alt væsentligt til kunstnere fra disse tre 
lande. Udstillingen suppleredes imidlertid i 
rigt mål udefra, i udstrakt grad fra Færøernes 
Kunstmuseum i Torshavn og fra Islands Kunst 
museum og Kjarvalsstadir i Reykjavik, med 
hovedværker fra disse museer. I forbindelse 
med udstillingen blev udarbejdet et katalog. 
At udstillingen i høj grad glædede publi 

kum, var tilstrømningen af besøgende fra hele 
Danmark, deres spontane, begejstrede 
respons, samt lyden af allehånde nordiske 
tungemål i salene, et levende bevis på. At så 
mange (7000 i alt) blev opmærksomme på 
udstillingen, skyldes ikke mindst, at den fik 
massiv medieopdækning fra TV, radio og 
samtlige lokale og store landsdækkende aviser 
- forhold, som museet kun til en vis grad har 
indflydelse på. 

I anledning af arrangementet "Landskabet 
på museum" i forbindelse med det Europæiske 
Naturbeskyttelsesår indgik Vejle Kunstmuse 
um i et samarbejde med Vejle Museum og Vej 
le Byhistoriske Arkiv omkring en miniudstil 
ling med titlen "P.C.Skovgaard og nutidens Vej 
le", som vistes på Vejle Museum, og som ledsa 
gedes af en folder. 
Årets sidste store udstilling ''Palle Nielsen 75 

år" åbnede den 4. november i Flegborg 16. I 
denne store retrospektive udstilling markere, 
des en af Danmarks største kunstneres mær 
kedag med ca. 200 stykker grafik og tegninger 
fra et langt liv. Palle Nielsen havde selv sam 
mensat udstillingen med det formål for øje at 
give publikum et indblik i, hvad der interesse 
rer ham, og hvordan han arbejder med sit 
stof, og Vejle Kunstmuseum supplerede med 
en ophængning af lutter værker fra egen store 
samling. 
Til lejligheden udarbejdede Palle Nielsen 



egenhændigt med tekster, illustrationer og 
layout en fornem publikation, som til stadig 
hed kan være bogen til belysning af Vejle 
Kunstmuseums omfattende samling af Palle 
Nielsens værker, idet den til enhver tid aktuel 
le bestand heraf i form af en mindre tryksag 
vil være vedlagt bogen, der udelukkende er 
illustreret med tegning og grafik fra Vejle 
Kunstmuseums samling. 

Denne udstilling nød speciel bevågenhed 
fra kendere af grafik, og Palle Nielsens værk 
især, fra hele landet, samt fra kunstskoler, 
gymnasier og folkeskoler. I de lokale og lands 
dækkende aviser blev Palle Nielsens udstilling 
dækket med megen begejstring. 
Udstillingen vistes i 1996 på Hjørring Kunst 
museum. 

Når vi på Vejle Kunstmuseum igen i år har 
fornemmelsen af at ride på en stadig opadsti 
gende bølge af interesse i medierne og befolk 
ningen for kunst - en interesse, der kan måles 
og vejes i kvantitet i form af antal besøgende - 
så er vi os imidlertid til stadighed bevidste, at 
et kunstmuseum ikke arbejder i kvantitet, 
men i kvalitet. Det arbejde vi foretager har 
IKKE som sit højeste mål for enhver pris at 
skubbe folk gennem tælleapparatet, - og i sær 
deleshed ikke, hvis ikke vi formår at give dem 
en forsvarlig kvalitetsmæssig oplevelse, som vi 
selv kan stå inde for. 

Af samme grund er Vejle Kunstmuseum nu 
kommet i den situation, at vi må afvise ret 
mange henvendelser vedr. omvisninger af den 
enkle grund, at vi ikke har personalemæssige 
ressourcer til at dække behovet, men også af 
den tungtvejende grund, at vi - selv med flere 
ressourcer - ofte ville være forhindrede deri, 
fordi vi ikke vil modtage mere end en gruppe 
ad gangen: Støjen i vort lille hus (eller værre 
endnu, i de akustisk fortvivlende lokaler Fleg 
made 2) vil simpelthen ødelægge oplevelsen 
og koncentrationen for alle besøgende. 
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Et museums eksistensberettigelse er - ud 
over selvsagt den helt basale indsamling, 
dokumentation og forskning, som adskiller et 
museum fra et galleri eller en kunsthal - at 
man sikrer sit publikum koncentration og for 
dybelse. 

For både at kunne dække det stigende 
behov for kunstoplevelse hos grupper og 
enkeltbesøgende og for samtidig at kunne sik 
re ro og fredelige hjørner i udstillingssalene 
er selve museets rumlighed og tjenlighed (:lys, 
lyd, indeklimaforhold, materialelødighed og 
passende arkitektur) af stor betydning . 
Derfor ses også med længsel hen imod det ny 
kunstmuseum, som gennem de sidste år er 
blevet stillet byen i udsigt. 

Nina Damsgaard 

Sven Havsteen-Mikkelsen 
Færøsk fjeld. Sudere. 1964 
Litografi, 265 x 326 mm, Vejle Kunstmuseum 
Udstillet under "Det store i det små - det små i det 
store. Nordiske landskaber". 
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LITTERATUR OM VEJLE AMT 1995-1996 
Ved bibliotekar Jørgen Gram Christensen, 
Biblioteket for Vejle By og Amt. 

Fortegnelsen er et uddrag af Dansk Lokalbib 
liografi, Vejle amt, som venligst er stillet til 
rådighed af Biblioteket for Vejle By og Amt. 

Fortegnelsen omfatter bøger med historisk 
topografisk indhold, som er udkommet fra 1. 
juni 1995 til 1. juni 1996. 

Lokalhistoriske årbøger, afsnit i bøger og i 
lokalhistoriske årbøger, samt artikler i tids 
skrifter er ikke medtaget. 

Andersen, Erling 
Ved allehånde kneb og rænker : en historie 
om Nr. Bjert kirke og sogn. - (Kolding) : Nr. 
Bjert sogns menighedsråd, 1995. - 135 sider : 
ill. (nogle i farver). 

Andersen, Rikard 
Lunderskov Brugsforening 1895-1995. - (Lun 
derskov) : Super Brugsen Lunderskov, 1995. - 
23 sider : ill. 

Balle, Kurt 
Her er dit apotek / udgivet af: St. Thomas 
Apotek, Vejle. - (Skjern) : Helse Partner, 1995. 
- 14 sider : ill. i farver. 

Brejl, Erik 
Nørvang Herred : uddrag af de 635 skifter i 
herredets godser 1723-1826. - Nørresundby : 
Slægten, 1995. - 72 sider. 

Brejl, Erik 
Skanderborg Rytterdistrikt : uddrag af samtli 
ge bevarede 3002 skifter : 1680-1765. - Nørre 
sundby: Slægten, 1995. - 296 sider: ill. 

Brejl, Erik 
Tyrsting Herred : uddrag af de 552 indførsler 
i de bevarede tingbøger 1660-64 og 1681-83. - 
Nørresundby: Slægten, 1995. - 69 sider. 

Christensen, Svend 
Erindringer / redaktion: Tove Jørgensen og 
Birgitte Dedenroth-Schou. - Kolding : Kolding 
Stadsarkiv, 1995. - 125 sider: ill. 

Clausen, Morten 
99 huse i Horsens : en arkitekturguide / 
redaktion: Lene Krogh og Ole Schiørring ; 
tekst: Morten Clausen, Mette Hingeberg og 
Anne Charlotte Lorentzen. - Horsens : Hor 
sens Kommune, 1995 .. - 131 sider: ill. 



Dahl, Ole 
Skitse til: Efterkommere efter fæstebonden 
Jens Hansen Buhl født 1739 død 1822 : Bar 
ritskov Gods, Barrit, Bjerre-Herred, Vejle Amt 

Vejle-Horsens-:Juelsminde trekanten. 
(Erritsø) : Eget forlag, (1995). - (27) blade. 

Eeg, Bjarne H. 
Slægterne fra Vejlby sogn i Elbo Herred/ ind 
samlet og sorteret af: Bjarne H. Eeg. - Børkop 
: Eget forlag, 1995. - 179 blade. 

Egtved Musikskole 1976-1996. - (Egtved) : 
(Egtved Kommunes Musikskole), (1996). - 25 
sider: ill. 

Egtved Rotary Klub : 1971-1996 / redaktion: 
Hans-Ulrich Barfoed, N.P.Jensen,Johs. Kristi 
ansen. - (Egtved) : (Egtved Rotary Klub), 
(1996). - 32 sider: ill. 

Grønne rum i Horsens : bygningskulturens 
dag '95 : 9.-10. september '95 / redaktion: 
Poul Wagner Sørensen. - Horsens : Bedre 
Bymiljø i Horsens, 1995. - 11 sider: ill. i farver. 

Haver i Vejle Amt/ udgivet af Servicekontoret 
for turisterhvervet i Vejle amt ; ansvarshaven 
de redaktør: Ib Grunnet. - Vejle : Servicekon 
toret for turisterhvervet i Vejle amt, 1995. - 34 
sider : ill. i farver. 

Historier fra en svunden hverdag : 10 beret 
ninger fra arbejdsfolk om arbejdslivet, famili 
en - hverdagen på godt og ondt / tekstredige 
ring ... : Hans A. Sørensen; fortalt af: Hagbard 
Hansen . . . ( et al.). - (Horsens) : SID' s Vete 
ranklub i Horsens, 1995. - 189 sider: ill. 

Horsens Musikkorps 100 år : festskrift : 1896- 
1996, 19. januar. - (Horsens) : (Horsens 
Musikkorps), (1996). - 18 sider: ill. 
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Jelling og Omegns Brugsforening 1920-1995 / 
udgivet af SuperBrugsen Jelling ; redaktion: 
Niels MonradJensen. - Qelling) : SuperBrugs 
en Jelling, 1995. - 14 sider : ill. 
Jubilæumsskrift og program ved sangforenin 
gen Apollo's 100 års jubilæum : 11. august 
1995: Apollo 100 år. - (Vejle) : (Sangforenin 
gen Apollo), (1995). - 22 sider : ill. 

KIF Fodbold : 100 år med traditioner og kam 
meratskab mellem rutine og ungdom : jubi 
læumsavis 1895-1995. - Kolding: KIF-fodbold, 
1995. - 43 sider : ill. 

Kjær Larsen,Jens 
Vor historie: den kan ikke fortælles for godt/ 
udgivet af Vejle Amt, Amtscentralen for 
Undervisning. - Vejle: Vejle Amt, Amtscentra 
len for Undervisning, 1995. - 22 sider: ill. 

Kolding Idræts Forening : 1895-1995 : 100 / 
udgivet af Kolding Idræts Forening ; redakti 
onsudvalg: Egon Bjernå ... (et al.). - Kolding: 
Kolding Idræts Forening, 1995. - 114 sider : ill. 
(nogle i farver). 

Kruse, Vibeke 
Vejle Bibliotek 100 år. - (Vejle) : Vejle Amts 
Folkeblad, 1995. - 12 sider : ill. (nogle i far 
ver). 
Tillæg til Vejle Amts Folkeblad, 20. septem 

ber 1995. 

Linaa Larsen, Jette 
Keramik fra Torvet i Horsens : typologi, pro 
veniensbestemmelse og datering : speciale i 
middelalder-arkæologi, Aarhus Universitet, 
1994. - Højbjerg : Afd. for Middelalder-arkæo 
logi : Middelalder-arkæologisk Nyhedsbrev, 
1995. - 297 sider: ill. (nogle i farver). 



Malernes Fagforening, Horsens: 29.juli 1895- 
29. juli 1995, 100 år. - (Horsens) : (Malernes 
Fagforening, Horsens), ( 1995). - 26 sider : ill. 

Matthiessen, Hugo 
Hugo Matthiessens Horsens : fotograferet 
1914 og 1915 / (udgivet af) Ole Schiørring. - 
(Horsens) : Horsens Museum; Højbjerg: Hik 
uin, 1996. - 128 sider : ill .. - (Hugo Matthies 
sens Danmark). 

Nielsen, Paul 
Horsens - på vej mod år 2000 / Lisbeth Aebi 
scher Kommunikation, Paul Nielsen. - 2. udga 
ve. - Silkeborg : Midtjysk Forlag; (Horsens) : i 
samarbejde med Horsens Kommune : Hor 
sens Erhvervsråd og byens erhvervsliv, 1995. - 
135 sider : ill. i farver. 

Rasmussen, Tage 
En jysk bondes historie : aldrig færdig altid på 
vej. - Lunderskov: Eget forlag, 1995. - 75 sider 
: ill. 

Schjerup Hansen, Jens 
Koldinghus slotshave : Dronning Dorotheas 
haver ved Koldinghus / redaktion: Marianne 
Moring. - København : Akademisk Forlag, 
1995. - 91 sider : ill. 

Schmidt, Peter 
På vej mod fred og udvikling : Fredericia's 
hverdag i årene 1940-1950. - Fredericia : Elbo 
Grafiske Hus, 1995. - 31 sider : ill. (nogle i far 
ver). 
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Silding, Grethe 
Fredericia kommuneatlas : Bevaringsværdier i 
byer og bygninger 1995 / udgivet af Skov- og 
Naturstyrelsen, Bybevaringskontoret; redakti 
on: Jens Kirkegaard ; tekst og illustrationer 
Box 25 Arkitekter ; ved Grethe Silding og 
Karen Kristiansen. - København : Miljø- og 
Energiministeriet, Skov- og Naturstyrelsen ; 
Fredericia : i samarbejde med Fredericia Kom 
mune, 1995. - 56 sider: ill. (nogle i farver). 
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vet af Socialdemokratiet i Jelling Kommune 
under redaktion af Michael Christensen. - 
(Jelling) : Socialdemokratiet i Jelling Kommu 
ne, ( 1995). - 29 sider : ill. 

Svendsen, Inger 
Mit Vejle: Barndom og ungdom i Vejle/ redi 
geret af Fredy Jensen og William Rosenkilde. - 
2. udgave. - Vejle : Forlaget Humilitas, 1996. - 
108 sider : ill. 

Vejle - på vej mod år 2000 / tekst: ABC Public 
Relations A/S. - Skanderborg : LL Byprofil 
bøger, 1995. - 111 sider: ill. i farver. 



Boganmeldelse 
Anmeldelse af Christian Adamsen 
og Vivi Jensen (red.) 

Danske præsters indberetninger 
til Oldsagskommissionen af 1807. 
Vest- og Sydjylland. 

Med udgivelsen af Danske præsters indberet 
ninger til Oldsagskommissionen af 1807, Vest 
og Sydjylland, er det første af ialt 4 bind fær 
dig. Præsternes indberetninger drejer sig om 
levn af og vidnesbyrd om fortidsminder fra de 
ældste tider og fremefter. Det er en god bog. 

I slutningen af 1 700-årene begyndte det 
danske landskab at forandre sig ganske 
afgørende. Udskiftningen, udbygningen af 
vejnettet osv. medførte afgørende opbrud i 
kulturlandskabet. Mange fortidslevn blev øde 
lagt, og endnu flere var i fare for at blive det. 
Samtidig voksede forståelsen og interessen for 
at bevare levnene af den nationale historie. 
Man dyrkede det oprindelige, det egentlige, 
nationalstaten og dens identitet. 

Men man kunne ikke både bruge stenene 
fra kæmpegravene til husbyggeri og vejskær 
ver og samtidig bevare fortidsminderne. 
Pastor F. Erichsen i Hejls præstegård skriver 
meget rammende i sin indberetning: "Bauta 
og runesten træffer man lige så lidt på. Min 
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f-lAf/l'/'k !'11/'J.: 1/'lfl/: 
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nabo har for nogle år siden ladet en stor sten 
slå i stykker, der efter den beskrivelse han 
giver af den, må have været en bautasten. Styk 
kerne af den skal ligge i hans gårds brolæg 
ning''. 

I 1807 nedsattes Den kongelige Commissi 
on til Oldsagers Opbevaring. Den skulle sikre 
bevaringen af monumenter, indsamlingen af 
genstande og desuden udarbejde bekendt 
gørelser og retningslinier for området. 
Som en direkte følge af kulturlandskabets for 
andringer tog Oldsagskommissionen i 1807 
initiativ til at indsamle en landsdækkende 
viden om fortidslevn. Man udfærdigede et 
spørgeskema med 12 spørgsmål og anmodede 
landets præster om at indsende skemaerne i 
besvaret stand. 



Præsterne indberettede fra de enkelte sog 
ne om levn og vidnesbyrd fra både hedensk og 
kristen tid: om gravhøje, hedenske altre, ting 
steder, bautastene, billeder eller skrift, der var 
indhugget i sten, runesten, inscriptioner med 
rune- eller munkeskrift, billeder fra før refor 
mationen, kirkeinventar fra den katolske tid; 
kældre og bygningsrester, voldsteder, jord 
fundne oldsager, samlinger af oldsager og 
endelig traditioner. 

Set med datidens øjne var det et godt og 
fornuftigt initiativ. Man forsøgte at skabe en 
generel viden om forekomsten af fortidslevn, 
og meningen var, at man bl.a. ville bruge 
oplysningerne i fredningsøjemed. Desværre 
blev udbyttet af anstrengelserne ringe, og det 
store materiale har siden i forholdsvis upåag 
tethed ligget i Nationalmuseet. 

Bogen gengiver indberetningerne fra føl 
gende - indtil 1970 eksisterende - amter: Vejle, 
Ringkøbing, Ribe, Haderslev, Tønder, Åbenrå 
og Sønderborg. Bogen er traditionel i sin 
opbygning, overskuelig og nem at anvende. 
Som et vældigt godt supplement til selve ind 
beretningerne har de to redaktører lavet et 
noteapparat, der fungerer opklarende og 
uddybende. 

Indberetningerne vil formentlig først og 
fremmest glæde den lokalhistorisk og folke 
minde-interesserede læser. Men indberetnin 
gerne er meget forskellige i omfang og kvali 
tet. Oplysningerne har præsten ofte indsamlet 
i sognet, og det er tydeligt, at kvaliteten af 
meddelere ikke altid er lige god.Mange vil gå 
forgæves efter oplysninger om deres lokalom 
råde, men en del vil være heldige, og nogle vil 
kunne få endog ganske nøje besked! Fra en 
del sogne kom der ikke svar, eller også var sva 
rene negative, altså uden beskrivelser. 

Generelt vil præsteindberetningerne for 
mentlig ikke bidrage afgørende med ny viden 
om lokalhistoriske forhold. Den enkelte ind- 
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beretning kan da heller ikke uden grundige 
kildekritiske overvejelser bruges som grundlag 
i og for undersøgelser. 

Dog kan indberetningerne måske på eet 
punkt føje ny viden til gammel, og det er hvad 
angår kirkernes inventar- og bygningshistorie. 
Kirken var det rum, præsten kendte bedst. 
Derfor kan man gå ud fra, at netop forholde 
ne omkring kirken er dem, han mest korrekt 
har kunnet viderebringe. 
Indberetningerne er først og fremmest 

udtryk for sin tids folketro og tradition for 
overleveringer. Ind imellem skimter man en 
begejstret og interesseret præst, der har gjort 
sig umage med at få dokumenteret sine oplys 
ninger med tegninger og opmålinger, men i 
mange tilfælde vil udbyttet af læsningen - med 
forlagets egne ord - være, at man kan gøre 
""sjove" fund". Bodil Scheldefensen 

Tegning af indgangspartiet ved Sønder Vilstrup kir 
ke. Tegningen er udført af sognets præst, T. Flens 
burg, den 9. september, 1809. 



Tak for støtte 

I 91 år har Vejle Amts Historiske Samfund ud 
givet sin årbog. I tidens løb er der selvfølgelig 
sket ændringer, men år for år har den bragt 
artikler af blivende værdi om amtets historie. 

Det har altid været redaktionens mål at 
bringe artikler af mange forskellige typer og 
fra alle kroge af amtet. Dette gælder stadig. 
Stoffet spænder fra forskningsresultater til 
erindringsstof, og det dækker hele området i 
amtet. 
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I de senere år har årbogen givet amtets 
museer og arkiver mulighed for at fortælle læ 
serne om deres arbejde og deres samlinger. 

Desværre har stigende trykkeudgifter og 
portoforhøjelser gjort, at medlemskontingen 
tet ikke mere kan dække udgifterne til år 
bogen. Heldigvis modtager samfundet støtte 
fra offentlige og private institutioner. Denne 
støtte vil bestyrelsen gerne hermed bringe sin 
tak for. Birgitte Arffmann, formand 
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Vejle Amts Historiske Samfund 
1995-1996 

Foreningens ordinære årsmøde torsdag den 
13. juni 1996 havde deltagelse af ca. 70 med 
lemmer. Årsmødet blev for andet år i træk 
holdt i Torvehallerne i Vejle. 

Efter velkomst og fællessangen "Du danske 
sommer, jeg elsker dig" gav formanden ordet 
til aftenens foredragsholder, Lone Hvass - 
gennem en lang årrække museumsinspektør 
ved Vejle Museum. Nu ansat ved Helsingør 
Museum. 

Lone Hvass fortalte, at selv om hun har skif 
tet arbejdsområde, har hun i den sidste tid 
arbejdet intenst på at lægge sidste hånd på en 
bog om "Vejles berømte dronning". Det var 
med udgangspunkt i sit fyldige manuskript, at 
Lone Hvass gav tilhørerne et meget interessant 
indblik i de undersøgelser, hun har foretaget 
gennem adskillige år for at kunne belyse den 
meget spændende historie om et kvindelig, 
der blev fundet i Haraldskær Mose i 1835. 
Liget var tydeligvis kommet voldsomt af dage 
og var bl.a. ved tvang blevet fastholdt i mosens 
mudder. Efter fundet blev liget bragt til det 
daværende sygehus i Vejle og undersøgt med 
datidens metoder. Der blev efterhånden 
opbakning til en teori om, at liget måtte være 

Dronning Gunhild, der tidligere havde været 
gift med den norske konge Erik Blodøkse, 
men som nu var kommet til Danmark for at bli 
ve gift med den danske konge Harald Blåtand. 
Da fundet blev gjort, var Frederik VI dansk 
konge, og han gjorde sit til, at den formodede 
dronning fik en fornem begravelse i Set. Nico 
laj Kirke i Vejle, hvor liget stadig befinder sig. 

Det har dog ved flere lejligheder været på 
rejse til forskellige museumsudstillinger samt 
til forskellige undersøgelser. Lone Hvass for 
talte, at navnlig den moderne kulstof-14-meto 
de har medvirket stærkt til, at moseliget nu er 
blevet dateret temmelig præcist til omkring år 
600 før Kristi fødsel. 

Den gode - næsten glorværdige - historie 
om den henrettede dronning fra Vikingetiden 
er således med årene blevet ændret til en 
mere nøgtern fremstilling om et - blandt 
mange andre moselig, der i årenes løb er ble 
vet fundet i forbindelse med tørvegravning og 
tilsvarende aktiviteter ikke mindst i Nordvest 
Europa i nyere tid. 

Som afslutning på et meget medrivende 
foredrag viste Lone Hvass en række billeder af 
fundstedet, nogle løsfund samt moderne 



undersøgelses-/ daterings-metoder. Som svar 
på et af de efterfølgende spørgsmål fra salen 
udtalt hun, at hun ikke ville udelukke, at der 
endnu kunne befinde sig moselig i omegnen 
af Haraldskær Mose. 

Inden kaffepausen blev sunget "Danmark, 
nu blunder den lyse nat", og kl. ca. 21.15 var 
man klar til at afvikle selve foreningens års 
møde. 

Leif Arffmann blev enstemmigt valgt til 
ordstyrer. 

Foreningens formand, Birgitte Arffmann 
fortalte om årets gang i foreningen - herun 
der udflugt og foredrag. Hun afsluttede sin 
beretning med at takke hver af de seks besty 
relsesmedlemmer, der af forskellige årsager 
nu havde besluttet at træde ud af bestyrelsen. 

Kassereren, Steen Schneller Larsen, gen 
nemgik det reviderede regnskab for 1995. Det 
viste et overskud på næsten kr. 25.000 og har 
dermed øget foreningens egenkapital yderli 
gere. Et enkelt spørgsmål om de store porto 
udgifter blev besvaret med, at flere mulighe 
der for billiggørelse jævnligt har været under 
søgt - men uden et gunstigt resultat. Regn 
skabet blev godkendt. Det gjaldt ligeledes 
bestyrelsens forslag om uændret kontingent. 
Kassererens orientering om det kommende 
års budget samt arbejdsplan blev taget til 
efterretning uden kommentarer, og der var 
iøvrigt ingen forslag fra medlemmerne. 

Da der ikke kom yderligere kandidatforslag 
fra salen, blev der i stedet nyvalgt følgende 
bestyrelsesmedlemmer, som alle var foreslået 
af den siddende bestyrelse: 

Benny Andersen, Brædstrup. 
Lars Bjørnebo, Horsens. 
Knud Henrichsen, Glud. 
Per Kristian Madsen, Vejle. 
Vagn Nygaard, Vejle. 
Jørgen Gjedsted fra Fredericia blev genvalgt 

som revisor. 
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Under "Eventuelt" blev der spurgt, hvad der 
blev gjort for at vende den stadige nedgang i 
medlemsantallet. Formanden redegjorde for 
nogle allerede afprøvede ideer, og hun opfor 
drede iøvrigt medlemmerne til at komme 
med endnu flere forslag til styrkelse af med 
lemstallet i foreningen. 

Årsmødet sluttede kl. ca. 22. 
I umiddelbar forlængelse af årsmødet kon- 

stituerede bestyrelsen sig på følgende måde: 
Formand: Birgitte Arffmann, Vejle. 
Næstformand: Falk Mikkelsen, Give. 
Kasserer: Marius Wellner Jensen, Gedved. 
Sekretær: Søren K. Jakobsen, Fredericia. 
Redaktionsudvalg: 
Ib Doktor, Sdr. Stenderup. 
Knud Erik Reddersen, Kolding 
Erik With-Pedersen, Vejle. 

Formandens beretning 
Sidste år blev årsmødet i Vejle Amts Historiske 
Samfund for første gang afholdt her i Torve 
hallerne i Vejle. 

Det var den 8. juni 1995 hvor forfatteren, 
dr. phil. Mette Winge berettede om, hvordan 
man som forfatter forbereder sig og samler 
stof sammen, når man skriver historiske roma 
ner. 
Ved den efterfølgende generalforsamling 

vedtog man at afholde næste årsmøde samme 
sted, i Torvehallerne i Vejle, da stedet er cen 
tralt beliggende i amtet, og det er let at kom 
me til Torvehallerne med offentlige trans 
portmidler. 

Så derfor er vi her idag, torsdag den 13. juni 
1996. 
Vejle Amts Historiske Samfund har gennem 

årene haft stor glæde af den tidligere leder af 
Vejle Museum, Steen Hvass, der har været 
medlem af bestyrelsen siden 1979. Steen 
Hvass har gennem årene beredvilligt stillet 
museets kontor og personale til rådighed for 



Samfundet, hvilket har været en meget stor 
hjælp i det daglige arbejde. Da Steen Hvass 
forlod Vejle for at tiltræde en stilling i Skov- og 
Naturstyrelsen bad vi hans hustru, museums 
inspektør Lone Hvass om at træde vande i 
bestyrelsen, indtil hendes arbejds- og boligsi 
tuation blev afklaret, og der blev ansat en ny 
leder af Vejle Museum. Lone Hvass kom ikke 
til at træde vande ret længe. Hun fik hurtigt 
en dejlig stilling på Helsingør Bymuseum og 
kunne således ret hurtigt forenes med sin 
mand i et smukt gammelt hus midt i Helsing 
ør. Og derfor har vi bedt Lone Hvass om at 
vende tilbage i aften og afslutte sin korte kar 
riere som bestyrelsesmedlem ved at holde 
foredrag om den bog, hun· ikke nåede at få 
skrevet helt færdig i Vejle. Bogen om moseli 
get i Set. Nicolai kirke, ,,dronning Gunhild". 
Da Set. Nicolai kirke ligger lige ved siden af 
Torvehallerne, har vi sørget for, at kirken har 
været åben for besigtigelse af Vejles berømte 
dronning lige til årsmødet begyndte. 

Efter sidste årsmøde konstituerede bestyrel- 
sen sig ved genvalg til alle poster. 

Birgitte Arffmann, formand. 
Falk Mikkelsen, næstformand. 
Steen Schneller Larsen, kasserer. 
Søren KyedJakobsen, sekretær. 
Ib Doktor, redaktør af Årbogen. 
Knud Erik Reddersen og Erik With-Peder 

sen, redaktionsudvalg. 

Sommer-udflugten 
Sommerudflugten var tilrettelagt af Niels 
Kolind fra Horsens. 
Udflugten gik i sommeren 1995 til Hor 

sens. Den 26. august samledes deltagerne på 
Jørgensens Hotel, der tidligere var kendt som 
Det Lichtenbergske Palæ. I forbindelse med 
kaffebordet blev bygningens lange, spænden 
de historie og nylige renovering kort gen 
nemgået af den nuværende ejer, der opfor- 

140 

drede deltagerne til at se sig omkring i de 
smukke sale. 

Den dag var det Historisk Dag i Horsens, så 
den planlagte, fælles vandretur fra Jørgensens 
Hotel til Industrimuseet blev meget underhol 
dende og noget anderledes end sædvanlig. På 
Industrimuseet tog museumsinspektør Ole 
Puggaard godt imod os med et indledende 
foredrag om museets tilblivelse og planer for 
fremtiden. 

Derefter blev forsamlingen inddelt i små 
grupper, der på skift beså de mange spæn 
dende maskiner, der blev betjent af kyndige 
mennesker, der fortalte om maskinernes funk 
tion og historie. En vellykket og velbesøgt 
udflugt til Horsens. 

Næste begivenhed i VAHS var den årligt til 
bagevendende reception på Amtsgården i for 
bindelse med udgivelsen af Årbogen, 9. okto 
ber. Det er med tiden blevet til en god tradi 
tion, at der er denne mulighed for et møde 
mellem amtets kulturudvalg, bestyrelsen for 
Vejle Arnts Historiske Samfund, forfatterne til 
Årbogen og repræsentanter for pressen. Også 
dette år et vellykket arrangement. Indholdet 
af Årbogen skal ikke gennemgåes her, da 
bogen jo er udsendt til alle medlemmer. 

Vinterens møder 
Trods en ualmindelig streng vinter blev alle 
foredragsaftener i vinterens løb afviklet på 
bedste måde. 

I Horsens var Det russiske Hof emnet. Om 
aftenens forløb skriver arrangøren M. Wellner 
Jensen: 

,,Mandag den 6. november var der 92 delta 
gere til museumsinspektør Annette Lerche 
Trolles foredag om de to russiske prinser og to 
russiske prinsesser, der i perioden fra 1780 og 
til deres død var forvist til Danmark. Annette 
Lerche Trolle fortalte om den russiske Zarfa 
milies slægtstavle og om de barbariske familie- 



fejder og endvidere om slægtsskabet til den 
danske kongefamilie, som resulterede i, at de 
fire potentielle tronarvinger havnede i Hor 
sens. 

Den spændende beskrivelse, inklusive sør 
gelige fakta om det isolerede liv som "Fanger" 
langt fra det glimrende hofliv ved zar-hoffet, 
afledte en del spørgsmål, som blev vel besvaret. 

Det var en interessant aften i Håndværker 
foreningen i Horsens. 

Torsdag den 16. november fortalte tidligere 
rektor ved Fredericia Gymnasium, Carl E. Jør 
gensen om "Skole og kirke på Holbergs tid 
bl.a. om Fredericias gamle latinskole". 

Mødet blev afholdt i en af de bygninger, der 
tidligere har været i funktion som latinskole. 
Huset ligger på Danmarksgade, tæt ved Trini 
tatis kirke. Det er restaureret meget smukt og 
anvendes nu som en meget velfungerende 
sognegård for Trinitatis sogn. 

Foredraget gav tilhørerne et yderst interes 
sant indtryk af pædagogikkens historie og 
udvikling i Danmark- med udgangspunkt i 
lokalområdet. 

I Give er der tradition for at fylde Give-hal 
len med tilhørere i den smukt pyntede sal. 
Således også onsdag den 22. november, da Jet 
te Mikkelsen fortalte om Blichers forfatter 
skab. 

"Steen Steensen Blicher i ord og toner" var 
titlen på foredraget. De mange interesserede 
tilhørere fik en spændende indføring i Bli 
chers forfatterskab og i hans meget særpræge 
de livsforløb. 

Kaffebordene var dækket med dækkeser 
vietter, hvorpå Blichers mest kendte og elske 
de sange var trykt. Fællessangen var på denne 
måde med til at gøre denne aften både ind 
holdsrig og festlig. 

Vejle Amts Historiske Samfund's foredrag i 
Kolding fandt sted den 4. december 1995, på 
Klostergården. 
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Tidspunktet op under jul er sikkert nok 
ikke det bedste, i hvert fald kom der kun ni - 
siger og skriver ni personer - til foredraget. 

Arkivar Kim Furdal fra Institut for Sønder 
jyllands lokalhistorie fortalte engageret om 
Sønderjyllands genforening med Danmark i 
1920. 
Ved Tysklands nederlag og den efterfølgen 

de våbenstilstand den 11 .. november 1918 
opstod muligheden for genforening af Søn 
derjylland med det gamle land, Danmark. 

Efter fire års krig, hvor mellem 4000 og 
5000 danske soldater - alle sønderjyder - 
faldt på de europæiske slagmarker, faldt det 
tyske samfund helt fra hinanden, den tyske 
kejser abdicerede og flyttede til Holland. 

Den 4. november 1918 rejste den tyske 
befolkning sig i en revolution, hvor arbejdere 
og soldater dannede de såkaldte soldaterråd, 
som besatte de vigtigste samfundsinstitutio 
ner. 

Den 11. november 1918 kom så våbenstil 
standen. 

Midt i al krigens ragnarok arbejdede den 
sønderjyske H. P. Hansen - medlem af den 
tyske rigsdag - for at berede jorden for Søn 
derjyllands genforening med Danmark. Via 
sine tætte kontakter til det tyske socialdemo 
krati lykkedes det ham at få den tyske regering 
til, i overensstemmelse med Versaillestrakta 
ten, at erklære det nordslesvigske spørgsmål 
løst ved folkeafstemning. 
Kim Furdal fortalte levende om de mange 

interessegrupper, der hver især arbejdede for 
synspunkter for grænsedragningen. 

Det lå mange danskere på sinde, at Flens 
borg kunne blive dansk igen, men det stærke 
tyske socialdemokrati gjorde sit til, at partiets 
medlemmer stemte Flensborg til Tyskland. 

For mange dansksindede var tabet af Flens 
borg uforståeligt, og først efter 2'den verdens 
krig blev det endeligt klart, at Flensborgs sta- 



tus kunne der ikke rokkes ved. 
Da Vejle Museum fik ny leder efter Steen 

Hvass, bad bestyrelsen Per Krisitan Madsen 
om både at holde foredrag og stille op til valg 
til bestyrelsen. Per Kristian Madsen var så ven 
lig at sige ja til begge dele. 

Den årlige foredragsaften i Vejle blev 
afholdt tirsdag den 16. april i Vor Frelsers 
Sogns Menighedshus iJernbanegade. 

Mødet blev afholdt i samarbejde med Byhi 
storisk Selskab for Vejle. Emnet var: ,,Plasken 
de overfald - vandmøller i middelalderen". 
Tilhørerne fik gennem dette foredrag, der var 
illustreret med lysbilleder, et spændende ind 
blik ikke blot i vandmøllernes historie, men 
også i middelaldermenneskets dagligdag. 

Foredraget affødte mange gode spørgsmål 
til foredragsholderen, og aftenen sluttede 
således med en god diskussion. En god og 
også meget velbesøgt aften. 
Til sidst en tak til bestyrelsen for godt sam 

arbejde i det forgangne år. To af de nye med 
lemmer, Søren Juhl og Lone Hvass nåede på 
grund af nyt arbejde og fraflytning fra Vejle 
ikke at gøre sig gældende i bestyrelsen. Til 
dem begge skal der herfra lyde et: tak fordi I 
var villige til at indtræde i bestyrelsen og held 
og lykke med jeres nye tilværelse i henholdsvis 
Odense og Helsingør. 

HansJørgen Iversen, Niels Kolind ogJohan 
Schachner har efter en længere periode i 
bestyrelsen besluttet sig for af forskellige 
grunde at træde ud af bestyrelsen og give 
plads for nye medlemmer. Også til jer tre skal 
der lyde en tak for jeres indsats i bestyrelsesar 
bejdet. Også kassereren, Steen Schneller Lar 
sen, har valgt at udtræde af bestyrelsen. Steen 
Schneller Larsen kom lige ind i bestyrelsen og 
tog fat med friske kræfter og mange gode ide 
er - foruden arbejdet som kasserer. Derfor 
skal der lyde en særlig tak til dig Steen for din 
indsats i bestyrelsen! 

142 

Hvert år er der særlig grund til at rette en 
særlig tak til to kvinder, på hvem hele det dag 
lige arbejde hviler: Aase Thomsen fra Vejle 
Museum og Anna Marie Christensen, der 
tager sig af regnskaber, ind- og udmeldelser 
samt sekretærarbejdet. Også i år skal der lyde 
en særlig tak til Jer, uden Jer, ville der blive 
meget mere for os andre at bestille! 
Tak til Vejle Amt for godt og uproblematisk 
samarbejde. 
Og sidst, men sandelig ikke mindst: Tak til 

alle de trofaste medlemmer, der støtter V AHS 
ved at være medlemmer og ved at møde op til 
møder, udflugter og generalforsamlinger. 
Tak til alle for det år, der er gået. 
Vi mødes igen til udflugten den 31. august. 
Turen går i år til Hærvejen. 

Birgitte Aiffmann 
Vejle den 13.juni, 1996 
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Ekstrakt af årsregnskab for perioden Ljanuar 1995 - 31. december 1995 

INDTÆGTER: DKK 
Tilskud: 

Kulturministeriet . 
Vejle amtskommune . 
Horsens kommune . 
Fredericia kommune . 
Kolding kommune . 
Jelling kommune . 
Egtved kommune . 
Brædstrup kommune . 
Juelsminde kommune . 
Gedved kommune . 
Tørring-Uldum kommune . 
Vejle kommune . 

Medlemskontingenter . 

Salg af bøger . 

Renter: bankkonti og giro . 
obligationer . 

Ordinære indtægter . 

UDGIFTER: DKK 
Publikationer: 

Korrektur/indskr. årbogen . 
Trykning årbogen . 
Diverse udgifter . 
Udsendelse årbogen . 
Reklameindt. og COPYDAN . 

Møder: 
årsmøde og udflugt . 
vintermøder . 
indbydelser og porto . 

Kontingent Dansk Lokalhistorisk Forening . 

Administration . 

Ordinære udgifter . 

Ordinært overskud 1995 . 

Salg af kortbogen . 
Udgifter kortbogen . 

Overskud - kortbogen . 

Resultat for året 1995: overskud . 

7.960,00 
17.120,00 
2.000,00 
2.350,00 
4.500,00 
1.000,00 
500,00 
420,00 
100,00 
500,00 
250,00 

2.600,00 

6.411,77 
760,60 

11.079,00 
78.875,00 
2.008,02 

32.152,75 
-647,80 

6.352,00 
2.056,75 

21.742,00 

2.517,20 
-99,00 

2.418,20 

39.300,00 

152.572,50 

5.071,00 

7.172,37 
204.115,87 204.115,87 

123,466,97 

30.150,75 

3.000,00 

25.340,52 

181.958,24 181.958,24 

22.157,63 

2.418,20 

24.575,83 



Status pr. 31. december 1995 
Aktiver: DKK 

Bank og girokonti: 

Jelling Sparekasse: 
konto nr. 552-56-01163 . 
konto nr. 552-27-01957 . 

Sydbank: 
konto nr. 7920-100875-6 . 

GiroBank: 
konto nr. 341-5104 . 

Bank og girobeholdning . 
Kontant beholdning . 
Garantbevis Jelling Sparekasse . 

Obligationer: 
Nominel beholdning . 
kontant i depot . 

Beholdning af bøger. . 

Aktiver i alt . 

PASSIVER: DKK 
Kreditorer: 

Skyldig A-skat . 
Skyldig AM-bidrag . 
Skyldig moms . 
Tilskud 1996 - 
Tørring-Uldum kommune . 
Tilskud 1996 - Horsens kommune . 
Munk - porto og gebyr . 

Egenkapital: 
saldo pr. 31.12.1994 . 
+ overskud 1995 . 

Kortbogens andel af 
egenkapitalen: DKK 2.804,97 . 

Passiver i alt . 
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1.264,18 
121.175,14 

Fredericia, den 9. marts 1996 
Steen Schneller Larsen 

122.439,32 

728,96 

29.478,46 

152.646,74 152.646,74 
406,19 

6.000,00 

11.000,00 
1.593,25 12.593,25 

33.000,00 

204.646,18 

548,00 
588,00 
24,60 

300,00 
2.200,00 
207,00 

176.202,75 
24.575,83 

200.778,58 200.778,58 

204.646)8 

Ovenstående regnskab er dags dato revideret. Der er foretaget stikprøvevis bilagskontrol, samt 
kontrolleret beholdningernes tilstedeværelse og overførsler fra sidste regnskabsår. 

Fredericia, den 27. marts 1996 
Jørgen Gjedsted Anders Engelbrecht 
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BØGER TIL SALG 

Ældre årgange af Vejle Amts Årbog kan fås ved henvendelse til Vejle kulturhistoriske Museum, 
Flegborg 18, 7100 Vejle, tlf. 75 82 43 22 

1908-1984 . 
1985-1995 ································································ 
Realregister for årgangene 1905-1960 . 
Realregister til Vejle Amts Årbog 1961-1975 . 

For medlemmer: 
Kr. 
40,00 
100,00 

10,00 
25,00 

For ikke medlemmer: 
Kr. 
60,00 
120,00 
20,00 
35,00 

Ved forsendelse tillægges porto. 

Udsolgt er årgangene: 1905-1907, 1911, 19162, 1917-1925, 1933-1936, 19372, 1938-1953, 1957- 
1961, 1973. 

Desuden sælges følgende bøger, ligeledes fra Vejle kulturhistoriske Museum: 
For medlemmer: For ikke medlemmer: 

Kr. Kr. 
Abitz og Bredsted: Litteratur om Vejle amt . 
Jakob Jakobsen: Thalia i provinsen. 
(Vejle Teaters historie) . 
Orla Lehmann, Den græske Thronfølgesag 
1863. (1970) . 

Anton Berntsen 1883-1973. Liv og digtning. 
(1973) . 
Marius Sørensen & Frands Johan Ring: 
Jelling nyere historie. (1974). (Sælges fra 
kommunekontoret i Jelling) . 
Peder Herschend: Fra min Silkeborg-tid. 
(1980) . 

Leo Novrup: Bonden, der elskede fugle og 
blomster (særtryk af Vejle Amts årbog 1991) 
Hugo Matthiessen: Fredericia 1650-1760. 
(Fot. genoptr. 1981). Købes hos Kamma 
Varming, Olafsvej 7, 7000 Fredericia, 
tlf. 75 92 28 67 ························································ 50,00 
H. Blichfeldt: Vejle amtsråds formænd og 
medlemmer 1842-1970 40,00 
Amtsbeskrivelse over Vejle Amt 
af C. Dalgas. Genoptryk fra 1826 60,00 

10,00 20,00 

10,00 21,00 

12,00 30,00 

26,00 36,00 

30,00 30,00 

35,00 60,00 

38,00 50,00 



ISBN 87-89986-07-5 
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